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ДЕМОГРАФИЯЛЫҚ ҚАУІПСІЗДІКТІ 
ШҰҒЫЛ ТҮРДЕ НЫҒАЙТУ ҚАЖЕТ

ТАЯУ ШЫҒЫС 
ҚАНСЫРАП ЖАТЫР

СУ – ТІРШІЛІК НӘРІ, 
ШАРУАЛАР ЗАРЫ

�ткен аптада Палестина ��ірінде та�ы со�ыс басталды. Рас, араб пен еврей 
халы�тарыны� �ыр�ысып келе жат�анына �асырдан ас�ан. Екі к�нні� бірінде т�рлі 
де�гейде атыс болып жатады. Біра� осы жолы айма�та адам �аны судай т�гілді. Екі 
жа�ты� да шы�ыны аз емес. %рысты баста�ан «Хамас» тобы еді. Ал �азір Израиль 
хамасты�тар шабуылына еселеп �арымта �айтарып жатыр. Газа секторын жермен-
жексен етуге бел байла�ан сы�айлы. 

2040 жылдар�а �арай +аза�стан да�ы су тапшылы�ы 12-15 миллиард текше метрге жетуі 
м�мкін. Ресми дерек бойынша, �азір елімізде 600 мы�нан астам адам таза ауызсу�а зәру. 
2030 жыл�а �арай транс шекаралы� �зендердегі су к�леміні� азаюынан 1,2 млрд А+Ш 
долларын жо�алтуымыз м�мкін екені, 2040 жыл�а �арай су тапшылы�ы 50 пайыз�а жетеді 
деген болжамдар айтылып ж�р. Ал 2050 жыл�а �арай еліміз «су�а �те м9�таж» елдерді� 
санатына кіруі м�мкін. Осы ретте газетімізді� Aiqyn-arguments ала�ын  да�ы кезекті д��гелек 
�стел та�ырыбы да осы су мәселесі т��іре гінде болды. 

%лтты� статистика бюро сы-
ны� мәлімет теріне с�йенсек, 
2023 жыл ды� �ырк�йегінде 
+аза�стан хал�ы 19 млн 944 
мы� адамнан асты. Халы� 
саны ны� �скені экономикалы� 
даму�а о� әсер еткенімен, ин-
фра�9рылым, денсаулы� са�-
тау, білім саласы мен е�бек 
нары �ында�ы ау�ымды мәсе-
ле лерді к�н тәртібіне шы �ар-
ма�. Осы т9р�ыда де мо граф 
�алым, Чарльз университеті 
(Прага �., Чехия) «Болаша�» 
б а � д а р л а м а с ы н ы �  т � л е г і 
Аида Бай�араевамен с9хбат 
�9р�ан едік. 

ТОРЫҚҚАНДАР ТҰРАҒЫ 
МҰҢ ШАҚЫРЫП ТҰРАДЫ

Мемлекет басшысы +асым-Жомарт 
То�аев   ты� тап сырмасы бойынша Мә жіліс де-
путат тары, «AMANAT» партиясы фракциясыны� 
м� шелері «За�сыз иемделін ген ак тивтерді 
мем ле кетке �ай тару ж�ніндегі» за� әзір леді. 

Г�лмира Шорай�ызы – Amara Invest-
ment паллиативті медициналы� к�мек 
к�рсететін әлеуметтік орталы�ты� дирек-
торы. Ел ішінде м9ндай орталы�тарды 
хоспис деп атайды.
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ҚАЙТҚАН ҚАРЖЫНЫҢ 
ҚАЙЫРЫ БАР

ТМД АЙМАҒЫНДАҒЫ 
КӨЛІК ДӘЛІЗДЕРІН ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Бішкек �аласына ж9мыс сап-
ары мен бар�ан +асым-Жомарт 
То�аев Тәуелсіз Мемлекеттер 
Дос тасты�ына м�ше елдер бас-
шы лары ке�есіні� отырысына 
�атысты. 

Қазақстан Президенті қонақжайлық 
к�р сеткені және ТМД-ға т�рағалық ету 
барысында Қырғыз Республикасының 
табысты жұмыс атқарғаны үшін Садыр 
Жапа ровқа алғыс айтты.

Мемлекет басшысы ТМД жанында-
ғы Серіктес және Бақылаушы мәрте-
бесінің бекітілуін бүгінгі отырыстың 
айтулы оқиғасы ретінде атап �тіп, бұл 
шешім ұйымның кемеліне келгенін 
және оны дамытудың жаңа кезеңіне 
қадам басқанын к�рсететініне назар 
аударды.

Қазақстан Президенті геосаяси 
қайшылық тардың шиеленісе түскенін 
атап �тіп, әлем эко номикасында тұрақ-
сыздық күшейгенін айтты.

– Қазақстан жаһандық сауда-саттық 
пен мемлекеттердің әл-ауқатына кері 
әсер ететін экономикалық санкция-
ларды қолдануға түбегейлі қарсы, – деді 
Мемлекет басшысы. Бұдан б�лек, 
Президент Таяу Шығыстағы қазіргі 
ахуалға қатысты пікір білдірді.

– Қазақстан халықаралық �зекті 
проблема ларды шешу үшін лаңкестік 
әдістерді қолдануға мүлдем қарсы. 
Ондаған жыл бойы шешімін тап пай 
келе жатқан міндеттерді жүзеге асыру 
үшін бейбіт азаматтарға зор лық-зом-
былық к�рсетіп, террорлық акциялар 
жасауға болмайды. Бұл – еш ақтауға 
келмейтін әрекет, – деді Президент.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қа зақстанның халықаралық қа-
тынастарда әділдік қағидатын орнатуды, 
халықаралық қоғамдастық тың барлық 
мүшесінің заңды және егемендік құқы-
ғын ескере отырып, оны демократиялан-
дыруды жақтайтынын жеткізді.

Мемлекет басшысы БҰҰ Қауіпсіз-
дік Кеңе сіндегі қазіргі тоқырау жағ-

дайында әмбебап ұйым ның �кілдік 
аясы ана ғұрлым кең органы саналатын 
БҰҰ Бас Ассамблеясының р�лін кү-
шейтуге мүмкіндік бар әрі қажет деп 
есеп тейді. 

– Бұл ретте БҰҰ Қауіпсіздік Кеңе-
сін рефор малау ісінде асығыстық 
танытуға болмайды. Біздің ойымызша, 
бұл ма ңызды органға әлемнің барлық 

айма ғының елдері, соның ішінде 
жаһандық Оңтүстік мемлекеттері мүше 
болуға тиіс. Шын мәнінде, бұл ұс-
танымды осы жиынға қатысып отырған 
мемлекеттер басшыларының барлығы 
құптайтыны  қуантады,  – деді 
Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев туындайтын 
сын-қатерлерді еңсеруге, табысты 
ынтымақтастықты нығайту үшін жаңа 
салаларды іздеуге бағытталған ТМД 
форматындағы белсенді ықпалдастықты 
жалғастыруға шақырды.

– Тығыз сауда-экономикалық бай-
ланыстарды дамыту негізгі міндет 
болып қала береді. Достастыққа мүше 
елдердің нарықтары біз үшін қашанда 
басымдыққа ие. ;ткен жылдың қоры-
тындысы бойынша Қазақстанның 
сыртқы сауда айналымының т�рттен 
бірінен астамы ТМД мемлекеттерімен 
жасалды. Бұл оң динамика биыл да сақ-
талып отыр. Қазақстанның сауда ай-
налымы 7 айда 4,5 пайызға �сіп, 20,5  
мил лиард долларды құрады. Біз сауда 
бай ланыстарын одан әрі нығайту үшін 
қол да бар мүмкіндіктерді толық пай да-
ла нуымыз қажет, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

ТАМЫРЫ ТЕРЕҢГЕ КЕТКЕН 
ШИЕЛЕНІС

Негізі, Араб-Израиль қақтығысы-
ның тамыры тереңге кетеді. ХІХ ғасыр-
да Осман империясының құрамында 
болған аумақ тарда �ршіген ұлтшылдық 
қозғалыс еврей халқының да екі мың 
жыл бұрынғы ата қонысына оралуының 
басы болды. Кейін Ұлыбритания, Еврей 
ұлты �кілдерінің Плаестина жеріне ор-
нығуына мүдделі болды да, к�ші-қонды 
қолдады. С�йтіп, 1917 жылы Ұлыбрита-
ния сыртқы істер министрі Артур Баль-
фур дың британиялық еврей қауымдас-
тығының �кілі лорд Рот шилдке жазған 
әйгілі хатынан кейін Израиль мемле-
кетін құру идеясы ресми түрде басталды. 
Еврей қауымының Палестинаға к�ші 
ұлғайды. Араб-Еврей қақтығысы содан 
бері тоқтаған емес.
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Палата Спикері соңғы жылдары 
Digital Bridge форумы айтарлықтай 
кеңейіп, IT-индустрияны дамыту 
саласында танымал және беделді 
алаңға айналғанын атап �тті. Биыл 
аталған форумға 20 мыңнан астам адам 
қатысып жатыр. Олардың қатарында 

300-ден астам IT компанияның �кілдері 
мен 30 елден келген делегация мүшелері 
бар.

Сенат  Т�рағасы елімізде  ІТ 
саласына жоғары деңгейде баса мән 
беріліп келе жатқанын тілге тиек етті. 
Қазақстан электронды Үкімет пен 

финтехті дамыту индексі бойынша 
әлемдік к�шбасшылар қатарында еке-
нін деп атап �ткен ж�н.

«Мемлекет басшысы таяуда жария-
лаған Жол дауында ІТ саласына ерекше 
к�ңіл б�лді. Прези дентіміз 2026 жылға 
қарай ІТ қызметтерінің экс портын бір 
миллиард долларға жеткізу ж�нінде 
стратегиялық міндет жүктеді. Осыған 
байланысты Парламенттің алдында 
аталған тапсырманың орындалуын 
қажетті құқықтық базамен қамтамасыз 
ету міндеті тұр. Еліміздегі қазір қол-
даныстағы және қалып тасып жатқан 
құ қықтық жағдай халықаралық компа-
ния лардың біздің нарыққа келуін 
ынталан дыруы керек. Сондай-ақ қа-
зақ стандық IT компания лардың да-
муына ықпал етуге тиіс», – деді Мәулен 
7шімбаев.

Кездесу барысында Қазақстанда IT 
саланы қоғамның сұраныстары мен 
жаһандық трендтерді ескере отырып 
дамытудың келешегі талқыланды. 
Жасанды интеллекттің дамуына қатыс-
ты сын-қа тер лер де назардан тыс қал-
ған жоқ. Сонымен қатар іс-шарада 
жас тар �з тәжірибелерімен б�лісіп, 
сала ның сапасын арттыруға арналған 
жобаларды іске асыру ж�ніндегі ұсы-
ныс тарын ортаға салды.

DIGITAL NOMADS 
ІТ-ҚАУЫМДАСТЫҒЫНЫҢ 
ӨКІЛДЕРІМЕН КЕЗДЕСТІ

Мәжіліс Спикері Ерлан �ошановты� 
т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, 
ал да�ы жалпы отырысты� к�н тәртібі 
на� тыланды.

Депутаттардың талқылауына Салық ко-
дексіне енгізілетін түзетулер, салық және 
бюд  жетке т�лене тін басқа да міндетті т�лем 
мен салық салу мәселе леріне қатысты заң 
жо  баларын бірінші оқылымда қарау ұсы ны-
лады.

Бұл заң жобаларының негізгі нормалары 
екін ші деңгейдегі банктердің Ұлттық банк 
ноталарынан түсетін кірісін салықтан босату 
құ қығын алып тастауға, балаларға Ұлттық 
қор дың табысынан аударылатын нысаналы 
жинақтарды салықтан боса туға бағытталған. 
Сонымен қатар арнайы эко номика лық және 
индустриалдық аймақтардың қатысушы ла-
ры на жобаларының құнына қарай салықтық 
жеңілдіктерді берудің сараланған тәсілін 

ен гізуді, жеке тұлғалардың берешегін ми-
кро  қар жылық ұйымдар мен коллек торлық 
агент тіктер кешірген жағдайда қалып тасқан 
кіріс терді салықтан босатуды к�здейді. Сон-
дай-ақ соттарда мемлекеттік баж т�леуді 
кейін ге қалдыру тәртібін енгізу мен салық-
тық әкімшілендіруді жетілдіру ұсынылған.

Жалпы отырыста Мәжіліс комитеттері 
бірқатар ратификацияланатын заң жобасын 
жұмысқа алады. Олар: Қырғыз Респуб лика-
сымен апаттық іздестіру, құтқару саласын-
дағы ынтымақтастық және «Қарасу», «Ақ-
Тілек» автожол �ткізу пунк ттері ауданын-
дағы индустриялық сауда-логис тикалық 
ке шеніне қатысты келісімдер. Еуразия лық 
экономикалық одақ туралы шартқа элек-
тронды нысанда салықтар алу тәртібін 
айқындау туралы  хаттама мен трансферттік 
баға белгілеу мәселелері бойынша �з геріс-
тер мен толықтырулар енгізу туралы заң 
жобасы. 

САЛЫҚ МӘСЕЛЕСІНЕ 
ҚАТЫСТЫ 
ЗАҢ ЖОБАСЫН ҚАРАЙДЫ 

Жез�аз�ан облыс орта лы�ына ай-
нал �алы �алада  о� �згерістер бір-
тіндеп сезіле бастады. Соны� бірі – 
«а�ыл ды» аулалар ба�дарлама сыны� 
�ол�а алынуы.

Қазір қоғамда тынышсыздық к�п. 
Бүлдіру, қирату, тонау, ұрлау, әлімжеттік 
жасау және т.б. келең сіздіктердің басым 
б�лігі үйлердің маңында, аулалардың ішінде  
болып жататыны жасырын емес. Aкінішке 
қарай, солардың к�пші лігі дер уақытында 
анықталмай, қылмыс  ашылмай қалып 
қояды.  «К�рдім» деген к�п с�з» дегендей, 
байқамай, к�рмей қалғандарды айтпағанда,  
к�зімен  к�ргендердің �здері де іске куә 
болғысы келмей ді. Сондықтан «ақылды» 
аула бағдарламасының берері к�п.

– Жезқазғанда қазір 66 аула «ақылды» 
аула бағдарламасына тартылды. Соның 
нәтижесінде әр ауланың т�рт тұсынан 
бейне камера орнатылып, бұлар қала дағы 
Жедел бақылау орталығына қосылды. Аулада 

не болып, не қойып жатқаны, бейнелеп айт-
қан да,  аталған орталықтың ашса ала-
қанында, жұмса жұдырығында. Осылайша, 
ендігі жерде жедел әрекет етудің мүмкіндігі 
молайды. Яғни, бұзақылар бұрынғыдай 
еркінсіп жүре алмайды, – дейді Жезқазған 
қаласы тұрғын үй комммуналдық шаруа-
шылық б�лімінің бас маманы Н.7уезов.

«Ақылды» аула бағдарлама сының іске 
қосылғанына ата-аналар да айрықша 
қуанып жатыр. «Балаларымызды аулаға 
ойнауға шығарып жіберіп, «не болып қалды 
екен, әлдекімдер тарапынан алдап-арбауға,  
зор лық-зомбылыққа ұшырап қалма ды ма 
екен?» деп алаңдаумен оты ратын едік. «Енді 
мына бейне камералардың орнатылғаны біз-
дің  к�ңілімізді біршама орнына түсірді. Бұл 
үшін қала, облыс бас шылығына алғыстан 
басқа айтарымыз жоқ»  деген олар бағ дар-
ламаның сәтті жұмыс істеуінен үмітті.

Майлыбай КЕТЕ,
Жезқазған қаласы

ТМД АЙМАҒЫНДАҒЫ КӨЛІК ДӘЛІЗДЕРІН 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының пікірінше, 
сауда кедергілерін жоюға, қолайлы та-
рифтік жағдай жасауға, әкімшілік рәсім-
дерді жеңілдетуге баса мән беру қажет.

Сонымен қатар Президент Достастық 
кеңістігіндегі к�лік дәліздерін дамыту 
маңызды екеніне назар аударды.

– Біз �зіміздің бірегей географиялық 
артықшылығымызды пайдаланып, 
жаһан дық нарықтарды ұштастыруымыз 
керек. Осылайша, аймағымызды ірі 
к�лік-логис тикалық хабқа айнал дыра-
мыз. 7лемде жаңа экономикалық гео-
графия қалып тасып, сауда ағындары 
ұлғая түскен қазіргі жағдайда бұл бағыт 
стратегиялық маңызға ие болады. Бүгінде 
Еуропа мен Азия ара сындағы құрлықтық-
транзиттік тасымал дың 80 пайызы 
Қазақстан арқылы �теді. Біз Транскаспий 
к�лік бағытын, Солтүстік – Оңтүстік 
дәлізін одан әрі дамытуға, сондай-ақ 
Қазақстан – Түрікменстан – Иран темір-
жолының мүмкіндіктерін толыққанды 
пайдалануға айрықша мән береміз. 
Қазақстан Достық – Мойынты, Бақты 
– Аяг�з, Дарбаза – Мақтаарал  теміржол 
жобаларын тезірек іске асыруды к�здейді, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы елдеріміздің 
транзиттік әлеуетін нығайту үшін қазіргі 
қолданыстағы инфрақұрылымды жаң-
ғыр тып, әкімшілік рәсімдерді қысқарту 
және интеграцияланған логистикалық, 
соның ішінде цифрлық шешімдерді 
енгізу шара ларының маңызды екеніне 
арнайы тоқ талды.  

Президент ТМД-ға мүше мемле кет-
тердің аумағы арқылы �тетін күре жол-
дарды �зара ұштастыру тұжырымдамасын 
әзірлеуді ұсынды. Оның пікірінше, бұл 
құжат Еуразия кеңістігіндегі Достастық 
елдерінің мүдделерін ескеретін жаңа 
транзиттік-логистикалық кодқа айнала-
ды.

Қасым-Жомарт Тоқаев азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету мәселесін 
келесі басымдық ретінде атап �тті.

– Анағұрлым �німді әрі экологиялық 
таза ауыл шаруашылығын дамыту үшін 
�зара ықпалдастықты күшейткеніміз 
ж�н. Озық тәжірибемен б�лісіп, �ндіріс 
пен �ткізілетін �нім арасындағы тізбекті 
жолға қою, сондай-ақ фитосанитариялық 
және ветеринарлық талаптарды оңтай-
лан дыру үшін қолайлы жағдай жасау 
қажет, – деді Президент.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
климаттың жаһандық деңгейде �згеруі 
елдеріміздің орнықты дамуына айтар-
лық тай қауіп т�ндіреді.

– ТМД-ға мүше бірқатар мемлекеттің 
аумағында қазіргі экологиялық ахуал 
нашарлап, ш�лге айналу және су қоры-

ның сарқылу жағдайында бұл проблема-
ны елеу сіз қалдыруға болмайды. БҰҰ 
баға лауына сәйкес 2050 жылға қарай 
кли мат тағы �згеріс салдарынан бес мил-
лиардтан астам адам су тапшылығына 
ұшы рауы мүмкін. Қазірдің �зінде Орта-
лық Азия елдері Жер шарындағы орташа 
темпера тураның к�терілуіне байланысты 
күрделі проблемаларға тап болып отыр, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент еліміздің 
аталған саладағы маңызды жобалары 
туралы мәлімет берді.

Мемлекет басшысы күш-жігер жұ-
мыл  дырмай, Еуразия кеңістігіндегі эко-
логия лық катаклизмдердің салдарын 
ең серу мүмкін емес екенін атап �тті. 
Сондай-ақ ТМД аясында осы бағыттағы 
конструктивті қарым-қатынасты нығай-
ту аса маңызды деп санайды.

Бұдан б�лек, мәдени-гуманитарлық 
ынтымақтастық мәселесіне айрықша 
мән берілді. Қасым-Жомарт Тоқаев 
ТМД-ға мүше елдер арасындағы к�п-
жақты ықпал дас тықта орыс тілі ерекше 
р�л атқа ратынына тоқталды.

– Биыл ТМД-да «Орыс тілі жылы» 
деп жариялануының символдық мәні 
бар. Сонымен қатар біз бүгін Орыс тіліне 
қатыс ты халықаралық ұйым құру туралы 
Шарт пен Жарғыға қол қою ж�нінде 
тарихи шешім қабылдаймыз. Бұл ұйым 
дербес халықаралық құрылымға айнала-
ды, құқық субъектісі ретінде танылады. 
Жаңа ұйым барлық ел үшін ашық болады. 
7рине, бұл – жаһандық гуманитарлық 
ынтымақтастық тұрғысынан �те �зекті. 
ТМД кеңістігінде және одан әлдеқайда 
кеңірек халықаралық ауқымда орыс тілін 
насихаттау үшін қабылданып жатқан 

шара лар елдеріміздің ұлттық бірегейлігін 
ны ғайту үрдісіне кері әсер етпейді. 
Қазақстан қазақ тілінің мемлекеттік тіл 
мәртебесін күшейту саясатын жалғастыра 
береді, – деді Мемлекет басшысы.

Президент Достастық елдерінің во-
лон  терлер бірлестіктерінің күш-жігерін 
жұ мыл дыру маңызды екеніне назар ау-
дарды.

– 2024 жылды ТМД-да Волонтерлік 
қозғалыс жылы деп жариялау бастамасын 
құптаймыз. Қазақстан 2020 жылды Во-
лон тер жылы ретінде атап �тті. Ерікті-
лердің ізгі амалдары қоғамымызда тілеу-
лестік, мейірімділік және жанашыр лық 
қасиет терінің терең тамыр жаюына 
елеу лі үлес қосады. Мұндай адамгершілік 
талпыныс тарға жан-жақты қолдау к�р-
сету маңызды, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент Достастық елдері ерікті-
лері нің жыл сайынғы форумын �ткізуді 
және оған ТМД-ның тұрақты алаңы 
мәртебесін беруді ұсынды.

Мемлекет басшысы с�зінің соңында 
2024 жылы Ресей Федерациясының 
ТМД-ға т�рағалық етуі және кезекті 
саммитті келесі жылы күзде Мәскеуде 
�ткізу туралы шешімді қолдады. Сондай-
ақ Aзбекстан Президенті Шавкат Мир-
зиёевті ТМД-ның Құрмет белгісімен 
ма рапаттау туралы Қырғыз Респуб лика-
сының бастамасын құптады.

Сонымен қатар жиында Қырғыз Рес-
публикасының Президенті Садыр Жапа-
ров, 7зербайжан Пре зиденті Ильхам 
7лиев, Беларусь Президенті Александр 
Лукашенко, Ресей Пре зиденті Владимир 
Путин, Тәжікстан Президенті Эмомали 
Рахмон, Түрік менстан Президенті Сер-
дар Бердімұха медов, Aзбекстан Прези-
денті Шавкат Мирзиёев, ТМД Бас хат-
шысы Сергей Лебедев с�з с�йледі.

Сенат Т�ра�асы Мәулен 'шімбаев Digital Nomads �ауымдасты�ыны� 
�кілдерімен кездесті. Б)л – шетелде т)ратын және әлем ні� жетекші 
технологиялы� компанияларында ж)мыс істейтін �аза�станды�тарды 
біріктіре тін жоба. Олар �азір елордамызда �тіп жат �ан Digital Bridge 
халы�аралы� технологиялы� форумына �атысу �шін Астана�а арнайы 
кел ген.

Сенат Спикері Мәулен 'шім-
баев �аза�стан хал�ы Ассамблея-
сыны� кубогы сарап�а салынатын 
«Ел бірлігі» республикалы� дебат 
сайысына �атысушылармен кез-
десті.

Палата Т�рағасы талантты және 
білімді жастарды қолдаудың маңызы 
зор екенін айтты. Жас буын елді 

жаңғырту және 7ділетті Қазақстан құру 
ісінде қозғаушы күш ретінде айрықша 
р�л атқарады.

Сондықтан Мемлекет басшысы �з 
Жолдауында елімізде білім беру 
сапасын арттыру мәселесіне үнемі баса 
мән беріп келеді.

«Ел бірлігі» дебат сайысын �ткізу 
мемлекеттік тілді дамытуға және оның 

қолданылу аясын кеңейтуге айтар-
лықтай үлес қосады. Сенат тарапынан 
мұндай бастамаларға әрдайым қолдау 
к�рсетеміз. Қазақстан халқы Ассам-
блеясынан сайланған сенаторлар да бұл 
бағытта белсенді жұмыс істейді. Aйткені 
ел бірлігін нығайту және мемлекеттік 
тілдің ұлтты ұйыстырушы р�лін арттыру 
арқылы қоғамдық келісімді сақтау – 
біздің ортақ мақсатымыз», – деді 
Мәулен 7шімбаев.

Сонымен қатар Сенат Т�рағасы 
палатаның жастарды қолдау бағытында 
атқарып келе жатқан жұмыстары 
ж�нінде айтты. Мемлекеттік басқару 
ісіне жас буынды тартудың, тиісті 
жобалар мен заңнамаға �згерістер 
енгізу арқылы олардың азаматтық 
әлеуетін жандандырудың маңызды-
лығына да назар аударды. Сондай-ақ ол 
Сенат жанындағы Жас сарапшылар 
клубының және Талдау мектебінің 
қызметіне тоқталып �тті.

ҚОҒАМДЫҚ КЕЛІСІМДІ САҚТАУ – 
ОРТАҚ МАҚСАТ «АҚЫЛДЫ» АУЛАЛАР 

САЛЫНУДА
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ҚАЙТҚАН ҚАРЖЫНЫҢ 
ҚАЙЫРЫ БАР

«ҚАРЫЗСЫЗ ҚОҒАМ»:
МИЛЛИОНДАҒАН АДАМ МЕМЛЕКЕТТЕН КӨМЕК КҮТЕДІ

ӘР ТИЫННЫҢ СҰРАУЫ БОЛАДЫ

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
асым-Жомарт То�аевты� 
тап сырмасы бойынша Мә-
жіліс депутаттары, «AMANAT» 
партиясы фракциясыны� м"-
шелері «За�сыз иемделін ген 
ак тивтерді мемлекетке �ай-
тару ж&ніндегі» за� әзір леді. 
Оны� орындалу барысы б"гін 
«AMANAT» партиясыны� бас-
пас&з орталы(ыны� ала�ын -
да тал�ыланды. 

�здеріңізге белгілі, Мемлекет 
басшысы �зінің «�ділетті Қазақ-
стан: бәріміз және әрқайсымыз 
үшін. Қазір және әрдайым» атты 
сайлауалды бағдарламасында 
заңсыз алынып, шетел асырылған 
активтерді елге қайтару жұмысын 
жандандыру қажет екенін атап 
�тті. Президент оның игілігін 
бүкіл халқымыз к�ретінін мәлім-
деді.

Осы орайда, Мәжіліс депу-
таттары, «AMANAT» фракциясы-
ның мүшелері тиісті құқықтық 
те тік терді әзірлеу мақсатында 
«Заң сыз иемделінген активтерді 
мем лекетке қайтару ж�ніндегі» заң 
жобасына бастамашы лық етті.

«Еуропалық құқықта азамат-
тық-құқықтық жауапкершілік ту-
ралы конвенция бар. Активтерге 
әділ жолмен қол жеткізгенін дә-
лел дей алмаған адамдар міндетті 
түрде жауапқа тартылады. Тіпті, 
мұн дай заңсыздыққа барған адам-
мен ешкім әңгімелесіп отырмайды. 
Тиісінше, заң бұзған адам жасалған 
қылмыстың мерзімі �тіп кеткеніне 
қарамастан жауапкершіліктен құ-
тыла алмайды. Заң барлық озық 
әдістемелерге, халықаралық шарт-
тарға, Конституцияға толық сәй-
кес келеді. Бұған қоса, бірнеше 
заң ға ілеспе �згерістер енгізілді», 
– деді Мәжіліс депутаты Марат 
Бәшімов.

Халық қалаулысы активтерді 
қайтару жұмысы аясында барлық 
ақпарат к�здерінің мәліметтері, 
оның ішінде «AMANAT»-тың қо-
ғамдық қабылдау б�лмелері, пар-
тиялық бақылау комитеті, БАҚ 
және азаматтық қоғам хабарла ма-

лары ескерілетінін жеткізді. Сон-
дай-ақ ол аталған заңның қабыл-
дануы күдіктілерге тиесілі банк 
са лымдарын зерттеу процесін 
ай тар лықтай жеңілдеткенін атап 
�тті.

«Осы уақытқа дейін банк 
құпиясын зерттеп-зерделеу мүмкін 
бол мап еді. Ал енді жеке тұлғалар-
дың активіне тергеу амалдарын 
жүргізу кезінде банк саласында 
ашықтық болуы үшін заңға арнайы 
норма енгізілді. Мен 17 жылдан 
бері «Человек и закон» газетінің 
бас редакторы қызметін атқарып 
келемін. Бұған дейін осындай 
баспас�з мәслихатын �ткізу және 
мұндай тақырыптарды ашық тал-
қылау мүмкін емес еді. «AMANAT» 
партиясы аталған заңға бастама-
шылық ету арқылы халықтың 
үмі тін ақтап, бұрын-соңды болма-
ған ашықтықты қамтамасыз етіп 
отыр», – деді депутат.

Бас прокуратураның Актив-
терді қайтару ж�ніндегі комитеті 
кірісінің заңды жолмен келгенін 
растауы тиіс тұлғалардың тізімін 
жасайды. Бұл туралы �ділет вице-
министрі Алма Мұқанова айтты.

«Біз жауапты мемлекеттік қыз-
меткерлер мен мансабын, ықпа-
лын пайдалану арқылы актив 
жи наған әкімшілік ықпалы бар 
адам дар туралы айтып отырмыз. 
Сондай-ақ үлестес тұлғалардың да 
тізімі жасалды. Яғни, күдіктілердің 
туыстары мен мүліктің номиналды 
иелері назарға алынады. Бұдан соң 
тізім активтерді қайтару ж�ніндегі 
комиссияға ұсынылады. Тізім 
жабық түрде беріледі. Себебі кінә-
сіздік презумпциясы барын да 
ескеру қажет. Мәселен, белгілі бір 
компанияның акционері аталған 
тізімге енгізіледі делік. Егер атал-
ған тұлғаның есімі ашық айтыла-
тын болса, оның акциялары мем-
ле кетке берілгенге дейін құнсыз-
данып үлгереді. Яғни, оның ак-
тивтері құнын жоғалтып алмауы 
керек», – деді ол.

Вице-министрдің айтуынша, 
тізімге енген тұлғаға хабарлама 
жол данады. �з кезегінде, ол актив-
тері мен кіріс к�здері туралы дек-

ларация ұсынуы тиіс. Декларация 
тексерілгеннен кейін Активтерді 
қайтару ж�ніндегі комиссия нақты 
қандай активтерге қатысты талап 
қою керектігі туралы шешім қа-
былдап, азаматтық сотқа жүгінеді.

�з кезегінде, Сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл агент-
тігінің сотқа дейінгі тергеп-тексеру 
қызметінің басшысы Қанат Сүлей-
менов 2022 жылдан бері аталған 
агенттік Қазақстанда заңсыз ием-
делінген активтердің 856 млрд 
тең гесін қайтарғанын айтты. 
Оның ішінде шетелден қайтарыл-
ған қаражат қана емес, сонымен 
қатар жылжымайтын мүлік те бар.

«Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы қызмет 2022 жылдан бастап 
бүгіне дейін 856 млрд теңгені қай-
тарды. Мәселен, үкім шығарылған 
�КМ Операторының ісі бойынша 
180 млрд теңге қайтарылды. 
Ақшаның бір б�лігі жеңілдікпен 
автонесие беруге жұмсалды. Бұл 
қаражаттың барлығы әлеуметтік 
қажеттіліктерге жұмсалады. Жыл 
соңына дейін тағы 180 млрд теңгені 
қайтаруды жоспарлап отырмыз», 
– деді ол.

Заңның орындалуы және Бас 
прокуратураның дәл қазіргі 
жұмысы туралы Бас прокуратура-
ның Халықаралық-құқықтық ын-
тымақтастық қызметі басқарма-
сының аға прокуроры Айнұр 
Ибраева айтып берді.  Оның 
айтуынша, бірқатар заңға тәуелді 
нормативтік-құқықтық актілер 
әзірленді. Онда активтерді қайтару 
туралы заңның қолданылу тетік-
тері нақтыланды.

Еске сала кетейік, Мәжіліс 
депу таттары, «AMANAT» партия-
сы фракциясы мүшелерінің бас-
тамасымен «Заңсыз иемделінген 
активтерді мемлекетке қайтару 
ж�ніндегі» заң әзірленді. Оған 
биыл 12 шілдеде Мемлекет бас-
шысы қол қойды. 2023 жылы 
5 қазанда Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қазақстан Республикасы Бас 
прокуратурасының құрамында 
Активтерді қайтару ж�ніндегі 
комитет құру туралы Жарлыққа 
қол қойды.

аржылы� сауаттылы�ты арт-
тыру(а ба(ыттал(ан «арызсыз �о-
(ам» жобасыны� ау�ымын ке�ейту 
және оны тарату бойынша Жол кар-
тасын әзірлеу Премьер-Министрді� 
орынбасары – аржы министрі 
Ер/лан Жамаубаевты� т&ра(алы-
(ымен &ткен 0кімет жиынында тал-
�ыланды. 

�здеріңіз білетіндей, Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақ стан 
халқына Жолдауында «Қарызсыз қоғам» 
жобасының тиімділігін атап �тіп, оның 
игілігін бүкіл еліміз к�руі үшін ауқымын 
кеңейтуді тапсырған болатын.

Б үг інде  мемлекетт ік  орган дар 
«AMANAT» партиясы мен Halyk bank-тің 
«Қарызсыз қоғам» білім беру жобасының 
ауқымын кеңейту ж�ніндегі Жол картасын 
келісу бойынша жұмысты аяқтады. Қаржы 
нарығын реттеу және дамыту агенттігі 
т�рағасының бірінші орынбасары Нұрлан 
�бдірахманов атап �ткендей, Жол кар-
тасында азаматтарға т�лем қабілеттілігін 
қалпына келтіру және банкроттық 
бойынша кеңес беру б�лімін қалдыру 
қажет.

«Мұндай кеңес беру қызметі қажет. 
�йткені жоба сарапшыларына жүгінетін 
кейбір қарыз алушылардың табысының 
жоқтығы немесе қиын жағдайға тап 
болуына байланысты, оларға қатысты 
реттеу тетігін қолдану мүмкін емес екенін 
түсінеміз және мұндай жағдайда мәселені 
шешудің жалғыз жолы – банкроттық», – 
деді ол.

Қаржы вице-министрі Ержан Біржа-
нов тың айтуынша, азаматтардан барлығы 
68 мыңға жуық �тініш түсіп, оның ішінде 
5 мыңнан астам қазақстандық банкрот деп 
танылған.

«AMANAT» партиясымен бірлесіп, біз 
«Банкроттық туралы» заңға жеке тұлғалар 
үшін рәсімді жеңілдету және жинайтын 
құжаттарды барынша азайту үшін түзету-
лер әзірледік. Яғни, борышкердің �тініші 
ғана қажет болады, ал қалған құжаттар 
мемлекеттік органдар мен кредиттік бюро 
арасындағы деректер алмасу арқылы 
жиналады», – деді ол.

Премьер-Министрдің орынбасары – 
Қаржы министрі Ерұлан Жамаубаев 

жиынға қатысушыларға қарата бірқатар 
ескерту жасады.

«Жоба бойынша Жол картасы қысқа 
мерзімде бекітілуі тиіс. Проактивті фор-
матта �з қарызын реттеуден �ткен азамат-
тарды жұмысқа орналастыруға жәрдемдесу 
үшін еңбек мобильділігі орталықтарын 
пайдалану қажет. Миллиондаған адам 
мемлекеттен к�мек күтіп отыр, сондықтан 
Үкімет бұл бастаманы �з қолына алуы 
тиіс», – деді ол.

Бұдан басқа, келесі жылдан бастап 
барлық аудан мен облыс орталығында 
«Қарызсыз қоғам» жобалық кеңселері 
ашылады. Онда қаржылық сауаттылық 
бойынша мамандар жұмыс істейді.

«Биыл оқыту тек 8 �ңірде жүргізілсе, 
енді ол бүкіл еліміз бойынша, тек ауыл-
дарда ғана емес, аудандық, облыстық және 
республикалық маңызы бар қалаларда да 
қолжетімді болады. Осы жылы біз ешкімді 
шектемедік, тыңдаушылардың арасында 
қарызын �тей алмай жүргендермен қатар 
ешқашан несие алмаған азаматтар да 
болды. Бұл жолы біз несиесін т�леу мер-
зімі 90 күннен асқан 1,5 миллион адамға 
баса назар аударғымыз келеді. 2024 жылы 
200 мың адамды оқыту жоспарлануда, 
қосымша қаржылық сауаттылық бойынша 
курстар мектептер мен жоғары оқу орын-
да рында �ткізіледі. Бұл жалпы 1 млн 
қазақ стандықты қамтуға мүмкіндік 
береді», – деді «AMANAT» партиясының 
Хатшысы Эльдар Жұмағазиев.

«Жобаны іске асыру барысы ел азамат-
тарының шынайы қаржылық жағдайын 
к�рсетеді», – деп есептейді «Қарызсыз 
қоғам» жобалық кеңсесінің басшысы 
Ақмарал Бекмұрзаева. Банктердің несие лік 
�нім дерінің жаппай жарнамалануы халық-
тың қарызға батуына әкеліп соқ тырып 
отыр. �йткені қаржылық сауатты т�мен 
адамдар банктердің артық т�лем сомасын 
нақты түсінбестен несие ала береді.

«Қаржылық сауаттылық курсына қа-
тысқандардың 63,1%-ы оқытуға дейін 
не сие бойынша пайыз және артық т�лем 
м�лшері туралы білмеген. Адамдар алған 
несиесін болашақта қанша есе етіп қайтару 
керек екенін түсінбестен оп-оңай несие 
алады. Оқуға қатысқандардың 38%-ы 70 
мың теңге к�лемінде ғана табысы бола 
тұра, банктерден және МҚҰ-нан 2-ден 

4-ке дейін несие алған. Оқытылғандардың 
13,8%-ының 10-нан астам несиесі бар, 
олар алдыңғы несиені жабу үшін тағы да 
не сие алып отырған. Жалпы, қоғамда қар-
жы жинау мәдениеті қалыптаспаған», – 
деді ол.

Сонымен қатар жиында мектеп бағ-
дарламасына қаржылық сауат тылық 
бойынша жеке пән енгізу ұсынысы тал-
қыланды.

«Қаржылық сауаттылық бойынша қо-
сым ша пән енгізу туралы мәселе к�теріл-
ген еді. Алайда мұндай курс 2021 жылдан 
бастап 5-11 сыныптар аралығында оқыты-
латын «Жаһандық құзыреттілік» пәні 
аясында мектеп бағдарламасында бар. Ал 
1-4 сынып аралығында қаржылық сауат-
тылық курсы «Дүниетану» пәніне бірік-
тіріл ген. Бізде онсыз да оқушылардың 
жүк темесі үлкен, сондықтан тағы да қо-
сым ша пән енгізу тиімді емес. Біз бағдар-
ла маларымыздың мазмұнын, әсіресе 
оларды �зектендіру үшін «Кәсіпкерлік 
және бизнес негіздері» пәні бойынша 
қайта қарауға дайынбыз», – деді Оқу-
ағарту бірінші вице-министрі Наталья 
Жұмаділдаева.

Ал Ғылым және жоғары білім вице-
министрі Талғат Ешенқұлов жоғарғы оқу 
орындарында білім алушылардың 
сауатты лығын арттырумен студенттік 
омбудсмен дер айналысатынын айтты. 
Ол ведомство орта арнаулы және жоғары 
оқу орындары үшін қаржылық сауат-
тылық бойынша оқу-әдістемелік мате-
риалдарды әзірлеуді жалғастыра тынын 
айтты.

Бюджеттің қаржысын ысы-
рап етпей, жоспарға сәйкес мақ-
сатты түрде жұмсау және қада-
ғалап отыру басты назарда тұр. 
Түркістан облысының әкімі 
Дар хан Сатыбалдының т�ра ға-
лы ғымен �ткен апталық аппарат 
отырысында облыс бюджетінің 
игерілуі және республикалық 
бюджет есебінен жобалардың 
қаржыландырылу барысы қа-
ралды.

Белгілі болғандай, жалпы 
барлық аудан, қалалар бойынша 
түсімдер жоспары асыра орын-
далған. 

Аппарат отырысында облыс-
тық Қаржы және мемлекеттік 
активтер басқармасының бас-
шысы Абдрахман Тасыбаев 
бірқатар аудан, қалалар есепті 
кезең жоспарын асыра орындап 

отырғанымен, кей аудандарда 
жылдық жоспардың орындалуы 
т�мен екендігін жеткізді. 

Оның айтуынша, барлық ау-
дан, қала әкімдеріне түсім дердің 
әрбір түрі бойынша жоспарын, 
оның ішінде реттелуші салық-
тардың ай сайынғы жоспарының 
орындалуын қамтамасыз ету 
бойынша тапсырма берілген.

Осы тұрғыда �ңір басшысы 
кейбір бағытта қаржының иге-
ріл мей қалуы салалар бойынша 
атқарылып жатқан жұмыстарға 
кері әсерін тигізетінін ескертті. 
Аудан-қала әкімдері мен тиісті 
басқарма басшыларына барлық 
қаражат толық, сапалы және 
уақытылы игерілу мақсатында 
заңға сәйкес тиісті жұмыстар 
жүргізуді тапсырды. Жиында 
отандық �нім мәселесі де қалыс 

қалмады. Мемлекет тапсырысын 
орындаушылар арасында отан-
дық �нім �ндірушілерге ба-
сымдық беруді жүктеді.

– Мен үнемі барлық басқар-
ма басшыларына, аудан, қала 
әкімдеріне бюджет қаржыла-
рының тиімді әрі мақсатты жос-
парлануына және уақытылы 
иге рілуіне қатаң талап бола ты-
нын ескертіп келемін. Бюд жет тің 
әр тиынының сұрауы, есебі бар. 
Жоспарлау дұрыс болса, бұ лай 
болмас еді. Бюджет қар жы сын 
бағыттау барысында да жобалар-
дың мерзімі ескеріл мей, қаржы 
игерілмей жатады. Осы ның бә-
рін ескеру керек. Бюджет қаржы-
сын сапалы әрі тиімді иге ріп, 
жоспарланған түпкі нәти желерге 
қол жеткізу үшін жұмыс ты жан-
дандару керек, – деді облыс әкімі 
Дархан Амангелдіұлы.

Жиында жыл ішінде бюд-
жетті нақтылау барысында об-
лыстың бюджет к�лемін рес пуб-
ликалық трансфеттер және �з 
кірістері есебінен ұлғайту бары-
сы талқыланды.

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы

Биыл Т"ркістан облысыны� бюджетіне т"скен кірістер 
т"сіміні� арт�аны белгілі болып отыр. Атап айт�анда, 2023 
жылды� 1 �азанында(ы мәлімет бойынша, Т"ркістан облы-
сыны� бюджетіне 123,5 млрд те�ге к&лемінде кіріс т"сіп, 
жоспар 106,7 пайыз(а немесе 7,8 млрд те�геге асыра 
орын далды. <ткен жылды� /�сас кезе�імен салыстыр(анда 
т"сім 8,3 млрд те�геге арт�ан немесе &су �ар�ыны 7,2 па-
йызды �/рап отыр. Б/л туралы Т"ркістан облысы әкіміні� 
баспас&з �ызметі мәлімдеді. 
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�лтты� статистика 
бюросыны� мәліметтеріне 
с�йенсек, 2023 жыл ды� 
�ырк�йегінде �аза�стан хал�ы 
19 млн 944 мы� адамнан асты. 
Халы� саныны� �скені 
экономикалы� даму"а о� әсер 
еткенімен, инфра�$рылым, 
денсаулы� са�тау, білім саласы 
мен е�бек нары"ында"ы 
ау�ымды мәселелерді к�н 
тәртібіне шы"арма�. 
Осы т$р"ыда 
демограф "алым, Чарльз 
университеті (Прага �., Чехия) 
«Болаша�» ба"дарламасыны� 
т�легі Аида Бай"араевамен 
с$хбат �$р"ан едік. 

– Аида Есімханқызы, Қазақстан 
халқы 20 миллион адамға жуықтады. 
Қазір демографияға қатысты қандай 
�зекті проблемалар бар?

– К�біне аумағы және халық саны 
бойынша Қазақстанды Франциямен 
салыстырып жатады. Францияның ау-
мағы Қазақстаннан 5 есе аз, ал халқы 
ша мамен 67 млн адам. Осыған байла-
нысты Қазақстан тәуелсіздігін алған 
1990 жылдардың басында к�птеген 
отандық демограф біз үшін халықтың 
оңтайлы саны 60 млн адам болуға тиіс 
екенін айтқан болатын. Сол кездері 
халық санын ұлғайту бойынша к�птеген 
бағдарлама іске қосылды. Алайда халық 
санының к�беюі барлық мемлекеттік 
құ рылыммен және ең бастысы ин фра-
құрылыммен тығыз байланысты ке шен-
ді процесс екенін ескеру қажет. Бүгінде 
Қазақстан 20 милионға жетті — бұл 
жақсы, әрине. Дегенмен осының әсе-
рінен к�птеген әлеуметтік-экономи-
калық проблема туындайды. Жергілікті 
жерлерде отандық �ндіріс (зауыттар, 
фа брикалар және т. б.) пен жұмыс орын-
дары бар ма, балабақша, мектеп, ауру-
хана, тұрғын үй, жол айрығы және к�лік 

қатынасы, ауылдық жерлерде азық-
түлік дүкендері қолжетімді ме? ;рине, 
бұл тұрғыда Қазақстанда үлкен орта 
мек тептерде бір сыныпта 40 адамға 
дейін оқыған кезде қазақстандық азамат 
ауылдық жерде (ауылда) тұрып, уақы-

тылы медициналық к�мек ала алмаған 
кезде және к�ршілес аудандық ауру-
ханаға қалай жетуге болатыны туралы 
әдістер мен тәсілдерді табуға мәжбүр 
болған кезде Қазақстан қатты қиын-
дықтарға тап болады. Сонымен қатар 

халық санының �суі мәселесі инфра-
құрылымның проблемаларын ғана ай-
қындап отырған жоқ, сонымен қатар 
осының әсерінен адамдардың біркелкі 
қоныстанбауын да к�рсетіп отыр. Бүгін 
Қазақстанда радикалды урбанизация 
процесі жүріп жатқанын к�ріп отырмыз, 
онда ауылдық жерлердегі жастар, 
сондай-ақ орта жастағы адамдар �здерін 
жұмыспен қамтамасыз ету үшін және 
жақсы �мір сүру үмітімен жаппай қалаға 
к�шуде. Бірақ «құмырсқаның илеуін-
дей» құжынаған тұрғын үй кешендері 
мен барак үлгісіндегі баспаналарда 
тұруға, 6-7 адамнан бір б�лме жалдауға 
мәжбүр. Мұндай �мір салты «адами 
капиталдың» жетіспеушілігіне әкеледі. 
Бұл ұғым – демо графияның негізгі та-
қырыпта ры ның бірі. Сәйкесінше, на-
шар жағдайда �мір сүру адамның мә-
дениеті мен құн дылықтарының дең-
гейіне с�зсіз әсер етеді. 

– Еліміздегі азаматтардың орташа 
жасы қандай және ол қай салаларға тіке-
лей әсер етеді? 

– Қазақстанның демографиялық 
жылнамасының деректеріне сәйкес, 
2023 жылдың басында қазақстандық-
тардың орташа жасы – 32,1. Айта кету 

керек, бұл – Қазақстан Республикасы 
халқы жас екенін дәлелдейтін жақсы 
к�р сеткіш. Алайда демографиялық 
жүктеме проблемасы туралы ұмытпау 
қажет, �йткені балалар мен еңбекке 
жарамсыз қарттардың мәселесі елі-
міздің эконо микалық белсенді тұрғын-
дарына кері әсер етпек. Мұндай жағ-
дайда орта жас тағы тұрғындарға, еңбек 
пен табыс мәселесінде к�п ауыртпалық 
түсіп, тіпті �ндіріс пен экономикада 
к�рі ніс табаты нын к�реміз. Нәтиже-
сінде, қазір барлық салада кәсіби кадр-
л ар дың жетіспеушілігі проблемасы 
туындап отыр. 

– Елдегі туу мен �лім-жітімге қандай 
факторлар әсер етеді? Оларды реттеуге 
бағытталған бағдарламалар бар ма?

– Жасыратыны жоқ, туу мен �лім-
жі тімге әсер ететін фактор �те к�п. 
Оның ішінде халықтың денсаулығы, 
тұрғын үй мәселесі, экономикалық тұ-
рақ тылық пен ертеңгі күнге деген сенім-
ділік беретін тұрақты жұмыс орындары 
және тағы басқалар. Бұған 1990 жыл-
дардың басында туу к�рсеткіштерінің 
т�мендеп, 1998 жылдан бастап �се 
бастағаны дәлел. Мүмкін, кедей елдер 
арасында халық санының табиғи �сімі 
экономикалық тұрақтылыққа тікелей 
байланысты емес те шығар. Cйткені 
экономикасы т�мен мемлекеттердегі туу 
деңгейінің жоғары екенін к�реміз. Бірақ 
еліміздегі туу динамикасын әр жылға 
сәйкес талдай келе, бұл екі саланың 
дамуына да �зара байланыс бар екеніне 
к�з жеткіземіз. Қазақстандағы туу мен 
�лім-жітімге әсер ететін барлық процесті 
терең және егжей-тегжейлі қам титын 
бірде-бір мемлекеттік бағдар ламаны 
атай алмаймын. Бүгінде Үкі меттің 2021 
жылғы 12 қазандағы қау лысымен «Дені 
сау ұлт» әрбір азамат үшін сапалы және 
қолжетімді денсаулық сақтау» ұлттық 
жобасы ретінде бекітілген бір ғана 
мемлекеттік бағдарлама туу мен �лім 
мәселелерін шешуге бағытталған. Бірақ 
мұның �зі жеткіліксіз, �йткені бағ-
дарламаның фокусы тек денсаулық 
факторына ғана қатысты. Содан кейін 
бұл бағдарламаны іске асыру мерзімі 
2021 жылдан 2025 жылға дейін қысқа 
мерзімді, ал туу мен �лім-жітім процес-
тері ұзақмерзімді болжамды қажет етеді. 
Сонымен қатар бағдарламаның мақсаты 
«әрбір азамат үшін сапалы және қол-
жетімді денсаулық сақтауды қамтамасыз 
етуге» бағытталған, демек денсаулық 
мәселелерін ғана шешеді.

– Қазақстанның демографиялық 
жағдайындағы к�ші-қонның р�лі қандай? 
Халықаралық к�ші-қон тенденциялары 
бар ма және ішкі к�ші-қонды бақылау 
үшін қандай шаралар қабылдануда?

–Қазақстанның ғана емес, кез кел-
ген елдің демографиялық жағ дайында 
к�ші-қонның р�лі �те маңызды. Бізге 
келетін болсақ, сыртқы және ішкі к�ші-
қон мәселелерін жауапты құрылымдар 
шешеді. Бірақ мұндай ведомстволар тек 
ағымдағы к�ші-қон к�рсеткіштерін 
тіркеу, деректерді жинау және �ңдеу 
секілді операциялық жұмыспен айналы-
сады. Алайда к�ші-қон саясаты демогра-
фияның негізгі процестерінің бірі және 
болжамды қажет етеді. Мұндай үрдістер 
к�ші-қон ведомстволарының бағдар-
ламаларында қамтылмаған. Сондай-ақ 
к�п жағдайда осы мекемелердің долбар-
ларында орта және ұзақмерзімді үрдістер 
ескерілмейді немесе стихиялық к�ші-
қон процестері ғана к�рсетіледі.

– Алдағы онжылдықта демографиялық 
ахуалды дамытудың қандай перспек-
тивалары бар? 

– Қазақстандағы демографиялық 
ахуалды дамыту перспективаларына 
қатысты демографиялық қауіпсіздікті 

шұғыл түрде нығайтуымыз қажет екенін 
атап �ткен ж�н. Демографиялық қауіп-
сіздік – ең алдымен, қоғамның әлеу-
меттік-экономикалық дамуын ішкі 
және сыртқы демографиялық қауіп-
қатерлерден қорғау. Бұл кем дегенде 
мемлекет мәртебесінің геосаяси, эконо-
микалық, этникалық және басқа да 
түрлерінің сақталуын қамтамасыз етеді. 
Экономикалық қауіпсіздікке келер 
болсақ, біз жоғарыда Қазақстанда эко-
номикалық белсенді халыққа демогра-
фия лық жүктеме жоғары екенін айтып 
�ттік. Яғни, қартайған, сондай-ақ ең-
бек ке жарамсыз жас буын �кілдері эко-
номикалық белсенді азаматтарға бір-
шама салмақ түсіріп отыр. Демография-
лық проблемалар туралы болжамдармен 

б�ліссек, алдағы онжылдықта халықтың 
қартаюы бойынша к�рсеткіштер тағы 
да артады. Сонымен қатар Қазақстан-
дағы еңбекке қабілетті азаматтарға 
экономи калық жүктеме күшейіп, адами 
капитал  құнсыздана түспек. Ал к�ңіл 
к�ншітерлік мәселелердің бірі ретінде 
әйелдердің �мір сүру ұзақтығы шамалы 
да болса жоғарылайды. Ал қысқа-
мерзімді болжамдарға сай туу к�р-
сеткіші орташа деңгейден асып барып 
қайта т�мендейді. Cкінішке қарай, 

бүгінде халықты бас қарудың орта және 
ұзақмерзімді мемле кеттік стра тегиясы 
немесе жоспарлар жоқ. «Қа зақстан-2030 
және 2050» ұлттық стра тегияларында 
демографиялық қол даудың ма ңыз-
дылығы туралы қысқа да нұсқа ай-
тылғаны болмаса, арнайы тоқталма-
ғанын к�реміз.

– Статистикадан тыс мемлекет тара-
пынан қандай демографиялық зерттеулер 
жүргізілуі қажет?

– Туу және к�ші-қон мәселелерінде 
халықтың ішкі қалауы, ниеті мен жос-
парлары бойынша демографиялық 
зерт теулер, аурулар мен �лім-жітім 
мәсе лелері бойынша ғылыми-демогра-
фия лық зерттеулер міндетті түрде жүр-
гізілуге тиіс. Сондай-ақ ағымдағы к�р-
сеткіштер мен үрдістер негізінде қысқа-
мерзімді, ортамерзімді және ұзақмер-
зімді барлық деңгейдегі демографиялық 
болжамдар ды жүйелі түрде жасалуы 
қажет. Бұл ықтималдығы жоғары демо-
графиялық тәуекелдердің алдын алуға 
мүмкіндік береді. Cкінішке қарай, 
мемлекеттік деңгейде мұндай болжамдар 
жүргізіл мейді, Үкімет тарапынан осы 
тектес жобаларға қолдау к�рсетілмейді. 
Оны әртүрлі шағын ведомство, салалық 
ғы лыми-зерттеу ұйымдары немесе ын-
талы ғалымдар жүргізсе де, демеушілік 
же тіспейді. Стратегиялық жоспарлау 
және реформалар агенттігіне келер бол-
сақ, олардың негізгі қызметі – ағымдағы 
де мо  графиялық деректерді жинау, 
�ңдеу, талдау және жариялау. Сондықтан 
бүгінде мемлекеттік деңгейде жасалып 
жатқан демографиялық зерттеулер жоқ. 
Жоғарыда айтып �ткен «адамдар мен 
инфра құрылым» мысалында біз бұл 
мәселе әрбір қазақстандықтың �мірінде 
қаншалықты проблемалар туғызатынын 
к�ріп отырмыз.

– Білім беру жүйесі мен денсаулық 
сақтау саласын, еңбек нарығын демогра-
фияға байланысты қандай тәуекелдер 
күтіп тұр?

– Бүгінде мемлекеттік демогра фия-
лық және гео-демографиялық мәсе-
лелердің ауқымды зерттелмеуі әлеумет-
тік-экономикалық қамтамасыз ету 
проблемаларының туындауына әсер 
етеді. Егер білім беру жүйесін айтар бол-
сақ, әсіресе қалалы жерлерде сынып-
тарда орын жетіспеушілігі байқалады. Ал 
ауылдық жерлердегі мектептер, ке-
рісінше, кәсіби кадрларға зәру. Қа зақ-
станның к�птеген ауданы мен �ңірінде 
мектеп ғимараттарының болмауы, ин-
тернет желісінің жеткізілмеуі де басты 
мәселе. Тіпті, елорданың кейбір шағын-
 ау дандарында да үш ауы сымды мектептер 
бар. Денсаулық сақтау жүйе сінде ауруха-
наларға арналған тип тік ғимараттар мен 
кәсіби кадрлардың азды ғы немесе 
жоқтығы күн тәртібіндегі мә се ле. Меди-
циналық техника және ар наулы к�лікпен 
қамтамасыз ету де кезек күттірмеді. 
Осылайша, білім беру, ден сау лық сақтау, 
еңбек нарығында демогра фиялық 
проблемалар бұрынғы болжам емес, 
бүгінгі шындығымызға ай налып отыр 
және күн сайын күрде лене түспек…

– Сұхбатымыздың соңында жалпы 
елімізге демография ж�ніндегі уәкілетті 
орган қажет пе деген мәселеге тоқтала 
кетсек.

– ;рине, бізге елдегі демография 
ж�ніндегі уәкілетті орган керек-ақ. 
Бүгінгі сұхбатымыздан демография — 

бұл қоғам �мірінің барлық саласын 
қамтитын кешенді және қолданбалы 
ғылым екенін байқаған шығарсыз. 
Сондықтан мемлекетте міндетті түрде 
бір орталықтан басқарылатын, барлық 
саламен және ведомствомен �зара 
байланыс орнататын мемлекеттік уәкі-
летті орган болуға тиіс.

– /ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Кәмила ЕРКІН

Бүгін Қазақстанда радикалды 
урбанизация процесі жүріп 
жатқанын к�ріп отырмыз, 

онда ауылдық жерлердегі 
жастар, сондай-ақ орта 
жастағы адамдар �здерін 

жұмыспен қамтамасыз ету 
үшін және жақсы �мір сүру 

үмітімен жаппай қалаға 
к�шуде. Бірақ «құмырсқаның 

илеуіндей» құжынаған 
тұрғын үй кешендері мен барак 

үлгісіндегі баспаналарда 
тұруға, 6-7 адамнан 

бір б�лме жалдауға мәжбүр. 
Мұндай �мір салты 

«адами капиталдың» 
жетіспеушілігіне 

әкеледі.

Аида БАЙ8АРАЕВА,
демография ғылымдарының докторы:

ДЕМОГРАФИЯЛЫҚ ҚАУІПСІЗДІКТІ 
ШҰҒЫЛ ТҮРДЕ НЫҒАЙТУ ҚАЖЕТ
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2040 жылдар�а 	арай �аза	стан-
да�ы су тапшылы�ы 12-15 миллиард 
текше метрге жетуі м�мкін. Ресми 
дерек бойынша, 	азір елімізде 600 
мы�нан астам адам таза ауызсу�а 
зәру. 2030 жыл�а 	арай транс-
шекаралы	 �зендердегі су к�леміні� 
азаюынан 1,2 млрд А�Ш долларын 
жо�алтуымыз м�мкін екені, 2040 
жыл�а 	арай су тапшылы�ы 50 
пайыз�а жетеді деген болжамдар 
айтылып ж�р. Ал 2050 жыл�а 	арай 
еліміз «су�а �те м$	таж» елдерді� 
санатына кіруі м�мкін. Осы ретте 
г а з е т і м і з д і �  A i q y n - a r g u m e n t s 
ала�ын  да�ы кезекті д��гелек �стел 
та	ырыбы да осы су мәселесі т��іре-
гінде болды. 

Наурызбек САРША

«ЕҢ БАЙ ЕЛ – СУҒА БАЙ ЕЛ»
– Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 

Тоқаев биылғы Жолдауында су тапшылы-
ғына арнайы тоқталып, бірқатар мәселенің 
шешу жолдарын ұсынды, тапсырмалар 
берді. Осы ретте, Ерлан мырза, $зіңізден 
сұрағым келіп отыр. Жаңадан құрылған 
министрлік алдында қандай міндеттер 
тұр?

Ерлан 
БАДАШЕВ, 
Су саласы 
бойынша 
халықаралық 
сарапшы:

–  А л д ы м е н 
бас сейндер тура-
лы айтып кетсем 
деймін. Қазақстан 
аумағында 8 су 
б а с с е й н і  б а р . 

Олар: Арал–Сырдария, Балқаш–Алак$л, 
Ертіс, Есіл, Нұра–Сарысу, Тобыл–Торғай, 
Орал–Каспий және Шу–Талас. Оңтүстікте 
– Шу–Талас бассейні, Арал–Сырдария 
бассейні, Іле–Алак$л бассейні, солтүстікте 
– Ертіс, Есіл, Тобыл, батыста – Жайық 
бассейні. Бұлардың бәріне су соңғы құяды. 
Тек Нұра–Сарысу бассейні $з аумағы-
мызда. Оның су к$лемі айтарлықтай к$п 
емес. Қазір әртүрлі дерек бар. 1р жылғы 
судың к$лемі 100 текше метр саналады. 
Соның жартысына жуығы басқа елдерден 
келеді. Қалғаны ел аумағында құралады. 
Енді айта йын дегенім, ең су тапшы, қажет 
аймақтарға басқа елдерден келеді. Оң түс-
тікке Қырғызстаннан, 5збек станнан 
келеді. Ілеге Қытайдан, Жайыққа Ресей-
ден келеді... Жалпы, осы судың 67-70 
пайызға жуығын ауыл шаруашылығына 
пайдаланады. Ол – дұрыс цифр. 5йткені 
халықаралық к$рсеткіштер де сондай. 15-
16 пайызы $неркәсіпте, қалғаны ауызсу, 
мал шаруашылығында пайдаланылады. 
Осы солтүстік к$ршімізден келетін судың 
к$бісін біз қолданбай жатырмыз. Себебі 
қажеттілік жоқ. Ең судың ушыққан 
аймағы оңтүстік $ңірлерде. Соның ішінде 
проблемалық $зендер қатарында Сырда-
рияны атасақ болады. Ол Қырғыз Респуб-
ликасынан шығып, 5збекстан арқылы 
бізге келеді. Сол аймақтарда 1991 жылға 
дейін 2 380 000 гектар суармалы жерлер 
бол ған. Ол бүкіл еліміз бойынша егін егі-
ле тін жер аума ғының 6 пайызын ғана құ-
рап, бірақ ауыл шаруашылығы $німдерінің 
30 пайызын беріп отырған. Қазір суармалы 
жерлер бір миллион үш жүз гектар дейді. 
Бірақ шындап келгенде 1 миллион гек тар-
ға су беріледі. Ол ішкі $німнің 3-ақ пайы-
зын беріп отыр. Сондықтан бүгінгі таңда 
алдымен судың есебін шығаруымыз керек. 
Мысалы, жерүсті суы жылына 100 текше 
ша қырым деп айтамыз, 46 пайызы басқа 
ел ден келеді, 50 пайызы $з елімізден келе-
ді. Ал бұл деректер осыдан 30 жыл бұрынғы 
деректер. Иә, шетелден келетін су 46 па-
йыз деген с$збен келісемін, бірақ $з елі-
міз дегі су $лшенбейді. Талай $зендер 
құр ғап жатыр. 1йтсе де, біз бұрынғы де-
рек терді пайдаланып отырмыз. Ойыл, 
Жем, Мұғалжар $зендері секілді ол кездегі 
$зендердің к$бі бүгінде жоқ. Олар әлі күн-
ге дейін қалыпты жағдайдағы су айдын-
дары ның есебінде тұр. Бірнеше жыл бұрын 
тұрғындар шағымданып, алтын шығара-
тын Ақсу $зеніне шақырды. Халық жина-
лып, мәселе к$терді. Бассейн инспек-
циясы рұқсатты 20 жыл бұрынғы мәлімет-
тердің негізінде берген. Іс жүзінде ол 
жерде су жоқ. Яғни, бүгінде нені басқарып 
отырғанымызды түсінбейтін сияқтымыз. 
Бізде бәрі араласып кеткен. 2003 жылы 
қабылданған Су кодексіне 63 $згерту мен 
толықтыру енгізілген. Сондықтан бұл 
кодекс түзетулерден қызарып кеткен, $зің 
ұяласың. Ресми органдардың сандарына 
сенім жоқ. Ішкі кіші $зен, к$лдердің есебі 
жоқ, гидробекеттер жоқ. Сондықтан да 
бізге ең бірінші судың есебін жүргізуіміз 
керек. Қазір не басқарып тұрғанымыз бел-
гісіз, себебі судың есебі жоқ. Есеп болма-
ған соң оны есептейтін маман жоқ. Жер-
асты суының қорын тап басып болжайтын 
маман жетпейді. Гидрдрогеологтерден 
б$лек арнайы оқыту орны болмағандықтан, 
гидротехник-инженерлердің де қатары 
сиреген. Есебін білгеннен кейін қазіргі 
озық технологияларды пайдаланып, оны 
үнемдеудің жолын қарастыруға болады. 
Бірақ ол үшін халықтың, жалпы қоғамның 
к$зқарасы $згеруі керек.

– Ерболат мырза, Президент еліміздің 
трансшекаралық су к!здеріне тәуелді екенін 
айтып, Еуразия құрлығындағы !зендер мен 
каналдар баршамызға ортақ табиғат байлы-
ғы екенін жеткізді. Дегенмен сырттан келе-
тін су к!здеріне к!ршілеріміздің кейде суды 
жіберерде «қырсығып» қалатын кездері бар. 
Арада мұндай шиеленістер болмауы үшін 
қандай қадамдар жасалған дұрыс?

Ерболат 
САТЫБАЛДИН,
 Парламент 
Мәжілісінің 
депутаты,

«АMANAT» 
партиясы 
франкциясының 
мүшесі:

– Бізде осы су 
саласы бойынша 
зерт теу лердің бар-

лы ғы сол Кеңес үкіметі кезеңінен қалған. 
Сол бойынша жұмыс істеп келе жатырмыз. 
Мүмкін істемеген де болуымыз ғажап 
емес. Су саласын $з бетімен жібердік десек 
те орынды болар?! Біздегі су қоры бізде бар 
мәліметтер бойынша, 56 пайызы сырттан 
келеді деп жатырмыз ғой. Қытайдан б$лек 
қалған шекаралық аймақтардың барлығы 
сол кеңес дәуіріндегі к$ршілес елдер. Сол 
кездегі бір ел – бір саясат ережесі бойынша 
су алмасып отырдық. Осы ретте біз суға 
қатысты жаңа шешімдерді іске асыр-
ғанымыз ж$н секілді. Мысалы, Қырғыз 
Республикасында су электр стансалары 
бар. Содан олар жылуы мен тоғын алады. 
Енді біз олардан су алуымыз үшін газ, к$-
мір секілді $зімізде бар ресурстарымызды 
беруіміз керек. Осындай келісімдер 
қарастырған ж$н шығар. «Жер-Ана» 
дейміз, «су – тіршілік к$зі» дейміз. Сол 
Жер-анамыздың қойнауындағы суды тең 
құқықты түрде пайдалануды іске асырған 
ж$н. Мысалы, Дунай деген $зен бар 
Еуропада. Сол $зеннің бойында 20-дан 
астам мемлекет бар. Барлығы сол $зеннің 
пай дасын тең пайдаланады. Дунайға ана-
сындай қарайды. Тазалығына, экология-
лық жағдайына, елдің барлығына судың 
жеткілікті келуіне, сағаларына, барлығына 
теңдей келісіп отырып бір құжатқа қол 
қойып, келісімге қол жеткізген. Ол құжат-
қа ешкім тиіспейді. Осылайша, бір $зенді 
бірнеше мемлекет игілігіне жаратып отыр. 
Бізге де сондай құжаттар керек.

Ерлан БАДАШЕВ:
– Ең бай ел – суға бай ел. Біз қазір 

баймыз деп мақтанамыз. Мұнай, бидай, 
Менделеев кестесіндегі байлықтың бәрі 
бар дейміз. Бірақ осылардың біріне де 
сусыз қол жеткізу мүмкін емес. Қазақта 
«жер дауы, жесір дауы, су дауы» деген бар. 
Жер белгілі мемлекет болған соң шекарасы 
бар. Ал суда шекара жоқ. Сол себепті су 
үшін күресіп, еліміздің тәуелсіздігі мен 
экономикалық тұрақтылығын сақтап қалу 
маңызды. Биыл шекаралас елдерден су аз 
келіп, нәтижесінде қалыптасқан жағдайды 
к$ріп отырмыз. Мемлекеттік органдар 
бірінші кезекте климатты кінәлайды. 
Климат кінәлі емес, олай болса баяғыда 
ақырзаман болатын еді. Климат – жара-
тылыс, құбылыс – ол. Табиғи құбылыс. 
Бәріне адам кінәлі. Демек, біз барды дұрыс 
пайдаланып, дұрыс реттемей отырмыз. 
Сондықтан климатты емес, $зімізді 
кінәлауымыз керек. Бұл мәселенің түбі 
трансшекаралық $зендерге келіп тіреледі. 
5йткені Қазақстан ағын суға келгенде 
к$рші мемлекеттерге тәуелді. Жаңа 
министрліктің ең басты міндеті де осы. 
Министрлік суды б$лу, лимитті анықтау 
деген секілді ережелерді дайындап беру 
керек. Бассейннің басында отырған 
басшылар ешкімге тәуелді болмауы керек. 
Осыған дейін қалай болып келді? Барлығы 
әкімдерге бағынып, солардың қас-қаба-
ғына қарап келді. 1кімдердің қабыл-
дауында отырады. Керек болса, әкімдер 
сол бассейн басшыларының алдында 
қабылдауында отыруы керек. Яғни, су 
ресурстарын орталықсыздандыру мәселесі 
бар. Елдегі 8 бассейн инспекциясына 
қатысты мәселелер $з аумағында шешілуге 
тиіс. Бассейн инспекциясының басшысы 
сол жердің министрі болып, ал ойын 
ережесі мен ондағы суды пайдалану 
тәртібін орталық орган бекітуі керек. Қазір 
кімге қанша су беретінін, лимитті Су 
ресурстары комитеті шешіп отыр. Олай 
болмауы керек. Қазір қай әкім күшті сол 
суды бұрып алады. Мәселен, бірнеше жыл 
бұрын Түркістанда су каналы салынды. 
5ңірдің әкімі мықты болған соң, Арал 
теңізінің суын $зіне бұрып алды. Мен 
таңғалам. Түркістанға «Венецияның» не 
керегі бар? Италияда су к$птігінен жасады. 
Ал бізде су тасып жатыр ма еді?! Сосын 
«Түркістанда су туризмін дамытамыз» деді. 
Ол кезде бұл облыстың әкімі «күшті» 

болды да, суды бұрып алды. Қызылорда 
облысының әкімімен санасқан жоқ. 
Оңтүстік $ңірде онсыз да су жетпейді, енді 
қолдан «$зен» жасау тым артық. Елдегі 
тозығы жеткен инфрақұрылымды айтпа-
ғанда, мемлекеттің стратегиясы, суды 
дұрыс пайдалануды реттейтін заң жоқ. Тек 
қуантарлығы – халық суды үнемдеу 
мәдениетіне біртіндеп келді. Қазақ судың 
қадірін баяғыда айтып кеткен. Кез келген 
мемлекет жер, су, ауадан тұрады. Мемлекет 
болғаннан кейін шекарасы белгіленеді, 
жер қозғалмайды. Ал су үнемі қозғалыста. 
Сондықтан жауынгер ақын Махамбеттің 
айтқаны бар: «Еділ үшін егестік, Жайық 
үшін жандастық, Қиғаш үшін қандастық» 
деп. Ата-бабамыз суды бағалап, $зеннің 
бойын қорғап, судың қадірін білген.

Ерболат САТЫБАЛДИН:
– Бізде Арал мен Каспий мәсе лесі де 

бар. Екі теңіз де бүгінде тар ты лып бара 
жатыр. Мысалы, Еділ $зені Ресей ден ке-
леді. Сол Еділ $зенінің саға сында мил-
лион даған халқы бар қалалар бар. Онда 
$ндіріс ошақтары орналасқан. Сол $н-
діріс терден Каспийге келіп құятын Еділ 
$зеніне к$птеген залал тиіп жатыр. Оны 
біз дәлел дей алмаймыз. Дәлелдеу үшін 
арадағы келісіміміз дұрыс болуы керек. 
Сонымен қатар Қытаймен де сондай 
жағдай. Бізде сырттан келетін $зендердің 
есебін біліп отыратын, цифровизация 
жүргізуіміз қажет. Ал бұл Қытайда жолға 
қойылған. Барлығы жаңа, заманауи 
технологиялармен жабдықталған. Олар 
бізге айтары бар. «Біз сендерге қажетті 
к$лемде суды береміз, сендер $здерің 
дұрыс пайдалана алмай жатырсыңдар» 
деген уәждерін айтады. «5зенді бірге 
пайдаланайық, бірақ сендер де деңгей-
леріңді к$теріңдер, шаруа шылықтарыңды 
дұрыстаңдар», – дейді. 5зендердің 56 
пайызы сырттан келеді, 44 пайызы іштегі 
сулар десек, сол 100 па йыздың 63 пайызын 
ауыл шаруашылығына пайдаланады 
екенбіз. Сол 63 пайыздың 50 па йызы 
ысырап болып жатыр. Себебі то ған дар, 
арықтар, шаруашылықтың негізі жұмысы 
дұрыс емес. Осы дүниелерді ретке 
келтіргеніміз ж$н. Сол ауыл шаруа-
шылығымен айналысатын шаруаларға да 
ғылыми бағыттар бойынша жаңа заманауи 
техникалармен жұмыс істеуді қолға алуды 
міндеттегеніміз ж$н болар. Бұрынғыдай 
суды ысырап ететін технологиялардан 
г$рі, тамшылатып немесе жаңбырлатып 
суару деген технологиялармен жұмыс 
істеуді қолға алған дұрыс шығар. 

– Мемлекет басшысы суды үнемдейтін 
технологияларды енгізу – аса маңызды 
және шұғыл міндет деп атады. «Дегенмен 
біз дәл қазіргі жағдайда жаңа тариф саяса-
тынан да аттап !те алмаймыз. 2бден ескір-
ген инфрақұрылым әрең жұмыс істеп тұр. 
Сондықтан жаңа инфрақұрылым салу – !те 
маңызды міндет, қазіргі нарықтың тала-
бы», – деді !з Жолдауында. Осы ретте суды 
үнемдеудің қандай тиімді жолдарын ұсынар 
едіңіздер?

Ерлан БАДАШЕВ:
– Мен осы ретте Ерболат мырзаның 

с$зін толықтыра кеткенді ж$н к$ріп отыр-
мын. Келісетін де, келіспейтін де тұстарым 
бар. Мысалы, Ерболат мырза дамыған 
елдер шаруашылықта суды үнемдеу үшін 
тамшылатып суару нұсқасын қолдана-
тынын атап $тті. Дегенмен біздің елде 
мұндай тәжірибе тиімсіз. Мысалы, Из-
раильде тамшылатып суару әдісінде су 
топыраққа сіңіп, ылғалды сақтап тұратын 
болса, біздің оңтүстік $ңірлердегі, Қызыл-
ордадағы топырақ сазды болғандықтан, 
ол жерді қатырып тастайды. Сондықтан 
біз үшін ең тиімді суару – ол дәстүрлі, яғни 
каналдар мен құбырлар арқылы суару. 
Суарудағы ең басты мәселе – судың 
топыраққа сіңіп, $німдерге тиісті ылғалды 
беру. Ал тамшылатып суаруда к$біне 
географиялық мекен де маңызды р$л 
атқарады. Жоғарыда айтып $ткенімдей, 
жыл сайын экономикада 23-26 текше 
шақырым су пайдаланамыз. Оның 67-70 
пайызын ауыл шаруашылығы үшін 
жұмсалады, одан кейін $ндірістік мақсатта 
және ауыз су ретінде пайдаланылады. 
Мұны Ерболат мырза да айтып $тті. Осы 
ретте қалай пайдаланылып жатыр деген 
сұрақ туындайды. Дәл қазір су үнемдеу 
сая саты мен суды пайдалану нормасы 

бірін ші тұруға тиіс. Бүгінде 19 млн халық-
тың 10 млн суармалы жерде тұрады. Тәуел-
сіздік жылдарының басында Қазақстанда 
2,4 млн гектар суармалы жер болған дедік 
қой. Сол кезде жиналған $нім мен қазіргі 
$німді салыстырсақ, бүгінгі к$рсеткіш кері 
кетіп жатыр. Демек, суармалы жер лердің 
тиімділігі $те т$мен. Суды үнемдеу дегенге 
келер болсақ, бізде шаруашылыққа суды 
стандарт бойынша қалай б$леді? Мысалы, 
1 гектар мақтаға норматив бо йын ша 7,5 
мың текше метр су керек, бірақ нақты 
түрде 15 мың текше метр су кетеді. Ал 
күрішке норматив бойынша 15 мың текше 
шақырым су керек, бірақ 25-30 мың текше 
су кетеді, яғни екі есе к$п су. Бір мың 
текше метр суға қанша мақта алуға 
болады? Қанша күріш алуға болады? 
Осындай к$зқараспен қарау керек, сонда 
ғана біз суды үнемдейміз. 

5ткенде талдау жасап к$рдім. Қазір 
біздегі 19 млн тұрғынның 10 миллионнан 
астамы – 60-70 пайызғы жуығы суармалы 
жерлерде орналасқан халық. Суға тапшы 
– оңтүстік $ңірлер, содан кейін батыс, 
Жайықтың бойы. Ал суы к$п $ңір – 
шығыс, Ертістің бойы. Ертіске қатысты 
Ресеймен жасаған келісіміміз бар. Оның 
12 текше шақырым суымызды пайдалан-
бай, әрмен қарай Ресейге жіберіп жатыр-
мыз. Қаныш Сәтбаев салған канал бар. 
Бұл канал Ертістен Қарағандыға дейін 
ба рып тұр. Кеңес үкіметі кезінде Жезқаз-
ғанға дейін барған трубамен. 5йткені сол 
жерде $неркәсіп дамыды. Сол 170-200 
шақырым жерге суды к$теріп апарып тұр. 
Мұндай гидротехникалық құрылыс әлем-
де жоқ. 60 жылға жуық ж$ндеусіз жұмыс 
істеп жатыр. Сол Ертістің суы Қарағанды, 
Екібастұзға жетіп тұр. 

Біздегі су бассейні гидротехникалық 
құрылғылармен реттелген. Қазір 23 су 
қоймасын саламыз деп жатыр. Ол қате деп 
ойлаймын. 1лемде мұндай құрылысты 
жойып жатыр. Себебі экологияны құртады 
деп саналады. Сол 23-тің екеуін салуға 
болады, қалғаны керек емес деп ойлаймын 
маман ретінде. Қалғанының қажеттілігі 
жоқ. Сосын кәріз бар. ХХІ ғасыр. Оны да 
реттейтін заң қабылдау керек. Сосын 
үшінші заң бар. Гидротехникалық құры-
лыс тар дың қауіпсіздігі туралы заң қабыл-
дау керек. Мұны айтқанымызға 25 жыл 
болды. 2008 жылы 1ділет министр лігіне 
ұсыныс жасап бардық. Онсыз біз суар малы 
жерді, 10 млн халықты қамтамасыз ете 
ал май мыз. Судың қорына келсек, шама-
мен 120 текше шақырым су бар. Оның 60 
пайызы $зен, каналдан шы ғып, $сімдікке 
жеткенше жоғалады. Инфрақұрылымның 
тозығы жеткен. Кеңес үкіметі кезінде суды 
пайдаланудың бас схемасы жасалған. 1лі 
күнге дейін сол құжатты пайдаланып 
келеміз. Олар соған қарап «к$ніп келеді». 
Жоқ мемлекеттің құжатымен жүрміз. 
Жеме-жеме келгенде ха лықаралық сотқа 
берсе, біз жеңе алмай мыз. Сол себепті 
Ұлттық гидрологиялық қызметті құру 
керек. Ол тек жер бетіндегі судың есебі 
мен мониторингін жүргізбей, жер астын-
да ғы су к$здерін де есепке алуға тиіс. Кей-
де жайылым жерлердегі ұңғы ма ларда су 
болмай жатады. Демек, астындағы су 
к$з дері тұрақты емес, $згеріп тұрады. 
Бүгінде инфрақұрылым тозған. Халық-
аралық классификатор 1 мың текше ша-
қы рым (ІЖ5-нің 1 мың долларына шақ-
қанда) қанша су тұтынатынын есептеген. 
Қазақстан 91,2 текше, суы к$п Ресей 44, 
Бе лорусь 30 текше шақырым су пайда-
ланады. Біз суы тапшы елміз, с$йте тұра 
технологиясы дамыған Швеция, АҚШ 
сияқты елдерден үш есе к$п пайдаланамыз.

Ерболат САТЫБАЛДИН:
– Жарайды, трансшекаралық аймақ-

тағы суларды былай қояйық. Елімізде 
сондай-ақ жерасты сулары да бар емес пе?! 
Мысалы, Қытайда жерасты суларын 
жердің бетіне шығармайды. Жердің 
астынан $зен қылып, суды жоғалтпаудың 
амалдарын қарастырады. Жаңағы айтқан 
8 бассейннен б$лек, еліміздің әр $ңірінен 
шығып жатқан бұлақтарды біз мүлде 
есепке алып отырған жоқпыз. Бұлақтар да 
қазір ысырап болып жатыр. Бұлақтарды 
да тиімді іске асырудың жолдарын қарас-
тырған ж$н. Мысалы, жаңа ағамыз Нұра–
Сарысу бассейнін жақсы мысалға келтірді. 
Бұл – бір-бірімен мүлде қабыспайтын екі 

б$лек $зен. Бірақ екеуі бір басшылық 
арқылы басқарылады. Екеуі де $зіміздің 
елден шығып, $зіміздің елде тоқтайды. 
Осыларды ж$нге келтіріп, тиімді пайда-
лану ды іскер асыратын уақыт келді. Жаңа 
жалпы судың 63 пайызын ауыл шаруа-
шылығына пайдаланамыз дедік қой. Со-
дан қалған су к$лемін екінші кезекте 
$нді рістерге пайдаланамыз. Осы $ндіріс-
терге пайдаланатын су к$здерін қайталана 
пайдаға асыратын технологияны іске 
асырғанымыз ж$н. Біз әдетте бір пайда-
ланғаннан кейін ол суды кәдеге асырмай-
мыз. Дәл сол секілді үлкен ірі қалалардағы 
к$лік жуу орындарын алып қарасақ та 
болады. Күніне жүздеген к$лік жуатын 
орындар суды ірі к$лемде бір рет пайдаға 
асырғаннан кейін ол су далаға кетеді. 
Ендігі біздің міндетіміз – осы су ысырап-
шылығына жол бермей, қолда бар суды 
үнемдеп пайдалана алуымыз керек. Мы-
салы, Оңтүстік Кореяда суды 4 рет пай-
даланады. 

«К6РШІЛЕРМЕН АРАДАҒЫ 
КЕЛІСІМДЕР ЕСКІРГЕН»

– Бүгінгі таңда әр салада маман 
тапшылығы !зекті мәселе болып отыр. 
Соның ішінде су шаруашылығына қатысты 
да сарапшылар маман жетіспейтінін жиі 
айтады. Неліктен осы уақытқа дейін білікті 
кадр дайындай алмадық?

Ерлан БАДАШЕВ:
– «Жақсы сушының ізіне су ереді, 

жаман сушының ізіне шу ереді» деген с$з 
бар. Соңғы кезде шу к$бейіп кетті емес пе? 
Неге? 5йткені сушы жоқ. Су мамандары 
тапшы. Су дипломатиясы $те нәзік 
дипломатия болып есептеледі. Меніңше, 
Арал мәселесіне қатысты бес мемлекеттің 
студенттері оқитын арнайы жоғары оқу 
орнын ашу керек. Сол бес елдің жастары 
бірге тұрып, ортақ проблеманы бірлесіп 
шешуді үйренсе деймін. Суды әділетті 
түрде б$ліп, пайдалануды осыдан бастау 
керек деп ойлаймын. Қазақ айтатын «жер 
дауы, жесір дауынан» кейін ең $зекті 
мәселенің бірі – су дауы деп білемін. Жер 
белгілі, мемлекет болғаннан кейін шекара-
мыз белгіленген, ал суда шекара жоқ. Су 
барлығымызға ортақ, Алла Тағала б$ліп 
ішсін деп адамдарға суды берді. Биыл 
болып жатқан су тапшылығы тарихта 
болмаған екен. Бұл салада қырық жылдан 
бері жұмыс істеп келе жатырмын. Кеңес 
үкіметі кезінде Таластың 50 пайыз суы 
біздікі, қалған 50 пайызы – қырғыздардікі, 
Шудың 80 пайызы – біздікі, қалған 20 
пайызы қырғыздарға қарайды деп келісіл-
ген. Ал Киров су қоймасының 80 пайызын 
біздің шаруалар пайдаланатын. Қазір біз 
су мәселесі бойынша келісс$з жүргізу үшін 
$збекпен $збекше, қырғызбен қырғызша, 
тәжікпен тәжікше с$йлесуіміз керек. Ал 
біз олармен Кеңес үкіметіндегідей орысша 
с$йлесе алмаймыз. Қазір олар орысша 
с$йлемейді. Бір қызығы, біздің мамандар 
олармен ағылшынша с$йлеседі. Олардың 
тілінде с$йлей алатын, су саласында білікті 
мамандар жоқ. Барлық мәселе осында 
жа тыр. Мен сізге образды түрде айтып 
жа тырмын. Сушы сияқты с$йлеспейді. 
Енді талдау барысында мамандардың тап-
шы лығын бірінші орынға қойып тұрмыз... 

Орталық Азия елдерін біріктіретін де, 
соғыстыратын да – су. Осыған ешкімді 
қа тыс тырмай, $зіміз конвенция қабыл-
дауымыз керек. Ағылшынша с$йлейтіндер 
біз оларға мұнай, бидай бермей қоямыз 
дейді. Қазір оны басқа елдерден алу қиын 
емес. Олар бір апта су болмаса, мұнайыңды 
тегін беріп, су аласың. Сол себепті 
ұсынғанмын – Орталық Азияға ортақ бір 
институт ашу керек. Сонда қазақ, $збек, 
қырғыз бір партада отыруы керек, бірге 
оқуы керек. Сонда бір-бірін түсінеді. Су 
мәселесін шешу адамдардың қарым-
қатынасынан басталады. 

– Биылғы шілде айында Қазақстан 
тарапы Жамбыл облысындағы шаруаларды 
сумен қамтамасыз ету бойынша Талас 
!зенінің бассейні туралы күрделі жағдайды 
қырғыз тарапына баяндап, 18 шілде мен 31 
шілде аралығында Киров су қоймасынан су 
жіберуді секундына 45,0 текше метрге дейін 
арттыруды сұраған еді. Ал екі ел арасындағы 
келісім бойынша, Қазақстан тарапы 
секундына 40,0 текше метр су алуы керек 
болған. Осы мәселеге байланысты қырғыз 
тарапы Шу және Талас облыстарындағы 
суаруға қатысты күрделі жағдай туында-
ғанын Қазақстан тарапын да хабардар етіп, 
секундына 45,0 текше метрден су жіберілер 
болса, 1 тамызда Қазақстанның үлесі бар 
болғаны 3,54 млн текше метрді құрайтынын, 
ал секундына 10,0 текше метр жіберілген 
жағдайда 2023 жылдың 4 тамызында таусы-
ла тынын ескерткен екен. Осы мәсе ле лер 
жыл сайын неге бас к!тере береді? Неге әлі 
күнге бір жүйеге келтіре алмай жатырмыз?

Ерлан БАДАШЕВ:
– Негізі, шаруашылықты сумен 

қамтама сыз ету келісімін ақпан-наурыз 
айларында бекіту керек. Ал Қазақстан 
тарапы бұл келісімді қырғыздармен 
маусым айында бір-ақ бекітті. Оның 
үстіне, келісімді тамызға дейін жасаған. 
Егер ауыл шаруа шылығының маманы 
келісс$з жүргізетін болса, астықтың 
барлығы бірдей тамызда піспейтінін 
білуші еді. Дақылдардың бірі тамызда 
піссе, енді бірі қазанда пісіп жатады. 
Оңтүстіктегі су тапшылығына қырғыз-
дардың ешқандай кінәсі жоқ. Бұл жерде 
дұрыс келісімге келмеген қазақстан дық 
тарап жауапты. Киров су қоймасында 25 
млн текше метр су қалған. Оның «$лі» 
мезгілінің $зінде ең т$мен түскені 9 млн 
текше метрдей су болады. Демек, олар 
қазірдің $зінде Қазақстан тарапына 20 млн 
текше метрдей су беру қауқары бар.

СУ – ТІРШІЛІК НӘРІ, 
ШАРУАЛАР ЗАРЫ
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«Кәсіби авариялық-құтқару қызметтері»  қызметтерін сатып алу бойынша ашық 
тендердің нәтижелері және қайта ашық тендерді �ткізу туралы хабарландыру

«Кәсіби авариялық-құтқару қызметтері» қызметтерін сатып алу бойынша ашық 
тендер �ткізілмеді деп таниды.

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Кәсіби 
авариялық-құтқару қызметтері» қызметтерін қайта сатып алу бойынша ашық тендер 
�ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 12, жалпы сомасы 97 748 778,24 теңге, 
ҚҚС-сыз). Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі 
ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к�рсетілген.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. Тендерлік 
құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын 
құжаттың к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп 
берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 23 қазанда, 
сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 23 қазанда, 
сағ. 11:30-де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, 
Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-04-76.

Объявление о результатах открытого тендера, и проведении повторного открытого 
тендера закупки услуг «Обслуживание профессиональными аварийно - спасательными 

службами» способом открытого тендера
ТОО «Азиатский Газопровод», признает открытый тендер по закупке услуг 

«Обслуживание профессиональными аварийно-спасательными службами» – 
несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении 
повторного открытого тендера по закупке услуг «Обслуживание профессиональными 
аварийно - спасательными службами». (Количество лотов – 12, на общую сумму 
97 748 778,24 тенге без учета НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной 
документации.

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604. Для получения копии тендерной 
документации необходимо наличие у представителя потенциального поставщика 
оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются 
(направляются) потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 
23 октября 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 
23 октября 2023 года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, 
г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-04-76.

Қайта ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен 
«Ақпаратты қорғау құралдарын техникалық сүйемелдеу қызметтерін» сатып алуды 

�ткізу туралы хабарландыру    
«Ақпаратты қорғау құралдарын техникалық сүйемелдеу қызметтерін» сатып алудың 

қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды.   
Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Ақпаратты 

қорғау құралдарын техникалық сүйемелдеу қызметтерін» қайта сатып алу бойынша 
ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, жалпы сомасы 
67 083 333,33 теңге, ҚҚС-сыз).     

Сатып алынатын қызметтерін мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік 
құжаттамада к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы,  Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін 
және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде 
сенімхаттың түпнұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы 
қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп 
берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 23 қазанда, сағ. 
10:00-ге дейін. 

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 23 қазанда, 
сағ. 11:00-де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, 
Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-02-79. 

 Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении 
повторного открытого тендера по закупке «Услуги техсопровождения средств защиты 
информации»    

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке 
«Услуги техсопровождения средств защиты информации» несостоявшимся.  

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении 
повторного открытого тендера по закупке «Услуги техсопровождения средств защиты 
информации». (Количество лотов – 1, на общую сумму 67 083 333,33 без учета НДС).  

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной 
документации.   

Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.

Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у 
представителя потенциального поставщика оригинала доверенности и копии 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются 
(направляются) потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 
23 октября 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 
23 октября 2023 года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-02-79.

«ҚазТрансГаз Аймақ» 
АҚ Шығыс Қазақстан �ндірістік 

филиалы тұтынушыларының 
назарына!

Қазақстан Республикасы Ұлттық 
экономика министрлігінің Табиғи 
монополияларды реттеу комитетінің 
Шығыс Қазақстан облысы бойынша 
департаментінің 2023 жылғы 26 қыр-
күйектегі №167-НҚ бұйрығына 
сәйкес, 2023 жылдың 01 қара ша-
сынан бастап 2024 жылдың 31 қа-
занға дейін «ҚазТрансГаз Аймақ» 
акционерлік қоғамының Шығыс 
Қазақстан �ндірістік филиалының 
тұтынушыларына арналған тауарлық 
газды газ таратушы жүйелер арқылы 
тасымалдау қызметінің уақытша 
�темдік тарифі ҚҚС есебінсіз 1000м3 

үшін 1814,76 теңге құрайтынын 
хабарлаймыз.

К сведению потребителей 
Восточно-Казахстанского 

производственного филиала 
АО «КазТрансГаз Аймак»!

Приказом департамента Ко ми-
тета по регулированию естест венных 
монополий Министерства нацио-
нальной экономики Респуб лики 
Казах стан по Восточно-Казах-
станской области от 26 сентября 
2023 года №167-ОД на услуги по 
транс портировке товарного газа по 
газо распределительным системам 
для потребителей Восточно-Казах-
станского производственного фи-
лиа  ла АО «КазТрансГаз Аймак» 
с 01 ноября 2023 года по 31 октября 
2024 года утвержденный временный 
к о м п е н с и р у ю щ и й  т а р и ф  – 
1814,76 тенге за 1000 м3 без учета 
НДС.

         АРТУДА         АРТУДА

Азаматты� �о
ам – мемлекет 
дамуына әсер ететін бірден-бір 
к�ш. Б�л туралы Президент те 
�немі айтып келеді. Астанада �ткен 
ХІ Азаматты� форумны# ма�саты 
да осы. Жиын
а жинал
андар 
«Елордада
ы ба�ытты 
�мыр: 
жергілікті т�р
ындар �мірін 
жа�сарту �шін не істей алады?» 
деген та�ырыпта �з �сыныстарын 
білдіріп, әрт�рлі пікірге ��ла� т�рді. 
Ал�алы жиынды «Астана �аласы 
(Е) Альянсы» ЗТБ және Астана 
�аласы Ішкі саясат бас�армасыны# 
�олдауымен «КАМЕДА» �о
амды� 
�оры бірлесіп �йымдастырды. 

Форум азаматтық қоғам, мемлекеттік 
институттар мен кәсіпорындар үшін 
айтулы оқиға болып отыр. Қала әкімінің 
орынбасары Ерлан Бекмұрзаевтың ай -
туынша, форум – азаматтық қоғамды 
перспективалық дамыту және олардың 
құқықтық мемлекет құруға қатысуы ж� -
нін  дегі шешімдерді әзірлеу үшін тап  -
тырмас орын. Яғни, мемлекет–биз нес–
азаматтық қоғамның қатысуымен 
ма ңыз  ды ұсыныстар мен жаңа ойлар ай-
тылатын ауқымды интерактивті диалог 
алаңы десек болады. 

«Бүгінде қаламызда 3 492 үкіметтік 
емес ұйым тіркелген. Оның 1 000-ға жуы-
ғы белсенді. Бұл дегеніміз – соңғы үш  -
жыл дықта азаматтық қоғам инсти   тутта  -
рының белсенділігі 3 есеге  арт     қан  ды- 
ғының к�рі  нісі. Биыл ел орда лық үкі-
меттік емес ұйым дармен бірлесіп білім 
беру, салауатты �мір салты, жастарды 
қолдау, балалар баста   малары және ха-
лықтың әлеуметтік осал топтары, отба-
сылық және тұрмыстық мә  селелерді 
шешу саласында 55 әлеумет тік жоба іске 
асырылуда. Қазір қалада 15-тен астам 
к�п функционалды орталық жұмыс іс  -
тейді, олардың мақсаты – аза маттық бас-
тамаларды қолдау және дағ дарыстық 
жағдайларды шешу. Елордалық үкіметтік 
емес ұйымдардың күнделікті үздіксіз жұ-
мысы мен ақылға қонымды тәсі лінің 
арқа  сында табысты іске асы рылған жо  -
ба     лар  дың саны мен сапасы жыл сайын 
артып ке леді. Азаматтық қоғам �кіл   де -
рімен �зара іс-қимылды дамы тудағы 
маңызды қадам дардың бірі – Астананың 
Азаматтық баста малар орталығын құру 
бол ды», – деді ол. 

Сондай-ақ жастардың қаласына ай-
налып келе жатқан елордада 79 мың сту-
дент шоғырланғанын жеткізе келіп: 

«Олардың әлеуметтік бейімделуі, 
NEET жас тардың деңгейін барынша 
т�мендету – біздің алға қойған мақсатта-
рымыздың бірі. Жастарды қолдау мақса-
тында JolTap, «Жасыл ел», Jastar Jalyny, 
«Отбасы – бақыт мекені», «Жас сарбаз» 
және т.б. жобалары жүзеге асырылуда, 
сонымен қатар 35 жасқа дейінгі жастарға 
арналған жеңілдетілген тұрғын үй бағдар-
 ламасы, жұмыс істейтін жастарға арналған 
жалға берілетін тұрғын үй бағдарламасы, 
2,5% жеңілдікпен несиелеу бағдарламасы 
іске асырылып жатыр. Алайда бұнымен 
тоқталып қалмай, әлемдік тәжірибеге 
сүйе не отырып, жаңа жобалар бастау алуы 
қажет», – деген ойын жеткізді. 

С�зінің соңында елордалық қоғамдық 
кеңестің қоғамдық бақылау және мони-
торинг жұмысындағы р�лін ерекше атап 
�тті. Айтуынша, жақында қолданысқа 

енген «Қоғамдық бақылау туралы» заң 
осы бағыттағы жұмысқа жаңа серпін бе-
ріп, ашық және есеп беретін мемлекет 
құруда драйверге айналған. Бұдан басқа, 
әлеуметтік кәсіпкерлер тізімінде тұрған 
ҮЕҰ-на �теусіз гранттар беріледі. Бұл 
гранттар ұйымдарға �з қызметін дамытуға 
және кеңейтуге, мұқтаж жандарға қолдау 
к�рсетуге және маңызды әлеуметтік мін-
деттерді шешуге мол мүмкіндік екенін 
ай та келіп, Азаматтық форум түйткілді 
мәселелерге құлақ асып, шешімін табуға 
мүмкіндік беретін алаңға айналарына 
сенім білдірді. 

Былтыр Мемлекет басшысы халыққа 
Жолдауында азаматтық қоғам тақыры -
бына ерекше тоқталып �тті. Шындығында 
да, елдегі азаматтық белсенділікті оятып, 
мемлекет пен қоғам арасындағы саналы 
және сындарлы әріптестік процесін бас -
тау маңызды. Азаматтық форум страте -
гиялық шешімдерді әзірлеу және азамат  -
тардың құқықтық мемлекетті қа   лып     тас-
    тыруға қа тысуы мақсатында мемлекеттің, 
биз  нес  тің және үкіметтік емес ұйым  дар-
дың �зара іс-қимылы үшін маңызды арена 
ретінде қызмет ететін болады. «Құқықтық 
мемле кет құру үшін билік пен қоғамның 
серік тестігі» тақы рыбында �ткен кезекті 
фо рум   ның к�теріп отырған жүгі ауыр. 
Zйт кені әлеуметтік мәселелерді шешу 
және Аста   наның тұрақты дамуын қамта -
масыз ету үшін қоғамның әртүрлі сектор-
лары арасындағы ынтымақ тас тықты ны-
ғайту қажеттілігі жан-жақты талқыға 
са лынды. Жергілікті қоғам дас тықтардың 
�зекті әлеуметтік мәсе  лелерін шешуге 
бағыт    талған Аза мат тық қоғам инсти   тут-
тары мен мемлекеттік құрылымдар ара  -
сындағы әлеуметтік әріп тестікті ны ғай   -
туды мақсат еткен жиын да спикерлер 
елорданы да   мытудың маңызды мәселелері 
бойынша қоғамның барлық секторлары 
арасындағы сындарлы диа логке жәр  дем-
десу қажеттігін жеткізді. Аза маттық бас-
тамаларды, ҮЕҰ, бизнес-компаниялар 
мен халықаралық ұйым дардың қызметін 
іске асырудың түрлі тетіктерін енгізуді 
к�термелеу да қоз ғалды. Табысты әлеу  -
мет тік модельдер мен озық техно    логия -
ларды танымал ету үшін жағдай жасауға 
айрықша назар аудары   лып, азаматтардың 
жергілікті және ұлттық деңгейде озық 
тәжірибе лермен алмасуға жәрдемдесу 

жайы да жеткізілді. Сондай-ақ елорда 
халқы ар асында үкі  меттік емес ұйым-
дардың қыз метін на сихаттауға к�ңіл б�-
ліну керектігі де с�з болды. 

Форумға қатысқан республикалық 
және елордалық үкіметтік емес ұйымдар, 
мемлекеттік құрылымдар, халықаралық 
ұйымдар, саяси партиялар мен бизнес 
�кілдері елордадағы коммерциялық 
емес секторды дамытудың неғұрлым 
�зекті мәселелерін талқыға салды. Оның 
ішінде жергілікті және ұлттық деңгейде 
азамат тық қатысуды тарту, құқықтық 
мем   лекет құру үшін азаматтық баста   ма-
ларды, ҮЕҰ, бизнес-компа  нияларды, 
халықаралық ұйымдарды іске асырудың 
түрлі ны сан дары мен тетіктерін енгізу 
күн тәр  тібіне қою т�ңірегінде түрлі ой 
тасталды. Тіпті, жиында кейбір тақы-
рыптар кеңінен тал қылану үшін пле нар-

АЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМНЫҢАЗАМАТТЫҚ ҚОҒАМНЫҢ

ӘЛЕУЕТІӘЛЕУЕТІ

 лық б�лім мен үш тақырыптық блок 
ұйымдастырылды. «Халық үніне құлақ 
асатын мемлекет: сер піліс нүктелері», 
«Тұрақты ҮЕҰ – елор  даның әлеуметтік-
экономикалық да   муына қосқан үлесі» 
және «\йелдер мен жастар. \лем. Қауіп-
сіздік» тақырыбында �ткен тақырыптық 
талқылауда. азаматтық сектор �кілдері 
жеке бастарынан �ткен тәжірибелерімен 
б�лісіп, алдағы мақсат-міндеттері тура-
лы ойларын б�лісті. Со   нымен қатар фо-
рум аясында елордалық үкіметтік емес 
ұйымдар арасында халық  тың түрлі топ-
тарын ақпарат  тандыруға және олар дың 
әлеуметтік мәселелерін шешуге бағыт   -
талған әлеу   меттік жоба  лардың үздік 
бей   нероликтеріне ұйым   дасты  рылған 
«Жер       гілікті бастамалар» бай  қауының 
жеңімпаздары анықталды. Жеңімпаз 
20 ұйымға 500 000 теңге сома  сында 
грант    тар б�лінсе, қалған 10 ұйым  ға мо-
ти       вациялық естелік сыйлар тартылды. 

«Орда» аутизмі бар балалардың ата-
ана   лары қоғамдық бірлестігінің т�рағасы 

Салтанат Есмағамбетованың с�зінше, 
ұйым жеті жыл бұрын аутизмі бар бала-
лардың ата-аналары қолдауының ар    қа-
сында құрылған. 

«Дегенмен мемлекеттің, демеуші -
лердің және серіктестердің қолдауынсыз 
біздің жоспарымыздың жүзеге асуы қиын 
болар еді. Сол үшін елордалық әкімдікке, 
«Камеда» ҚҚ-на ерекше алғыс айтқым 
келеді. Қазіргі күні осы қолдаудың арқа  -
сында біздің орталықта к�птеген бала 
қызмет алып отыр. Біз мамандардың тә-
жірибесіне ерекше назар аударамыз. Жеті 
жыл ішінде біз �зіміздің мықты мамандар 
тобымызды �сірдік, оларды қазір барлық 
комиссияларға сарапшылар шақырады. 
Ата-аналарға арналған тренингтер, семи -
нарлар тұрақты �ткізіледі. Біз тек бір бала-
мен ғана емес, бүкіл отбасымызбен жұмыс 
істейміз. Біздің жұмысымыздың басты 

аспектілерінің бірі – аналарды жұмысқа 
орналастыру. Мәселен, біздегі балалардың 
ата-аналары әлеуметтік қыз меткер немесе 
педагог болып жұмыс істейді. Осылайша, 
олар тек �з отбасына және ерекше бала -
сына ғана емес, басқа отбасыларға да к�-
мектеседі», – дейді бір лестік басшысы.

Zз кезегінде с�з алған «Жақсылық 
ариф  метикасы NS» ҚҚ басшысы Ұлжан 
Мырзагелдиева бұл жолға оңай келмегенін 
тілге тиек етті. Айтуынша, �з құқығын қор-
     ғау үшін 2019 жылы ел т�рінде болған оқиға 
кезінде Ақорда алдына шығып, к�пбалалы 
аналармен 30 жылда ел тари   хында орын 
алған саясатқа к�ппен бірге қарсы шыққан. 
Сол кезден бастап халық үніне құлақ аса  -
тын үкімет оянып, ел аға   лары елге жа  қын 
бола бастағанын айтқан ол: «Ақорда ал -
дында айқайлап, даусы    мызды естірт кенше, 
ел ағаларының алды на барайық, сауатты 
түрде жеткізейік», – деп әкімдік жағаладық. 
Қиналған ха         лық   тың жағдайына бейжай 
қарамаған әкімдік мен секілді қолынан іс 
келетін ана ларды қолдап, демеу білдіріп 
жатты. Кей аналар тігін цехын ашып, ке й-
бірі ас хана ашып, ал бірі мүм  кіндігі шек -
теулі жандарды жұмыспен қамтып жатса, 
мен аз қамтылған отбасы ба    ла  лар  ына оқу 
ор   талықтарын ашып, қо  ғам  дық қор құрып, 
Сарыарқа ауданы �міріне белсене ара    ла-
сып кеттім», – дейді. 

«Балық емес, қармақ берген» әкімдік 
осы арқылы ауданның кішкентай тұрғын-
дарына тегін білім алуға мүмкіндік берге-
нін айтып ағынан жарылды.

«Осыншама қолдау мен демеудің ар -
қасында «Бастау бизнес» бағдарламасы 
арқылы 505 000 теңге грант жеңіп іс бас  -
таған мен «ДКБ–2025» бағдарламасы 
арқылы 5 млн теңге қайтарымсыз грант 
жеңіп, бизнесті дамыту жолына түсіп, 
«Астана СПК» АҚ мекемесінен ғимаратты 
жалға алып, екінші оқу орталығын аштым. 
Сарыарқа ауданында орналасқан екі оқу 
орталығында қазір 213 бала жеңілдетілген 
түрде білім алуда. Бұл жерде ел Президенті-
нің қолдауымен жүзеге асып жатқан 
АртСпортEduKz бағдарламасын айтпай 
�те алмаймын. Zйткені осы бағдарлама 
к�птеген бала мемлекеттің қолдауымен 
спорт және шығармашылық бағытта тегін 
білім алып жатыр. 213 балаға 27 ұстаз �з 
білгенін үйретуде. Ұстаздардың 10-ы қо-
ғамдық жұмыс бағдарламасы арқылы 
жұмыс істесе, 10 жас маман «Жастар прак-
 ти     касы» бағдарламасы аясында жұмысқа 
орналасты. Оқу орталығында тек қана 
білім беріп қоймай, қосымша қайырым-
дылық іс-шараларын да �ткіземіз», – дейді 
Ұлжан Мырзагелдиева.

Қарап отырсақ, азаматтық қоғамның 
тасы �рге домаламай, мемлекеттің алға 
қойған мақсаты заман талабы мен уақыт 
сұранысына сай дами алмайтынын к�р-
сетеді. Бұған дейінгі Жолдауында Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев: 
«Азаматтық қоғамға қолдау к�рсетіп, 
оның әлеуетін нығайта түсу керек. Сон-
дай-ақ аса маңызды жалпымем лекеттік 
міндеттерді шешу үшін талқылау жұ  мыс -
тарына азаматтық қоғамның мүмкін   дік  -
терін кеңінен қолдану қажет», – деді. Се  -
бебі халық пен биліктің пікірі ортақ 
мүд      деге жұмыс істегенде ғана бір жағадан 
бас, бір жеңнен қол шығаруға болады. 
«Жұмыла к�терген жүк жеңіл» демекші, 
азаматтық қоғамның әлеуеті артса, ел игі  -
лігіне жұмыс істейтін заңдар қабыл    данып, 
әлеуметтік-экономикалық дамуға даңғыл 
жол ашылады. Демокра   тиялық қоғам 
орна  ған ортада жемқорлық та азая ды. Осы 
себепті де азаматтардың ха лық үшін қаре-
кет етіп, ел игілігі үшін атқа  рылатын іске 
білек сыбана кіріскені құба-құп.



– Мейрам Құдайбергенұлы, машина 
жасау – жүйе құраушы және стратегиялық 
маңызды салалардың бірі. Оны бір с�збен 
қалай суреттеуге болады?

– �ндіріс саласы қай мемлекеттің бол-
масын дамуында маңызды р�лге ие екені 
с�зсіз. �йткені экономикасы мықты 
мемлекеттердің бюджетінде де ақшасы 
к�п, халқының да әл-ауқаты жоғары бо-
ла ды. Осы ретте Президенттің қойып 
отырған талабы: тауарларды �зімізде 
�ндіру керек, ол тауарлар сапалы болуы 
тиіс және тек ішкі нарықты қамтып қана 
қоймай, шетелге де бәсекеге қабілетті 
тауарларды шығаруымыз қажет. Міне, осы 
тұста машина жасау саласының алатын 
орны ерекше. �йткені машина жасау – ең 
жоғары технологиялық орта. Ол 37 саланы 
қамтиды. Оның ішінде ауыл шаруашылығы 
машиналары, энергетика, тау-кен, мұнай-
газ, металлургия, теміржолға арналған 
машина жасау, электротехника және т.б. 
салалар бар. Бұл салаларда ашылған бір 
жұ мыс орны аралас салаларда 8-10-ға 
дейін жұмыс орнын ашуға мүмкіндік 
береді. Мәселен, бір ауыл шаруашы-
лығының �зінде егін, мал, құс, балық 
шаруашылықтары бар. Жер жырту, егін 
егу, ш�п ору, жем дайындау, мал жайғау 
сияқты кіші салалары к�п, соның әрқай-
сысында �зіндік мақсаттағы техникалары 
бар. Шаруашылық пен �ндіріс механи-
зация, автоматизация болса ғана мол �нім 
береді. �йткені қазір қолмен ешкім еште-
ңе істемейді ғой. Сол секілді тау-кен сала-
сын да да ауыр-ауыр техникалар, ортанқол 
агрегат к�п. Мұның барлығы – біздің 
саланың нысандары. Энергетика сала-
сында: ТЭЦ, ЛЭП, турбиналар, қазан-
дықтар қаншама, теміржол саласында 
қаншама вагон, локомотив, рельс және 
оның бекіту элементтері бар. Бір с�збен 
айтқанда, біздің сала қарапайым бұранда 
мен тетікшелерден бастап ғарыштық 
аппараттарға дейін қамтиды. Сондықтан 
да машина жасау саласын экономиканы 
дамытудың негізгі драйвері деуге болады.

–Ендеше осы саланың Қазақстандағы 
ахуалы қандай? Біз оны �зімізде қанша-
лықты игере алып отырмыз?

–Бұл т�ңіректе біз бірсыпыра жұмыс 
атқарып жатырмыз. Қазір Қазақстанның 
машина жасау саласында  5 410-нан астам 
кәсіпорын бар, ал жұмыспен қамтылғандар 
саны – 118 мыңнан астам адам. ?лемдегі 
ең к�п сатылатын �нім – бұл машина жа-
сау �німдері. Ол – әлемдік экспорттың 
40%-ы. Осыдан-ақ бұл саланың маңызды-
лығын түсіне беріңіз. Мәселен, 2022 жылы 
Қазақстанға 50 млрд АҚШ долларының 
тауарлары кірген екен. Оның ішінде 20 
млрд доллары, яки жартысына жуығы 
машина жасау саласына тиесілі. Олар 
дегеніміз – машиналар, құрал-жабдықтар, 
қондырғылар, агрегаттар, аспаптар және 
тағы басқалар. Осы ретте біздің ішкі 
�ндіріс осыдан 10 жылдай бұрын 370 млрд 
теңгеге жеткенін ерекше атап кеткім 
келеді. Есіңізде болса, бізде мемлекеттік 
Үдемелі индустриялды-инновациялық 
даму бағдарламасы жұмыс істеді. Бұл 
соның арқасында, яки ҮИИД-1 кезінде 
қол жеткізген жетістіктер. �йткені оның 
алдында к�рсеткіштеріміз одан ондаған 
есе т�мен болатын. Осы бағдарлама 
аясында машина жасау бағытында жаңа 
мен жоғарыда айтқан 37 саланың 6 саласы 
басым бағыттар ретінде таңдалып алынды. 
Олар – теміржол, мұнай-газ, энергетика, 
автомобиль құрастыру, ауыл шаруашылығы 
және тау-кен машина жасау салалары, яки 
мемлекет тарапынан осы салаларға 
басымдық беретін боп шешім қабылданды. 
Бұл �з кезегінде зор нәтиже беріп, 
импорттың азаюына, отандық �німнің 
артуына әкелді. �зімізде машина жасау 
саласында бұрыннан бар кәсіпорындар 
жандандырылды. Жаңадан зауыттар пайда 
болды. Оның ішінде айта кетсек, 
Америкамен бірігіп осыдан 15 жыл бұрын 
General Electric атты тепловоз шығаратын 
зауыт құрылды. Бұл бұрын бізде мүлдем 
болмаған. Сол секілді Alstom Transport-пен 
электровоздар, Тальгомен адам таситын 
вагондар, одан б�лек жүк таситын вагондар 
ш ы ғ а р ы л а  б а с т а д ы .  Тр а к т о р л а р , 
комбайндар құрастырыла бастады. Менің 
ойымша, бұл осы бағытта атқарылар 
қыруар шаруаның басы ғана. ?лі де алда 
тұрған міндет к�п. Табиғатында машина 
жасау саласын «ауыр �неркәсіп» деп 
атайды. Олай дейтіні, мәселен тау-кен 
саласында жер қойнауынан қазба байлық-
тарды қазып алады, оны сол күйі шикізат 
етіп сатуға болады, бұл – бірінші кезең. 
Металлургия саласында оны металға ай-
нал дырып, қалыпқа құяды. Оны да жар-
тылай �нім ретінде сатуға болады. Ол – 

екінші кезең. Бұл екеуі біздің елде жолға 
қойылған деуге болады. Ал енді машина 
жасау – осы екі кезеңнен кейін жүзеге 
асатын ең бір ауыр да қиын сала. �йткені 
мұнда бір детальды шығару үшін түрлі 
қорытпаны пайдаланып, оларды техно-
логиясын тауып араластырып, мысалы 
әуелі жоғары легирленген болат темір 
алып, оны жонып, қажет б�лшекті жасау 
керек. К�птеген кезеңнен �туге тура 
келеді. Бұл к�птеген қосалқы саланың, 
соның ішінде ғылыми-инженерлік 
саланың басын біріктіретін процесс. 
Айталық, бір тепловоздың �зі 11 мыңнан 
астам детальдан тұрады. Оның барлығын 
шығарып қана қоймай, құрастыру керек. 
Осы ретте мақтанышпен айта кету керек, 
осы тепловоз құрастыруда бүгінде 
қазастандық үлес 25-30%-ға жетіп отыр. 
Біздің Павлодар, Қарағанды, Петропавл, 
Алматы қалаларында орналасқан кәсіп-
орындар оның түрлі б�лшегін �зімізде 
шығара бастады. Бірі – қаңқасын, бірі – 
сүйрегішін, бірі – шанағын, бірі – фара 
шармын, бірі  тежегіш колодкаларын 
жасап жатыр. Келешекте тепловоздың 
моторын ғана шығармайтын болармыз, 
бірақ сол моторға күрделі ж�ндеу жүргізе-
тін жағдайға жеттік. Бұл да бір жеткен 
жетістігіміз. Бұл тек тепловозға қатысты 
мысалдар. Болмаса басқа салалардағы 
техникаларға да қатысты осыны айтуға 
болады. Жылдан-жылға бұл үлес арта 
бермек. Осы себепті машина жасауды  
�ндірістің ең жоғарғы шыңы деп бағалауға 
болады. Сондықтан да мұндағы атқарылар 
жұмыстардың күрделігін  осы тұрғыдан 
бағалар едім. Осы ретте Мем лекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
қойып отырған экономиканы әртараптан-
дыру міндеті бүгінде одан да әрі �зекті бола 
түсіп отыр. Металдарды терең �ңдеу, 
мұнай, газ және к�мір химиясы, ауыр ма-
шина жасау, уранды конверсиялау және 
байыту, автокомпоненттер �ндіру және 
тыңайтқыштар сияқты бағыттарға назар 
аудару қажет. Басқаша айтқанда, жоғары 
деңгейдегі қайта б�лу кластерлерін жасау 
керек. Бұл тұрғыда Президент:

«Мемлекет ірі кәсіпорындармен 
бірлесіп, �ндірістің барлық сатысы �з 
елімізде болуын қамтамасыз етуі керек. Ол 
үшін �ндіріс саласын реттейтін және 
ынталандыратын түрлі тәсілді қолдану 
қажет. �ңдеу �неркәсібі шикізатты к�ңілге 
қонымды бағамен жеткілікті к�лемде алуы 
керек, – деп атап �ткен болатын.

–Президенттің осы тапсырмаларын 
орындауда қандай жұмыстар атқарылып 
жатыр? 

–Біздің Президентіміз қызметіне 
алғаш кіріскен жылы еліміздің машина 
жасау саласы 1 триллион теңге �нім 
�ндіретін. Сондықтан да �зінің алғашқы 
2019 жылғы Жолдауында Қасым-Жомарт 
Кемелұлы отандық �ңдеу �неркәсібін 
қолдау бойынша бірқатар тапсырма беріп, 
машина жасау саласының мәселелерін 
жеке бақылауына алды. Жалпы, машина 
жасау �ндіріс саласының жартысын алып 
жатыр деуге болады. Бұл әлем бойынша 
солай қалыптасқан. Соның нәтижесінде 
Үкімет «Машина жасауды дамытудың 
2019-2024 жылдарға арналған Жол 
картасын» қабылдады. Соның аясында 
Президент тапсырмасымен «�неркәсіптік 
саясат туралы» заң қабылданды. Бұл 
қаншама жылдан бері қабылданбай келе 
жатқан заң еді. Отандық �ндірушілерді 
қолдау және �ңдеу �неркәсібіндегі 

жобаларды қаржыландыру мақсатында 
�неркәсіпті дамыту қоры құрылды. Оған 
2022 жылы 250 млрд теңге қаржы б�лінді. 

Сондай-ақ саланы дамыту ж�нінде 
бірқатар шара, соның ішінде машина 
жасаудың бәсекеге қабілеттілігін арттыру 
және �ңдеуші кәсіпорындарды қолжетімді 
шикізатпен тиімді бағамен қамтамасыз ету 
шаралары қабылданды. «�неркәсіптік 
саясат туралы» заңның 46-бабын және 
«Жер қойнауы және жер қойнауын 
пайдалану туралы» кодекстің 61-63-бап-
тарын іске асыру шеңберінде �неркәсіп 
және құрылыс министрлігі офтейк-
келісімшарттар, офсеттік келісімдер және 
отандық кәсіпкерлерді ынталандыру 
туралы келісімдер жасасу ж�ніндегі тиісті 
қағидалар әзірленді. Офтейк-келісімшарт-
тар дегеніміз – отандық машина жасау-
шылар �ндірген �німдерді �ткізуге, яки 
сатып алуға берілетін кепілдік. Тұтынушы 
кәсіпорындар, мысалы мемлекеттің 
қатысы бар «Самұрық-Қазына» Ұ?Қ 
сынды компаниялар міндетті түрде сатып 
алуға тиіс. Олай етпесек, отандық компа-
ния лар банкрот болады. Жалпы, бұл проб-
лема біздің экономиканы к�птен бері 
тежеп келген еді. Осындай к�птеген 
мәселені Президент бізге шешіп берді.

Тағы бір тоқтала кетер жайт: 2022 
жылдан бастап елімізде �ндірілмейтін 
технологиялық жабдықтардың импортын 
есепке алу әдісімен қосылған құн салығын 
т�леу бойынша жеңілдік 3 жылға ұзартыл-
ды. Ол дегеніміз не? Бізде станок құрас-
тыру, технологиялық линия, автомати-
зация, роботизация деген жоқ қой. Осы 
технологияларды әкелген инвесторлар, 
яки шетелдік не �зіміздің кәсіпкерлер, 
басында ақылға сыймайтын кедергілерге 
тап болып жүрді. Біз оларға сол техникасы 
үшін «салық т�ле» дейтін едік. Соған 
шамданған олар: «Сіздер қызықсыздар, 
инвестиция әкеліңіздер деп шақырасыздар 
да, сосын келіп �здеріңізде шықпайтын 
құрал-жабдықтардан салық аласыздар. 
Бұл сіздердің игіліктеріңіз үшін емес пе? 
Мұндай үрдіс Ресейде де, �збекстанда да 
жоқ» дейтін. Сондықтан Президент бұл 
мәселенің басы ашылғанша уақытша 
сынақ ретінде бұл салықты алғызып 
тастады. Басқадай да жеңілдіктер жасап, 
түрлі кепілдік беріп отыр.    

Сондай-ақ индустриялық сертификаты 
бар отандық тауар �ндірушілерге келесідей 
жағдайларда басымдық берілетін болды. 
Олар –  ұлттық режимнен алып тастау 
тетігі арқылы мемлекеттік сатып алуларда, 
«Самұрық-Қазына» Ұ?Қ» АҚ-ның сатып 
алуларында және қатты пайдалы қазба-
ларды �ндіретін жер қойнауын пайдалану-
шылардың тауар биржалары арқылы 
жүзеге асырылатын сатып алуларында.

Осы тұста ерекше назар аударта кететін 
нәрсе: Жол картасында машина жасау 
�німінің к�лемін 2019 жылғы 1 трлн 
теңгеден 2025 жылға қарай 2,6 трлн теңгеге 
дейін ұлғайту міндеті қойылған болатын. 
Ал  2022 жылы елімізде 3,1 трлн теңгенің 
�німі �ндірілді. Осылайша, бұл тапсырма 
біріншіден, мерзімінен бұрын, екіншіден, 
500 млрд теңгеге асыра орындалып отыр. 
Енді осы тұста біреулер: «Бұл теңгемен 

ғой, ол бірнеше рет девальвация болды 
ғой» деп айтуы мүмкін. Олай болса, жалпы 
қосылған құн, яки экономика тілінде 
«валовый добавленный стоимость»  ВДС-
қа назар аударайық: 2019-2022 жылдар 
аралығында осы қазақстандық мазмұнның 
к�лемі 2 есеге, яки 1,5 триллионға �сіп 
отыр. Бұл дегеніміз – нағыз шынайы 

жағдайдың к�рсеткіші. Одан б�лек, нақты 
к�лем индексі деген санат бар, яки нақты 
к�лем индексі (ИФО), ол 1,9 есеге �сті. 
Бұл санат ақшамен есептелмейді, тауардың 
саны мен сапасына қарай �лшенеді. 
Мәселен, шартты түрде айтқанда, бұған 
дейін 336 тепловоз шыққан болса, қазір 
олардың саны 500-ге жетті. Автомобиль 
бұрын 30 мың шықса, қазір 90 мыңға жетті. 
Бұл – экономиканың нақты к�рсеткіші. 
Осылайша, соңғы 4 жылда �зімізде �нді-
ріл ген �нім к�лемі 3 есеге артты. Ал биыл-
ғы 8 айда нақты к�лем индексі 128%-ға 
жетті. Мұндай нәтижелерге Президенттің 
жеке қолдауының арқасында қол жеткізіп 
отырмыз. Мұны мен ерекше атап �ткім 
келеді.

– Алға қойған міндеттердің қысқа уа-
қытта орындалғаны қуантады. Бұл саланы 
жандыра түсу жаңаша бір деңгейге шық-
қанын к�рсетсе керек? Ендігі жоспар 
қандай? 

– ?рине, бұл қол қусырып отыру керек 
деген с�з емес. Керісінше, салаға тың 
серпін, адамға жаңаша шабыт берсе керек-
ті. Сол себепті бұл саланы жандандыра 
түсу мүмкіндіктерін жан-жақты зерттедік. 
Машина жасау саласының осы уақытқа 
дейінгі ахуалына талдау жасау жүйелі 
сипаттағы бірқатар тежегіш фактордың 
бар екенін к�рсетті. Олар – негізгі құрал-
дардың тозуының жоғары деңгейі, салық-
тық ынталандырудың жеткіліксіздігі, қол 
жетімді қаржы құралдарының жетіспеу-
шілігі, реттелетін сатып алулардағы 
отандық �німнің т�мен үлесі, жоғары 
білікті мамандардың тапшылығы және 
тағы басқалар. Мәселен, саладағы негізгі 
құралдар жаңартуды қажет етеді. Жаңағы 
айтқан 5 мыңнан астам кәсіпорын мен 
�ндіріс орындарындағы машиналар мен 
жабдықтардың тозу деңгейі –  40%, яки 
жаңарту немесе қайта құруды қажет етеді. 
Салық жүйесі қосылған құны жоғары �нім 
�ндіруді жеткілікті түрде ынталандыр-
майды: дайын �нім мен шикізат �ндіру-
шілер ҚҚС-ты бірыңғай 12%-дық м�л-
шер лемемен т�лейді. Оның үстіне, 2025 
жылдан бастап оны 16%-ға дейін к�теру 
жоспарланып отыр. Бұл отандық бизнесті 
тұншықтыра түсуі мүмкін деп санаймыз. 
Сондай-ақ, қол жетімді қаржы ресурстары 
тапшы. Оның негізгі себептері: екінші 
деңгейлі банктердің бизнесті кредиттеу 
ставкалары жоғары – 19,5-27%  аралы-
ғында, кәсіпорындардың қарызға, яки 
кредитке батып отырғаны және кепіл 
базасының болмауы. Реттеуге жататын 
сатып алулар шеңберінде отандық 
�ндірушілерді қолдау жеткіліксіз. 2021 
жылы мұнай-газ саласындағы және қатты 
пайдалы қазбаларды �ндіретін жер 
қойнауын пайдаланушылардың сатып 
алуларындағы отандық машина жасау 
�німдерінің үлесі небәрі 10% ғана болды. 
Тағы бір айта кететін жайт: білікті 
кадрлардың тапшылығы. Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау министрлігінің 
бағалауы бойынша 2024-2028 жылдары 
біздің саланың кадрларына жалпы сұраныс 
7 мыңнан асқан.

 Осы жағдайды ескере отырып, Маши-
на жасаушылар одағы саланы одан әрі 

дамыту бойынша кешенді жоспар әзірлеу 
туралы бастама к�терді. 2022 жылдың 
желтоқсанында бұл ұсынысты Мемлекет 
басшысы қолдады. 2023 жылдың бірінші 
жартысында Үкіметпен бірлесіп, машина 
жасауды дамытудың 2024-2028 жылдарға 
арналған Кешенді жоспар жобасы әзірлен-
ді. Құжат 7 бағыт бойынша 80 іс-шарадан 
тұрады. Сондай-ақ түрлі талқылау бары-
сын да, соның ішінде машина жасаушы-
лардың биыл мамыр айында �ткен ХІ 
форумы аясында, бизнестен келіп түскен 
ұсыныстарды ескере отырып, бірқатар 
мақсат-міндетті айқындадық. Олар – 
саланы дамыту үшін базалық жағдайларды 
жақсарту, отандық машина жасау �нім-
дерін ілгерілетуге жәрдемдесу, саланың 
басым секторларын дамытуға септік ету. 
Сонымен қатар экспорттық орташа 
есептелген бағадан жеңілдік бере отырып, 
бастапқы шығын материалдарымен, яки 
қара және түсті металдардан жасалған 
�німдермен, сондай-ақ мұнай-химия 
�німдерімен, яки полипропилендермен 
қамтамасыз етуде басымдық беру тетігін 
қолданысқа енгізу қарастырылып отыр.

Осы ретте арнайы айта кетер бір жайт: 
кешенді жоспарда машина жасау саласы-
ның жобаларын «�неркәсіпті дамыту 
қоры» акционерлік қоғамының желісі 
арқы лы 600 млрд теңге к�лемінде жеңіл-
дік  ті қаржыландырумен қамтамасыз ету 
ұсынылып отыр. Сонымен бірге «Даму» 
кәсіпкерлікті дамыту қоры» арқылы 
екінші деңгейлі банктерде алынған 
кредиттерді субсидиялау және кепілдік 
беру жолымен шағын және орта бизнесті 
қолдау қарастырылған. Білікті кадрлармен 
қамтамасыз ету және ғылыми-зерттеу 
және тәжірибелік-конструкторлық жұ-
мыс тарды дамыту бойынша шетелдік 
кәсіпорындарда инженерлік-техникалық 
қызметкерлердің біліктілігін арттыру 
ж�ніндегі іс-шаралар және гранттық 
қаржыландыру шеңберінде ғылыми-
техникалық жобаларды жыл сайын іске 
асыру к�зделген. Машина жасау �німін 
жер қойнауын пайдаланушыларға, табиғи 
монополиялар субъектілері және жүйе 
құраушы кәсіпорындарға �ткізуді ынта-
лан дыру шеңберінде елішілік құндылықты 
арттыру бағдарламаларын әзірлеу, ұзақ-
мерзімді шарттар мен офтейк-келісім-
шарттар жасасу, �ңдеу �неркәсібі кәсіп-
орындарын бастапқы шығын материал-
дарымен қамтамасыз ету ж�ніндегі міндет-
темелер енгізілетін болады. Саланың 
жекелеген секторларын дамытуды ынта-
лан дыру үшін секторлық нүктелік шаралар 
к�зделген. Сондай-ақ келесі к�рсеткіш-
терді арттыра түсу мақсаты қойылып отыр. 
Олар – жалпы қосылған құн (ВДС) 
к�лемін 2021 жылғы 1,3 трлн теңгеден, 
2028 жылы 6 трлн теңгеге дейін жеткізу, 
�ндіріс к�лемін 4,5 есе �сіру, яки 11-12 
трлн теңгеге дейін арттыру, нақты к�лем 
индексін (ИФО) жылына 10%-дан кем 
емес, экспорт к�лемін 3 есе к�бейту.

Бүгінде кешенді жоспардың жобасы 
барлық орталық мемлекеттік органмен 
келісіліп, Үкіметтің қарауына енгізілді. 
Осы қазан айының соңына дейін ол ел 
Үкіметінің қаулысымен бекітілуге тиіс.

Қазақстан машина жасаушылар одағы 
саланы одан әрі жаңғыртуға, отандық 
�ндірушілерді қолдауға және елдің �ңдеу 
секторын жедел дамытуға бар күшін 
салатын болады. Жаңа айтып �ткенімдей, 
импорттық сауда айналымы ішінде 
машина жасау саласы оның жартысына 
жуығын, яғни  20 млрд АҚШ долларына 
жеткен. Бұл – ішкі нарықта, әсіресе тау-
кен металлургиясы, мұнай-газ және элек-
тро  техникалық машина жасау саласының 
әлеуеті �те зор деген с�з. Сондықтан бү-
гінде біздің алдымызда отандық нарықты 
дамыту бойынша бірқатар маңызды міндет 
тұр. Соның бірі – осы уақытқа дейін ма-
шина жасауға қатысты 37 саланың тек 
6-уы ғана басым бағыттар ретінде таңдалып 
алынған болса, соның санын 12-ге жеткізу. 
С�йтсек қана бұл мульти пликативті 
нәтиже беріп, эконо мика мыз жандана 
түсетін болады.

Мемлекет басшысы реттелетін сатып 
алуларда отандық тауарлардың к�лемін 
ұлғайту және офтейк жүйесін толыққанды 
іске қосу маңызды екенін атап �ткен 
болатын. Отандық �ндірушілермен 
офтейк-келісімшарттар үлесін кем дегенде 
10%-ға дейін жеткізу қажет. Бұл дегеніміз 
жыл сайын 2 триллион теңге ел игілігіне 
жұмсалуына сеп болмақ. Қойылған мін-
дет тер 3 жыл ішінде орындалуы тиіс. Алай-
да оның ішіндегі бірқатар стратегия лық 
маңызды мәселені іске асыру ұзақ мерзімді 
алатыны да түсінікті жайт. �з кезе гінде 
Қазақстан машина жасаушылар одағы 
саланы одан әрі жаңғыртуға, отандық 
�ндірушілерді қолдауға және елдің �ңдеу 
секторын жедел дамытуға бар күш-жігерін 
салатын болады.

С�з соңында айтарым, 30 жылда 
машина жасау саласын дамыту барысында 
біз 1 трлн теңгенің �німін �ндіруге әрең 
қол жеткізген болсақ, соңғы 3-4 жылда-ақ 
Президенттің тікелей қолдауының 
арқасында оны 3 есеге �сіре алдық. Оның 
үстіне, бұл нақты �сім екенін атай кеткен 
ж�н. Қазақстандық үлес артты, тауардың 
саны к�бейіп, сапасы күшейді. Ендеше 
осы деректің �зі-ақ к�п нәрсені аңғартса 
керек.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Нұрлан ҚОСАЙ

Мейрам ПШЕМБАЕВ, 

ҚМЖО ЗТБ басқарма төрағасы:

МАШИНА ЖАСАУ –
ЭКОНОМИКАНЫ ДАМЫТУДЫҢ

НЕГІЗГІ ДРАЙВЕРІ

Мемлекет басшысы өзінің Жолдауында қазіргі ең басты міндет – 
еліміздің мықты өнеркәсіптік негізін қалыптастыру және 
экономикамыз өзімізді толық қамтамасыз ете алатын жағдайға 
жету екенін ерекше атап өтті. Сондықтан өңдеу саласын жедел 
дамытуға баса мән беруіміз қажет. Ендеше мұнда машина жасау 
саласы өте маңызды рөл атқарады. Ол – өнеркәсіптің 
технологиялық дамуының негізі. Тұтыну нарығының тұрақты жұмыс 
істеуі мен қанығуын қамтамасыз ететін ұлттық экономиканың өзегі. 
Осы ретте «Қазақстан машина жасаушылар одағы» ЗТБ басқарма 
төрағасы Мейрам Пшембаевпен сұхбаттасқан едік. Әңгіме қазір 
саланы жаңғырту, оның негізгі көрсеткіштерін арттыру, машина 
жасаудың барлық өңдеуші саланы дамытуға қосқан үлесін өзекті 
ете түсу үшін іске асырылып жатқан бірқатар шара 
туралы өрбіді.
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Жақында бір топ алматылық жур-
налист Алматы облысының Кеген ауда-
нына қарай жол тарттық. «Аудан» деген 
аты болғанымен, бұл �ңір күллі Қазақстан 
үшін экономикалық маңызы бар ресурсқа 
ие. Баспас�з туры аясында ауданның 
туризмдік әлеуетімен, атқарылып жатқан 
серпінді жұмыстармен таныстық. Еске 
салатын маңызды жайт, биыл шілде 
айында Кеген ауданына су жаңа әкім 

тағайындалған еді. Ол Қазақстан грек-
рим күресінің балуаны, жастар арасында 
әлем чемпионы, 2008 жылғы Бейжің 
олим пиадасының күміс жүлдегері – 
Нұрбақыт Теңізбаев. 

Алматы қаласынан жүйткіп шыққан 
к�лігіміз Кеген ауданының жолына кел-
генде, жылдамдығымыз да баяулай түсті. 
Оған себеп – жыл сайын басынан дау 
арылмаған жол мәселесі. Туристік аймақ 
екенін ескерсек, мыңдаған демалушыны 
К�лсай мен Қайыңдыға алып баратын 
жол жағдайының ақсап тұрғаны алаң-
датады. «ҚазАвтоЖол» компаниясы 
Алматы облыстық филиалы директоры-
ның орынбасары Жасұлан Қалтаевтың 
с�зінше, қазір К�кпек – Кеген тасжолын-
да орташа ж�ндеу жұмыстары жүргізіліп 
жатыр екен. Келер жылы дәл осы бағытта 
кезең-кезеңімен күрделі ж�ндеу жұ-
мыстары қолға алынады. Ал жалпы саны 
89 шақырымды құрайтын Кеген – 
Нарынқол тасжолының жағдайына келер 
болсақ, мердігер ұйым конкурс негізінде 
т�ртінші әрекеттен кейін анықталған. 
Жасұлан Қалтаев мердігер ұйымның ұзақ 
анықталуының себебін �ңірде арнайы 
зауыттың болмауымен түсіндірді. Енді 
анықталған мердігер ұйым алдағы к�ктем 
айында іске кіріседі. 3зірге 85 шақырым-
ның 15 шақырым жолына арналған 
техникалық құжаттама дайын к�рінеді. 
Онымен қоса, келер жылы қосымша 20 
шақырым алуды жоспарлап отырғанын 
тілге тиек етті.

– Жергілікті тұрғындардан шамалы 
шыдамдылық сұраймын. Түсінемін, �зім 
де сол халықтың азаматымын. Бірақ 
осын дай жағдай болып тұр. Дегенмен жұ-
м ы с т а р д ы  б а р ы н ш а  ж е д е л д е т у г е 
тырысамыз, – дейді Ж.Қалтаев.

Қысы қатал аймақта, әсіресе қар 
жауғаннан кейін жол мәселесінің ахуалы 
одан сайын ушыға түседі. Таулы �ңірде 
қар ұзақ жататыны белгілі. Осы тұста 
журналистер сұрақ астына алған Жасұлан 
Қалтаев �ткен қыстағы қателіктерге жол 

берілмейтінін, биыл қажетті техникалар-
мен қамтамасыз етілетінін атап �тті.

– Алдымызда қысқы кезең келе жа-
тыр. Жоспарға сәйкес, 15-20 қазанға дейін 
қысқы техникаларды дайын дап жатыр-
мыз. Оған қоса, жалға алынатын 25 бірлік 
қысқы техникаға конкурс ойнатылды. 
Сондай-ақ орталық аппараттан жалпы 
рес пуб ликаға жаңадан техника алынып 
ж атыр. Соның ішінде бізге қатысты Алма-
ты және Жетісу облысы бар. Жалпы к�-
лем нен бізге бірнеше бірлігі қарас ты ры-
ла тын болады. Алдағы жылы тағы да қо-
сым ша жаңа техника сатып алу к�зделіп 
отыр, – дейді ол.

Келесі аялдама – Кеген ауданында 
салынып жатқан «КегенМясПром» ЖШС 
ет �ңдеу зауыты. Қазір Кеген, Райымбек, 
Ұйғыр ауданында 3 мыңға жуық шаруа 
қожалығы бар. Ет зауыты аталған ау дан-
дардағы малдың түгел �ңделіп, сату орын-
дарына ж�нелту үшін логистикалық жоба 
ретінде іске асып отыр. Жобаның толық 

құны – 2,5 миллиард теңгеге жуық. Ет 
комбинаты тәулігіне 50 ірі қара, 150 ұсақ 
мал, 10 жылқы союға қабылдайды. Жы-
лы на 2 500 тоннадан астам ет, 330 тоннадан 
астам шұжық, 70 тоннаға жуық консерві 
�ндіру жоспарланған. «Базис» компания-
сының вице-президенті Тоқтар Баймол-
даев ет комбинатын желтоқсан айында 
іс  ке қосуды жоспарлап отырғанын айтты.

– Бұл жоба пайдалануға берілсе, ха-
лық қа үлкен сүйеу болады деп ой лаймын. 
Бес ауданда мұндай зауыт жоқ. Ет �ңдейтін 
зауыттың бәрі Алматыда. Ал осы бес ау-
данның халқы малын к�лікке басып, 
базарға �ткізіп әлек болып жатыр. Менің 
ойымша, бұл – жақсы бастама. Бұдан 
кейін жем шығару, тері �ңдеу зауыттары 
іске қосылып, шалғай жатқан аудандардың 
дамуына себеп болады деп ойлаймын. 

Вице-президент зауытты салуға не 
себепті бұл аймақтың таңдап алынғанын 
үш бірдей Ұйғыр, Райымбек, Кеген 
аудандарының осы нүктеде түйісуімен 
байланыстырады. Сонымен қатар зауыт-
тың республикалық жолдың бойында 
орналасуы, экологиялық қауіпсіздік 
мәселесі қоса ескерілген екен. Зауыт 
қаладан 10 шақырым қашықта орна лас-
қан. Fткенге к�з жүгіртсек, бұған дейін 

Кеген ауданында ет комбинаты жұмыс 
іс теген. Алайда Тоқтар Баймолдаев зауыт-
тың жабылып қалуы экологиялық талап-
тар ға сәйкес келмеуінен екенін айтты.

– Бұрын Кегенде ет комбинаты бол-
ған. Зауытты бұзған себебі экологиялық 
талаптарға сәйкес келмеуі еді. Ал қазіргі 
салынып жатқан зауыттың орны эколог 
мамандармен бірлесіп отырып таңдалды. 
Кездейсоқ алынған жер емес. Зауытқа 
әкелінген технологиялардың халықара-
лық сертификаты бар. Ал кадр мәселесіне 
келер болсақ, қазір әкімдіктің жұмыспен 
қамту б�лімі бұл істі қолға алып отыр. 
Бізге технолог, механизатор, мал бор-
дақылау маманы, агроном сынды ауыл-
шаруашылық мамандарының бәрі 
керек, – дейді Т. Баймолдаев. 

Биыл ауданда 20 тұрғын үйдің 
құрылысы аяқталып, енді халық игілігіне 
берілмек. Журналистер мінген к�лік қаз-
қатар орналасқан үйлердің арасынан �тіп 
бара жатып салынып жатқан үйлердің 
құрылыс жұмыстарын бақылады. 2018 
жылдан бері осы күнге дейін 81 үй салыну 
үстінде екен. Дәл сол жылы мұнда 15 үйдің 
құрылысы басталған. Ал 2019-2021 жылы 
қатары �сіп, тұрғын үйдің саны 36-ға 
жеткен. Аудандық құрылыс б� лімінің 
басшысы Дархан Маусымбаевтың 
с�зінше, қазір 20 үй толығымен аяқталды. 
Ал тұрғын үйлерді қоршау жұмыстарын 
айдың соңына дейін аяқтау жоспарланған. 
Одан �зге тағы да жаңадан бой к�теріп 
келе жатқан тұрғын үйлерді байқадық. 
Бұл 30 үйдің құрылыс жұмыстары екен. 
Құрылыстың ұзақтығы – 12 ай. Яғни, 
келесі жылдың сәуір айына дейін толы-
ғымен аяқталып, к�птің қолданысына 
беріледі. Ал тұрғын үйлерді иесіне та-
быстау қалай жүзеге асырылады?

– Тұрғын үйлерді беру үшін арнайы 
талаптар бар. Біріншіден, адамның 
басында баспанасы болмауы тиіс. К�біне 
әлеуметтік осал топтарға к�ңіл б�ліп 
отырмыз. Биыл мемлекеттік қызмет-
керлер бұл санатта жоқ. Үй кезегінде 482 
адам тұр. Үш жылдың к�лемінде біршама 
үй салынды. Мына жақта 35 үйдің жобалау 
жұмыстары жалғасуда. Сәуір айында 
экспертиза жасалса, бұл үйлердің де 
құрылыс жұмыстарын бастаймыз. Жер 
таңдау жағынан ешқандай қауіп жоқ. 
Жобалау жұмыстары кезінде арнайы 
құрылғылармен тексердік, – деді құрылыс 
б�лімінің басшысы.

Тұрғындар арасында айласын іске 
асырып, кейбір баспананы жалға беріп 
қойғандар бар к�рінеді.  Құрылыс 
б�лімінің басшысы қитұрқы әрекеттің 
назарға іліккенін, үйлерді қайта алып 
қоятынын ескертті. 

– Жасыратыны жоқ, тұрғын үйлерді 
жалға беріп қойған адамдар бар. Басында 
мұндай сыбыстар шықты. Fздері Ал ма-
тыда тұрады. Оның барлығын анықтадық. 
Қолдарына ескертпесін бердік. Тұрғын 
үйлерді қайта аламыз. Қазір анықтағаны-
мыз бойынша 5 отбасы үйін жалға 
берген, – дейді Д. Маусымбаев.

Биыл аудан орталығындағы үш мек-
тептің балалары бір мектепте оқуға мәж-
бүр. Оның негізгі себебі – екі бірдей 

мектепке күрделі ж�ндеу жұмыстарының 
жүргізілуі. Біз барған Кеген ауылындағы 
К.Нұрпейісұлы атындағы мек теп-лицей-
дің сыйым дылығы 640 балаға арналған. 
Мектептің құрылыс жұмыстары маусым 
айында басталған. Кеген аудандық білім 
б�лі мінің басшысы Мұрат жан Қожанұлы 
құры лыстың кешігіп басталу себебін 
арнайы маман дар дың бір-бірімен 
келіспеу шілігі салдары нан екенін алға 
тартты. Мұратжан Қо жанұ лы ның ай-
туынша, қазір құ рылыс жұмыс тарының 

Кеген табиғаты – мал шаруашылығы 
үшін таптырмас орын. Тіпті, мал шаруа-
шылығы саласын бизнес к�зі ретінде 
д�ңгелетіп отырғандар бар. Оған дәлел 
Кеген ауданында орналасқан – «Талас» 
�ндірістік кооперативі. Мұнда бір сиырды 
азықтандыру үшін күніне 12 келі жем 
беріледі. Бір сиыр күніне 20 литр сүт 
береді. Барлық м�лшерді қоса есептегенде, 
�ндіріс орны күніне 1 тонна сүт алады. 
Айбол Болатұлының айтуына қарағанда, 
�ндірілген сүт �німдері Алматыдағы 
жекеменшік кәсіпорындарға �ткізіледі 
екен. «Сүті мол бұл сиырларды 2019 жылы 
Чехиядан алып келдік. Қазір әкелінген 
сиырлардың саны екі есеге �сті. Fндіріс 
орнына қажетті технологияларды Түр кия-
дан арнайы алдырттық. «Шырша» сүт сауу 
аппаратымен күніне 400 литр сүт �н-
діріледі. Қазір 18 адам жұмыспен қамтыл-
ған», – дейді А. Болатұлы.

Сүт �ндірісінің ахуалымен танысқан-
нан кейін келесі аялдамаға бағыт алдық. 
Жоспарланған орынға жетеміз дегенше 
біраз шақырымды артқа тастадық. 
Таулардың арасымен жүріп келе жатып, 
�ңірдің к�з сүріндірер сұлу табиғатына 
таңданысымызды жасыра алмағанымыз 
рас. Алдымыздан тұнық к�лдің к�рінісі 

шыға келді. Бұл – Бест�бе су қоймасы деп 
аталады екен. Бүгінде дәл осы су қойма-
сының арқасында кәсіпкер азаматтар 
жобасын оңтайлы іске асырып отыр. 
Fishtech компаниясының басшысы Шың-
ғыс Мақсұтбекұлы бастаған топ мұнда 
форель балығын Норвегия технологиясы-
ның негізінде �сіруді қолға алған. Тағы бір 
діттеген мақсат – форель балығының 
экспорттық әлеуетін ұлғайту. Бест�бе су 
қоймасына келген туристер Исландияны 
к�ргендей әсер алады. Тіпті, бұл аймақ 
туристер арасында «Қазақстанның 
Исландиясы» атанып кеткен. 

– Біздің мақсатымыз – �ңірге Қазақ-
стандағы ең алғашқы еуропалық бейім-
делген балық шаруашылығы �неркәсібін 
алып келу. Осы жылға 600 тонна шығаруды 
к�здеп отырмыз. Кеше ғана 150 шабақты 
отырғыздық. Америкалық-еуропалық 
технологияға бейімделген �зіміздің ша-
бақ тарымызды �сіріп, әрі қарай балықты 
�ңдеп, түр-түрін шығарамыз. Мұнда 
келушілер «бұл Исландия ғой» деп 
жатады. Исландияның сапасындай балық 
шығару басты мақсаттарымыздың бірі 
саналады, – дейді компания басшысы 
Шыңғыс Мақсұтбекұлы.

Баспас�з турының нүктесі «К�лсай 
к�лдері» ұлттық паркінде қойылды. 
Алматыға келген әрбір туристің ат басын 
бұрмайтын кетпейтін мекені де дәл осы 
«К�лсай к�лдері». Туризм саласын 
дамытуда К�лсайдың республикадағы 
маңызы зор. Ресми деректерге сүйенсек, 
2021 жылы К�лсайға 185 мыңға жуық 
демалушы келсе, былтыр олардың саны 
210 мыңға жеткен. Ал биыл тоғыз айдың 
ішінде 213 мың адам келіп, олардан қа-
зынаға 71 миллион теңге салық түскен. 
Демалыс аумағында келушілерге арналған 
асхана мен мейрамханалардың да саны 
�скен. Айта кетейік, биыл К�лсайға 4G 
интернет желісі тартылған. Ұлттық парк 
аумағында 57 қонақүй орналасқан. Жиын 
соңында Кеген ауданының әкімі 
Нұрбақыт Теңізбаевты сұхбатқа тарттық. 
Ол түйін с�зінде ауыл шаруашылығынан 
б�лек, туризмді қолға алатынын, �ңірде 
түйіні тарқамаған мәселелердің оң шеші-
луіне білек сыбана кірісетінін жеткізді.

– Қазір облыс әкімінің қолдауы 
жоғары. Айтылған мәселенің барлығы 
кезең-кезеңімен шешіліп, жобалар сапа-
лы жүзеге асуы үшін жұмыстар атқарып 
жатырмыз. Ауданымызда 775 шақырым-
дық жол бар. Ол республикалық, облыс-
тық және аудандық болып б�лінеді. Жол 
мәселесі бұрыннан бар. Оны жақсы бі-
лемін. Ойылған, тесілген жолдарға ж�ндеу 

жұмыстар жүргізілуде. Мен �згертемін, 
жаңалық ашамын демеймін. Бұған дейін 
де Кеген ауданы – мал шаруашылығына 
бейімделген, тау аймағындағы халық. Та-
би ғатымызға к�пшілік қызығып қарайды. 
Біз туризм саласын К�лсай, Қайыңдыда 
ғана емес, басқа да аймақтарда дамытуға 
күш саламыз, – дейді аудан әкімі 
Н.Теңіз баев.

Бүгінде Кеген ауданындағы халық 
саны 28 мыңнан асып жығылады. Ауданда 
5 мың оқушы бар. Оның 3 мыңға жуығы 
ыстық тамақпен қамтамасыз етілген. 
Биыл 4 496 оқушы мектеп табалдырығын 
аттады. Жаңа әкімнің айтуынша, аудан 
халқының қазіргі сұранысы – ауызсу мен 
интернет, жайылым жер мәселесі. Қазір 
осы мәселелерді шешу жолында жұмыстар 
атқарылып жатқанын алға тартты. Бір 
күнімізді арнаған баспас�з турынан к�п 
дүниені ұғындық. Айта-айта жауыр бол-
ған мәселелермен бетпе-бет келіп, халық-
тың мұң-мұқтажынан да құлағдар болдық. 
Кегеннің к�ркіне к�рік қосқан тұмса 
табиғатын тамашалап, бойымызға рухани 
күш жинап қайттық. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

ЖЕРҰЙЫҚЖЕРҰЙЫҚ««

««КЕГЕНГЕ КЕЛ...КЕГЕНГЕ КЕЛ...
к�рем десе	 к�рем десе	 Арзан әуебилеттерін іздеу 

бо йынша сервис 
талдаушылары зерт теу 
нәтижесінде шетелдіктерді� 
елімізге �ызы�ушылы�ы 
арт�анын аны�тады. Мәселен, 
еліміздегі ту ристік а�ым �ткен 
жылмен салыс тыр�анда 
11 пайыз�а �скен. Туристік 
әлеуеті жо�ары ��ірлерді� 
арасын да Алматы �аласы к�ш 
бастап т"р. Д$ниеж$зі 
хал�ыны� б"л �ала�а к�птеп 
а�ылуына облыс�а �арайтын 
Кеген ауданыны� жау'ары 
санала тын К�лсай мен 
(айы�дыны� ы� палы басым. 
Ал осынау таби�ат 
жара тылысына иелік етіп 
отыр�ан Кеген ауданыны� 
б$гінгі ахуалы �андай? 

68 па йызы ат  қарылды. Жос пар бо йынша, 
екінші тоқсан нан бастап жаңа мектеп 
оқушы лардың пайдала нуына берілетін 
к�рінеді. 

– Үш мектепте 1 709 бала бар. 
С.Серкебаев атын дағы мектепте – 813, 
К.Нұрпейісұлы атындағы мектеп-лицейде 
– 375, F.Жаңа баев атындағы орта мек-
тепте 505 бала оқи ды. Қауіпсіздік шара-
ларының бар лы ғы жасалған. Үш ауысым 
бойынша кесте бекіту барысында об-
лыстық бас қарма мен ата-аналар ко-
митеті, кәсіподақ және мек теп директоры 
тарапынан келісімі ес ке ріл ді. Біздің 
ауданда апатты мектептер жоқ. Жалпы 32 
мектеп болса, оның 21-і – орта, 4-і – 
негізгі, 7-еуі – бас тауыш мек теп тер. Fңір 
таулы аудан бол ғаннан кейін к�бі ша ғын 
жинақталған мек теп қатарына кіре ді. Қазір 
жаңа оқу жылын 5 003 бала мен бастап 
отырмыз, – дейді Кеген аудан дық білім 
б�лімінің басшысы М. Қожанұлы.

Келесі бағытымыз – Қарқара ауылдық 
округі. Ауылдық округ үш елді мекеннен 
тұрады. Олар – Қарқара, Ереуіл, Мың-
жылқы ауылы. Енді келер жылдан бастап 
қарқаралықтар мәдени ошақтың қызығын 
к�рмек. Бұрын-соңды Қарқарада мұндай 
мәдениет үйі болмаған екен. Жалпы 495 
миллионға жуық қаражат б�лінген мәде-
ниет үйі екі қабаттан тұрады. Құрылыс 
жұ мыстарына осы күнге дейін жалпы 
со маның 430 миллион теңгесі жұмсалған. 
3кімд іктің мәліметінше, мәдениет үйінің 
ішінде спортзал, кітапхана, арнайы үйір-
мелер жұмыс істейді. Қазір құрылыстың 
85 пайызы аяқталған. Сыйымдылығы 
180 орыннан тұратын мәдениет үйінің 
құры лысын желтоқсан айында аяқтау 
к�з делген.
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ХХ ғасырдың 
20-30-жылдарында әлемнің 
алтыдан бір бөлігін алып жатқан 
КСРО империясында ғалымдар 
әкімшіл-тоталитарлық деп ат 
қойған жүйе қалыптасты. 
Атының өзі бесіктегі баланы 
шошытар бұл не қылған жүйе, 
оның жеңісі мен жетістігі, 
кемшілігі мен қасіреті қандай 
болды деген сұрақтарға міне 
талай жылдардан бері 
ғалымдар жауап іздеуде. Бұл 
тоталитарлық жүйенің ең көп 
зардабын тартқан халықтардың 
бірі – біздің қазақ халқы. Қазіргі 
қолда бар деректерге сүйеніп 
айтатын болсақ, жаппай қуғын-
сүргін жылдары елімізде 105 
мың адам ұсталып, оның 25 
мыңы атылған екен. Яғни, бүкіл 
қазақ халқының бет қаймағы 
жазықсыздан-жазықсыз атылып 
кетті деген сөз. Сол мыңдаған 
жазықсыз құрбан болған 
қайраткерлердің қатарында 
қоғам және мемлекет 
қайраткері, облыстық және 
республикалық деңгейдегі 
партия, кеңес және 
шаруашылық салаларында 
еңбек етіп, артынан өшпес із 
қалдырған Зейнолла 
Төреғожиннің есімі өзіндік 
құрметке лайықты.

Зейнолла Сейітжанұлының �мір-
баяны на қатысты ұлттық энциклопедия-
мыздың деректеріне сүйенер болсақ, ол 
1899 жылы бұрынғы Атбасар уезі Қызылк�л 
болысында (қазіргі Ақмола облысы) орта 
шаруа жанұясында дүниеге келген. Ат-
басар дағы 2 сыныпты орыс-қазақ учили-
щесін 1919 жылы бітірсе, мұғалімдер 
кур сын 1920 жылы тәмамдаған. Зейнолла 
Сейітжантұлы – 1928–1929 жылдары 
Мәскеу қаласындағы сауда академиясында 
оқыған сол кезеңдегі санаулы қазақ 
жастарының бірі. Қазақстанда Кеңес 
�кіметі орнағаннан кейін, кеңестік билік 
жағына шығып, кеңестік билікті орнату 
жолында бел шеше еңбек етеді. 1920 жылы 
БК(б)П қатарына �теді. 1921–1922 жыл-
дары Атбасар уездік партия комитетінің 
хатшысы, ұйымдастыру б�лімі меңгеру-
шісінің орынбасары, азық-түлік ж�ніндегі 
уездік комиссардың орынбасары, 1922–
1924 жылдары Ақмола губерниясы жер 
б�лімі меңгерушісінің орынбасары, 
Ақт�бе уездік атқару комитетінің т�рағасы 
болды. 1924–1927 жылдары Ақмола 
губерниялық кәсіподақ кеңесі т�рағасы-
ның орынбасары, губерниялық сыртқы 
сауда б�лімінің меңгерушісі, Қызылжар 
�лкелік мемлекеттік банк кеңесі басқару-
шы сының орынбасары болса, 1927–1928 
жылдары Мәскеуде БОАК т�ралқасындағы 
Қазақстанның �кілетті �кілі болды. 1930 
жылдан ҚАКСР жабдықтау халық комис-
сариатының б�лім бастығы. 1931 жылдың 
қаңтарынан қыркүйегіне дейін ҚАКСР 
жабдықтау халкомының орынбасары және 
Қазақ мемлекеттік сауда басқармасының 
т�рағасы болды. Бұл кезеңде республика 
�те күрделі жағдай қалыптасқан еді. 
Қалыптасып отырған күрделі жағдайдың 
басты себептерінің біріне Голощекиндік 
басшылықтың жаппай ұжымдастыруды 
күштеп жүргізуі, мал басын колхоздарға 
жинау кезіндегі малға қажетті жем-
ш�птің, қора-қопсының болмауы сал-
дары нан мал шаруашылығы орасан зор 
күйзеліске ұшырады. Қазақ халқы �зінің 
негізгі күнк�рінісінен айырылды. Осы 
кезеңдегі еліміздегі мал басының күрт 
кемуіне тікелей орталықтың жүргізіп 
отырған саясаты да �з әсерін тигізді. 
Мәселен, 1929 жылы 20 желтоқсанда 
орталық партия комитеті «Ет проблемасын 
шешуге байланысты шаралар» қаулысын 
қабылдады. Осы қаулы негізінде «Одақтық 
ет �німдері» акционерлік қоғамдары 
құрылып, бұл қоғамдар тікелей Мәскеу 
мен Ленинградты және тағы да басқа 
Ресейдің �ндірісті орындарын етпен 
қамтамасыз етуге тиіс болды. Аталған 
�ңірлерді етпен қамтамасыз ету тікелей 
Қазақстанға жүктелді. Міне, сондықтан да 
республикамызда ет �німдерін дайындау 
науқаны «қарқынды» жүргізілді. Бұл �з 
кезегінде қазақтың негізгі күнк�рісі мал 
шаруашылығының күйреуіне алып келді. 
Еліміздегі ұжымдастыруды жүргізу науқа-
нын «аса қарқынмен» орындауға кірісіп 
кеткен Голощекин бастаған әпербақан-
дардың мал шаруашылығына қырғидай 
тиген әрекеттеріне алғашқы болып қарсы 
тұрған, оның арты үлкен зардаптарға 
ұрындыратыны ж�нінде дабыл қаққан 
қайраткерлердің бірі Зейнолла Сейітжан-
ұлы болатын. 

1931 жылы Ф.Голощекин басқарған 
�лкелік партия комитеті ет дайындау 
жоспарына байланысты республикадағы 
мал санын анықтау мақсатында арнайы 
комиссия құрды. Бұл комиссияны үкімет 
т�рағасы О.Исаев басқарды. Комиссияға 
сол кезеңде Қаз АКСР жабдықтау халко-

мының орынбасары болып істеп жүрген 
Зейнолла Сейітжанұлы республика 
қазіргі уақыттағы қалған мал саны 
шамамен т�рт жарым, бес миллион деген 
шынайы мәліметті бере отырып: «дәл 
қазіргідей м�лшерде мал дайындау 
саясатын жал ғастыра берсек, республика 
мал шаруа шылығы бұған т�теп бере 
алмас» деп қаймықпай шындықты 
мәлімдеді.  1931 жылдың �зінде-ақ 
шамамен бес миллион дай ғана мал басы 
қалды деп, батыл түрде дабыл к�терген 
азаматтың пікіріне құлақ түру былай 
тұрсын, голощекиндік билік қайта оған 
қ а р с ы  б а с п а с � з  б е т і н д е  п а р т и я 
пленумының қарарларында негізсіз 
айыптар тақты, оны қолдағандарға 
«т�реғожиншілдік» деген айдар тағып, 
қуғынға ұшыратты. Dз басынан с�з 
асырып к�рмеген Голощекинге де бұл 
шынайы шындық әрине ұнамады. Рес-
публика �міріндегі келеңсіз әрекеттерді 
батыл ашып к�рсетіп отырғандардың 
бәрін �зіне қарсы шығушылар деп қабыл-
дайтын ол шындықты айтушы қайраткер-
лерге қарсы күресін «белсенді» жүргізетін. 
Бұл жолы да Голощекин бұған дейін де 

қалыптасқан күрең жолынан айнымай, 
Зейнолла Сейітжанұлын «жаңа пернедегі 
ескі жыр немесе оппортунизмнің ескі 
шапанын жамылған жас к�сем» деп 
айыптады. Зейнолла Сейітжанұлын 
айыптау Голощекинмен шектелген жоқ. 
Оның дәстүрлі мал шаруашылығын 
сақтау, қорғау жолындағы ұсыныстарына 
қарсы үкімет т�рағасы О.Исаевтан 
бастап, билік басында отырған тағы да 
басқа мансап қуушылар �ре түрегеліп 
қарсы шықты. Баспас�з бетінде Зейнолла 
Сейітжанұлын айыптаған мақалалар 
жазып, «ескіні к�ксеген, зиянкес» деп 
қаралады. З.Т�ре ғожин туралы «Боль-
шевик Казах стана» журналында П.Иса-
ков деген былай деп жазды: Баланста 
оңшыл оппортунистік, механикалық 
методологияның түпкі мәні, теориялық 
дәрменсіздік айқын к�рініс тапқан. Автор 
мал басы есебінің азайып кеткендігін 
бетке ұстаған. Бұл соңғысы – факт. Бірақ 
арам уклонист бұл фактіден басқа 
неғұрлым маңызды экономикалық және 
саяси �згерістерді... «социализмнің шын 
�сіп келе жатқанын к�рмеді». Осын дай 
негізсіз айыптаулар мен қуғындау лардан 
кейін З.Т�реғожин қызметінен алынып, 
Алматы облысы Іле ауданындағы қой 
кеңшарының директоры қызметіне 
жіберілді. Ал О.Исаев басқарған комиссия 
елімізде 14-15 миллион мал басы бар 
деген қорытынды жасаған. Голощекиндік 
�лкелік комитет олардан да асып түсіп, 
Қазақстанда 21 млн мал басы бар деп 

мәлімет береді. Сол кезеңдегі үкіметті 
бас қарып отырған О.Исаевтың және тағы 
басқалардың Зейнолла Т�реғожин 
айтқан дай, мал шаруашылығының 
апатты жағ дайға ұрынғанын к�рмеуі 
мүмкін емес. Бірақ олар тарапынан елде 
б о л ы п  ж а т қ а н  ау ы р  ә л е у м е т т і к -

экономикалық жағдайға шынайы талдау 
жасалмады. Аштан, суық тан �ліп жатқан 
малдың басын сақтап қалу, мал басын 
сақтау арқылы қазақ халқының �зінің 
�мірін сақтап қалу үшін ешқандай да 
нақты қадамдар жасалған жоқ. К�пірме 
жалған ұрандармен қазақ ауылдарын 
ұжымдастыруды одан әрі жалғастырып, 
халықтың аштыққа ұрынуын одан әрі 
тереңдете түсті. Егер де Зейнолла Сейіт-
жан ұлы сияқты қайраткерлердің жанай-
қайына құлақ түріп, дер кезінде қажетті 
жағдайларды жасағанда әлі де болса, 

миллионнан аса жанның �мірін сақтап 
қалуға мүмкіндік бар еді.

Зейнолла Сейітжанұлы 1931–1935 
жыл дар аралығында әуелі  Алматы 
облысындағы қой шаруашылығының, 
одан соң Шығыс Қазақстан облысы 
Павлодар ауданының қой кеңшарының 
директоры және Ақт�бе қой �сіру тіресінің 
директоры болып абыройлы еңбек етіп, 
мал шаруашылығының білікті маманы 
ретінде және ұйымдастырушылық жұмыс-
тарда �зін к�рсеткеннен кейін 1936 жылы 
Қазақ КСР-і астық және мал шаруа-
шылығы кеңшарлар халық комиссарының 
орын басары лауазымына жоғарылатылды. 
Dкінішке қарай, бұл оның �міріндегі 
соңғы қызметі болатын. Бүкіл қазақтың 
зиялы қауымын, ұлт жанашырларын 
айналып �тпеген сталиндік жаппай қуғын-
сүргіннің қанды тырнағына Зейнолла 
Сейітжанұлы да ілікті.

Т�реғожин 1937 жылы 15 шілдеде 
НКВД тарапынан тұтқындалып, оған: 
«1935–1937 жылдары Қазақстанда болған 
контрреволюциялық буржуазиялық-
ұлтшыл, т�ңкерісшіл-лаңкестік және 
диверсиялық-зиянкестік ұйымның 
белсенді мүшесі» болды деген айып 
тағылды. Қайраткер тұтқынға алынғаннан 
кейін-ақ, артынша к�п ұзатпай НКВД-
ның жетегіндегі партия ұйымы істің артын 
күтпей-ақ одан бас тартты. 1937 жылы 8 
тамызда �ткен БК(б)П Алматы қалалық 
партия комитетінің бюро мәжілісінде 
Зейнолла Сейітжанұлының мәселесі қара-

лып, мәжіліс 21 шілде күні Фрунзе ау-
дандық партия комитеті қабылдаған: 
«буржуазияшыл-ұлтшыл, халық жауы 
ретінде партия қатарынан шығарылсын» 
деген қаулысын бекітеді. 

Зейнолла Т�реғожин жазықсыз 
қудаланып, қамауда жатқан кезінде оны 

қаралау әрекеттері жан-жақты жүргізіліп 
жатты. Мәселен, 1937 жылдың 2 тамызы 
күні «Социалистическая Алма-Ата» 
газетінде Г.Матвеев дегеннің мақаласы 
жарияланды. Мақала авторы ҚАКСР 
кеңшарлар халық комиссары Х.Дүйсе-
новтен бастап, наркоматтың қыз мет-
керлері А.Матусевич, З.Т�реғожин дерді 
сын тезіне алады. Оны ұлтшыл-фашистік 
ұйымның белсенді мүшесі деп айыптаумен 
қатар, З.Т�реғожин ауру малдарды 
совхоздарға сатуға бұйрық берді деп 
кінәлай келе, «З.Т�реғожин қамал ғаннан 
кейін де біраз уақыт �ткеніне қарамастан, 
ол қабылдаған бұйрықтар мен нұсқаулар 
әлі күнге дейін күшінде. З.Т�ре ғожин 
қабылдаған қызметкерлер наркоматта 
жұмыс істеп келеді. Олар З.Т� ре ғожинді 
мықты басшы, �з ісіне берілген қызметкер 
деп есептейді», – деп жазды. 1937 жылдың 
24 шілде күні т�ртінші б�лімінің бастығы 
В.Иванов тарапынан жүргізген алғашқы 
тергеуде: «Сіз антисоветтік ұлтшыл 
ұйымның құрамында болып, тұтқын-
далғанға дейін антисоветтік жұмыстарды 
жүргізгеніңіз үшін айыпталып отырсыз. 
Осыған сіз �зіңізді кінәлімін деп мойын-
дайсыз ба?» деген сұраққа «�зімді кінәлімін 
деп танымаймын» деп жауап беріпті. Ал 
сол алғашқы тергеуден бірнеше күн 
�ткеннен кейін 29 шілде күнгі тергеу 
барысы мен тергеуде берілген жауаптар 
басқа арнада �рбіген. Назар аударатын бір 
жағдай, 29 шілде күні болған тергеу 
барысына тікелей Қазақ КСР Ішкі істер 
халық комиссары Л.Залин қатысқан. 
Бұдан НКВД жендет терінің Зейнолла 
Сейітжанұлының ісіне аса зор мән 
бергенін байқаймыз. Және олар к�здеген 
мақсатына жеткен секілді. Яғни, жинақтап 
айтқанда, 29 шілде және 1 қыркүйек 
күндері �ткізілген тергеуде Зейнолла 
Сейітжанұлы �зін «кінәлімін» деп 
мойындап, қамауға алынғанға дейін 
антисоветтік ұлтшыл ұйымның белсенді 
басшыларының бірі болғанын, Қазақ-
станда капитализмді орнату үшін күрес-
кенін, оған 1935 жылдың аяғында 
Н.Нұрмақов тартқанын к�рсетіпті. Азап-
тап қинау, жалған куәларды ұйымдастыру, 
тергеуде жатқан айыпталушыларды бір-
біріне қарсы арандатып, айдап салу айла 
әрекеттері арқылы тар қапастың зардабын 
тартып жатқан қайраткерлерді �здері 
істемеген істерге мойындатудың неше 
түрлі әдіс-тәсілдерін меңгерген НКВД-
ның жендеттері Зейнолла Сейітжанұлын 
да мәжбүрлеп мойындатқызған. Яғни, 
неше түрлі қылмыстарды мәжбүрлеп 
мойындатқаннан кейін, ол «жасаған» 
қылмыстардың аясы кеңейіп, 1937 жылы 
20 қазанда Зейнолла Сейітжанұлына 
қосымша айыптар тағылды да, РКФСР 
Қылмыстық кодексінің 58-бабының 2, 8, 
9 және 11-б�лімдері бойынша қосымша 
айыптар тағу ж�нінде қаулы шықты. 

Сонымен, Зейнолла Сейітжанұлын тергеу 
ісі аяқталып, 1937 жылы 5 қарашада 
айыптау қорытындысы жарияланды. 
Айыптау қортындысында Қазақстанда 
жұмыс істеген антисоветтік ұлтшыл 
лаңкестік-т�ңкерісшіл және тыңшы-
қаск�йліктің анықталғаны және жойыл-
ғаны, сондай-ақ бұл ұйымның �зі нің 
алдына Кеңес �кіметін құлатуды, Қазақ-
станды қарудың күшімен КСРО-дан б�ліп 
әкетуді және Жапонияның қол астындағы 
буржуазиялық Қазақ мемлекетін құруды 
мақсат еткені кең к�лемде баяндалумен 
қатар, тікелей Зейнолла Сейітжанұлына 
мынадай айыптар тағылды: «З.Т�реғожин 
Мәскеуде жұмыс істеген антисоветтік 
ұлтшыл ұйымның басшылары Нұрмақов, 
Рысқұлов және Қожановтар мен Қазақ-
стандағы ұлтшыл ұйымдардың арасындағы 
байланысшы болды. Н.Нұрмақовтың 
тікелей тапсырмасымен Қазақстандағы 
ұлтшыл ұйымдарға орталық Мәскеудің 
нұсқауларын жеткізіп отырды. Атап 
айтқанда:

а) Қазақстандағы халық шаруашылығы 
саласында қастандық зиянкестік жұмыс-
тарды �рістету;

б) Кеңес �кіметі мен партия басшы-
ларына қарсы лаңкестік әрекеттерді жүр-
гізуге дайындалу;

в) т�ңкерісшіл мамандарды тарту нә-
ти жесінде шетелдік интервенция қар-
саңында қарулы к�теріліс жұмыстарын 
жүргізу;

г) кеңестік билікке қарсы халықтың 
наразылығын туғызу және колхоздық 
құрылысты жаман етіп к�рсету жұмыс-
тарын жүргізу;

д) оңшылдар, троцкишілер және 
ұлтшылдардың ұйымдасқан блогын құру».

Бір басына осыншама «қылмыстарды» 
арқалаған Зейнолла Сейітжанұлының ісін 
қарау КСР одақтық жоғары соты әскери 
коллегиясының қалауына жіберілді. 1938 
жылы 25 ақпанда �ткен әскери коллегия-
ның сот мәжілісінде Зейнолла Сейіт-
жанұлы �зін «кінәлімін» деп мойындамады 
және бұған дейін берген жауаптарынан бас 
тартқан. Десек те, әскери коллегияның 
қарамағына іліккен қайраткерлердің 
істерінің барлығы сотта қаралды дегеніміз 
болмаса, аты бар да заты жоқ сот мәжі-
лістері формалды түрде �ткізіліп, адам 
�мірі аяқасты етіліп отырды. Зейнолла 
Сейітжанұлына қатысты сот процесі де 
солай болып шықты. Ол әскери сот кол-
ле гия сының шешімімен РКФСР Қылмыс-
тық кодексінің 58-бабының 2, 8, 9 және 
11-б�лімдері бойынша айыпталып, ату 
жазасына кесілді және ату жазасы да сол 
күні орындалған.

Зейнолла Сейітжанұлының отбасы 
ж� нінде де бірер с�з. Қайраткер тұтқын-
далған кездегі толтырылған анкетада: 
әйелі Хадиша, ұлдары Арыстан, Рүстем, 
Марат, Мұрат, қарындасы Салжан, інісі 
Абдусадық. Асырауында жеті адам бар 
делінген. Хрущев «жылымығы» жылдары 
бұрын жазықсыз жазаланған тұлғалардың 
туған-туыстары �здерінің жақын жан-
дарын іздестіру жұмыстарын жүргізгенде 
Зейнолла Сейітжанұлының үлкен ұлы 
Арыстан Т�реғожин КСРО-ның бас про-
куроры Руденконың атына 1955 жылы 
2 шілдеде жазған шағым арызында: «Қазақ 
КСР астық және мал шаруашылығы 
кеңшарлар Халық комиссарының 
орынбасары болып істеген менің әкем 
Зейнолла Т�реғожин 1937 жылы жаз 
айында Қарағанды қаласында іс-сапармен 
барғанда НКВД тарапынан тұтқындалған. 
Содан бері біздің жанұямыздың әкемізден 
ешқандай хабары жоқ. Мен �зім 1942 
жылдан бері ВЛКСМ мүшесімін, бірақ 
біздің жанұямызға жағылған қара таңба 
менің және менің бауырларымның арт-
ынан қалмай келеді. Жоғарыда айтылған 
жәйттерге байланысты, заңды талап ету 
бойынша Зейнолла Т�реғожиннің қыл-
мыс тық ісін алдырып және тексеріп, нәти-
жесін мына адреске хабарлауыңызды 
�тінемін» деп, әкесінің ісіне байланысты 
істің ақ-қарасын анықтап беруді сұрайды.

1957 жылы 30 мамырда �ткен КСРО 
жоғарғы әскери алқасының соты бас 
әскери прокурордың қортындысында 
айтылған: «Зейнолла Т�реғожиннің ісінде 
қылмыстық құрамның жоқтығы, Т�ре-
ғожин негізсіз сотталған, оның ісіндегі 
материалдар бұрынғы НКВД қызметкер-
лерінің қолдан бұрмаланған істері» деген 
тұжырымдармен келісе отырып және 
қосымша тергеу материалдарын да тек-
серіп, «КСРО жоғарғы әскери коллегиясы 
Зейнолла Т�реғожинге қатысты шығарыл-
ған КСРО жоғарғы әскери алқасының 
үкімі жойылсын және құрамында қылмыс-
тың болмауына байланысты ол ж�ніндегі 
іс қысқартылсын» деген шешім шығарады.

Осылайша, арада 19 жыл �ткеннен 
кейін ардақты азаматтың асыл есімі 
ақталып, «Халық жауы» деген қара күйе 
жаласы алынған болатын.

Халқымыздың тарихында есімі елеусіз 
қалып, еленбей келе жатқан тұлғалар 
қаншама! Ер есімін ардақтау, елге таныту, 
үлгі тұту – елдіктің белгісі. Осы тұрғыдан 
алғанда, Зейнолла Т�реғожин сияқты 
қайраткерлерге лайықты құрмет к�рсету 
бойынша алдымызда к�птеген жұмыстар 
тұр!

Досалы САЛҚЫНБЕК,
Қ.Сәтбаев атындағы
ҚазҰТЗУ профессоры

ҰМЫТТЫҚ?

БІЗБІЗ
ТӨРЕҒОЖИНДІ

НЕГЕНЕГЕ

Т�реғожин 1937 жылы 15 шілдеде 
НКВД тарапынан тұтқындалып, оған: «1935–1937 
жылдары Қазақстанда болған контрреволюциялық 

буржуазиялық-ұлтшыл, т�ңкерісшіл-лаңкестік және 
диверсиялық-зиянкестік ұйымның белсенді мүшесі» болды 

деген айып тағылды.
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ЖАҺАН САРАП

�ткен аптада Палестина ��ірінде 
та�ы со�ыс басталды. Рас, араб пен 
еврей халы�тарыны� �ыр�ысып 
келе жат�анына �асырдан ас�ан. Екі 
к�нні� бірінде т�рлі де�гейде атыс 
болып жатады. Біра� осы жолы 
айма�та адам �аны судай т�гілді. Екі 
жа�ты� да шы�ыны аз емес. %рысты 
баста�ан «Хамас» тобы еді. Ал �азір 
Израиль хамасты�тар шабуылына 
еселеп �арымта �айтарып жатыр. 
Газа секторын жермен-жексен етуге 
бел байла�ан сы�айлы. 

ТАМЫРЫ ТЕРЕҢГЕ КЕТКЕН 
ШИЕЛЕНІС

Негізі, Араб-Израиль қақтығысының 
тамыры тереңге кетеді. ХІХ ғасырда Осман 
империясының құрамында болған аумақ-
тарда "ршіген ұлтшылдық қозғалыс еврей 
халқының да екі мың жыл бұрынғы ата-
қонысына оралуының басы болды. Кейін 
Ұлыбритания, Еврей ұлты "кілдерінің 
Палестина жеріне орнығуына мүдделі 
болды да, к"ші-қонды қолдады. С"йтіп, 
1917 жылы Ұлыбритания сыртқы істер 
министрі Артур Бальфурдың британиялық 
еврей қауымдастығының "кілі Лорд 
Ротшилдке жазған әйгілі хатынан кейін 
Израиль мемлекетін құру идеясы ресми 
түрде басталды. Еврей қауымының 
Палестинаға к"ші ұлғайды. Араб-Еврей 
қақтығысы содан бері тоқтаған емес. 

Тарихқа к"з жүгіртсек, "ткен ғасырдың 
40-жылдарына дейін арабтар да, еврейлер 
де түрлі бүлік ұйымдастырыпты. 1947-1948 
жылдары екі халық бір-бірін қынадай 
қыр ды. =ңірдегі бүлік пен зорлық-зом-
былықты тыю қиынға түсті. Ақыры 1948 
жылы БҰҰ екі халық бірге "мір сүретін 
мемлекет құру бастамасын к"тергенімен, 
оны арабтар қолдамады. С"йтіп, Израиль 
мемлекеті құрылды да, Палестинадағы 
араб қауымы ел бола алған жоқ. Содан бері 
араб елдері мен Израильдің арасында 
бірнеше рет ірі соғыс болды. 1947-1948 
жылдардағы Израильдің тәуелсіздік үшін 
соғысы, 1956 жылғы Суэц дағдарысы, 1967 
жылғы «алты күндік соғыс», 1973 жылғы 
«қиямет күні соғысы», 1983 жылғы Ливан 
соғысы... Қысқасы, "ңірде тыныштық 
ешқашан болған емес. Ал осы жолы әлемді 
дүр сілкіндірген «Хамас» ұйымы 1987 
жылы құрылды. Мысырдағы радикал 
«мұсылман бауырлар» тобынан ресми 
түрде б"лінгені айтылады. Бірақ кейбір 
сарапшылар бұл ұйымның құрылуына 
Израильдің «Моссад» барлау қызметінің 
ықпалы болғанын айтады. =йткені оған 
дейін Ясир Арафат жетекшілік ететін 

«Палестинаны азат ету ұйымы» палестина-
лықтарды біріктіруге қабілетті болған 
деседі. Gрі бұл қозғалыс 1964 жылы Араб 
мемлекеттері лигасының шешімімен құ-
рыл ды. Сондықтан бұл қозғалысты әл-
сірету к"зделуі мүмкін. С"йтіп, «Хамас» 
тобы Ясир Арафаттың жетекшілігін 
мойындамайтын, радикал ұйым ретінде 
қызметін бастады. Ұйым қарумен ғана 
емес, саяси жолмен де күреске араласты. 
Мә селен, 2006 жылы «Хамас» Палестина-
ның заң шығарушы кеңесінің сайлауында 
басым дауысқа ие болды. Бірақ кейін бұл 
орган дұрыс жұмыс істеген жоқ. Қарулы 
топ Газа секторында билік жүргізді. Тіпті, 
Палестинаны азат ету ұйымының күш-
терімен әскери қақтығысқа дейін барды. 
Осылайша, түрлі радикал топ пана лайтын 
ұйымға айналғаны бар. 

Израиль де қарап қалған жоқ. Па-
лестина жерін шетінен «кеміріп» келеді. 
1948 жылдан бері Палестина аумағы 
бірнеше есе кішірейіп, к"птеген елді 
мекен Израилдің иелігіне "ткен. Gрі еврей 
қауымы Иерусалим қаласын Израильдің 
астанасы етуге мүдделі. Ал арабтар қала-
ның шығыс б"лігін иелік етуге келіскен 
сыңай танытқан. 1967 жылға дейінгі 
шекара қалпына келтірілсе, қаланың 
шығысы палестиналықтардың иелігіне 
"туге тиіс. Дегенмен дәл осы «Хамас» тобы 
қала толық палестиналықтардың иелігінде 
болуы керек дейтін позицияны ұстанады. 
Оны болашақ мемлекеттің астанасы 
ретінде бағалайды.

Бірақ соңғы жылдары Израиль қала-
ның шығыс б"лігіне қатысты саясатын да 
"згертіп келеді. Иерусалимді тұтас иеле-
ніп, елдің астанасы етуге ұмтылған әрекет 
байқалады. Содан болар, кейбір мемле-

кеттер "здерінің Израильдегі  елшіліктерін 
Иерусалимге к"шірді. Олардың қатарында 
АҚШ та бар. Дональд Трамп президент 
болып тұрғанда, 2018 жылы АҚШ "з 
елшілігін Иерусалимге к"шірген. Бұл – 
де-факто Иерусалимді Израиль астанасы 
ретінде мойындау деген с"з. Ал БҰҰ 
Қауіп сіздік кеңесі 1980 жылдың 20 тамы-
зында №480 резолюциясын қабылдап, 
Израильдің Шығыс Иерусалимге иелік ету 
қақын жоққа шығарған. Gрі ұйымға мүше 
елдерді "з дипломатиялық "кілдіктерін 
қаладан шығаруға шақырған. Бірақ БҰҰ 
қарарлары әдетте мәлімдеме деңгейінен 
аспай жататыны бар. 

Ал соңғы жарты ғасырда Израильге ең 
үлкен шабуылдың басталуына Тель-
Авивтегі саясаткерлердің Иерусалимге 
қатысты ұстанымы да әсер етуі мүмкін. 
Бірақ қалай болғанда да «Хамастың» 
Израильге шабуылын ақтауға болмайды. 

СОҒЫС ҚАЛАЙ БАСТАЛДЫ?
Израиль-Палестина жанжалындағы 

соңғы қант"гіс 7 қазанда басталды. Сол 
күні «Хамас» тобы бірнеше бағытта Из-
раильге шабуыл жасады. Gу баста зы-
мыран дармен атқылады, одан соң дрон 
қолданды, кейін шекарадағы б"геттерді 
бұзған қарулы топтар Израиль жеріне 
кірді. Хамастықтар алғашқы күні 2 500-
5000 аралығында зымыран атқан. Дрондар 
да к"п. Ал Израиль жеріне басып кірген 
қарулы жасақтар саны 1 500 адамды 
құрағаны айтылды. Алғашқы күні қарулы 
топ бірнеше елді мекенді, әскери базаны 
басып алған. Соңғы деректерге қарағанда 
Израиль жағынан 1 300 адам мерт болған. 
Жараланғандар саны 3 700-ге жеткен. 
Хамастықтар тұтқындап әкеткен аза-

маттар саны 100-ден асады. Із-түзсіз 
кеткендер де кездеседі. Радикал к"з-
қарастағы қарулы топтар Израильде 
к"біне бейбіт адамдарды "лтірген. Оған 
қақтығыс кезінде мерт бол ғандардың 139-
ы ғана әскери қызметкер екені дәлел. Сол 
себепті әлемдік қауым дас тықта «Хамас» 
тобының әрекетін айып таушылар қарасы 
басым. Тіпті, АҚШ, Франция, Германия 
қатарлы елдер Израильмен одақтасатынын 
мәлімдеп үлгерді.  Америкалықтар 
Жерорта теңізінде жүзіп жүрген ұшақ та-
сымалдаушы кеме лерін Израильге қарай 
жақындатып келеді. Бір емес, екі алып 
кеме. Ал Израиль би лігі елде соғыс 
режимін жариялап, ре зервтегі азаматтарды 
әскерге шақырды. Gскери әуе күштерінің 
к"мегімен Газа секторын бомбалауға 
кірісті. Құрлықтан операцияны жұмада 
бастады. Опера цияның алдында Израиль 
армиясының "кілдері БҰҰ-дан Газа 
секторының сол түстігіндегі 1,1 млн 
адамды оңтүстік ай мақтарға к"шіру жайлы 
ұсыныс айтыпты. 24 сағат ішінде. Бұл 
жайлы Reuters ха барлады. Gрі сектор 
газдан, электр же лілеріне, ауызсудан 
толық ажыратылған. Тель-Авив секторға 
"зге елдердің гумани тарлық к"мегін де 
"ткізбейтінін мәлімдеді. Демек, секторды 
бомбалау тіптен күшейе түсуі мүмкін. 

13 қазанға дейін Израиль авиациясы 
Газа секторына 3 600 әуесоққы жасаған. 
Тасталған бомбалардың саны 6 000-нан 
асыпты. Ол бомбалардың жалпы салмағы 
4 мың тоннаға жуықтаған деседі. Осынау 
атыс-шабыстан секторда 1 471 мың адам 
қаза тауып, 6 268 кісі жараланған. 
Құрбандар саны әлі де "суі мүмкін. 

БАРЛАУ ҚАЛАЙ ҚАПЫ ҚАЛДЫ?
«Хамастың» Израильге шабуылына 

қатысты қазір түрлі қауесет пен сауал к"п. 
Ақпараттарда фейк те, конспирология да 
тарап жатыр. Дегенмен «Моссад» қалай 
қапы қалды?» деген сауал біраз сарап-
шының басын қатырып жатқан сыңайлы. 
=йткені бұл құрылым әлемдегі ең үздік 
барлау қызметінің бірі саналады. Палес-
тинадағы агентуралық желісі мықты да-
мығаны айтылады. С"йте тұра, «Ха мас-
тың» мыңдаған зымыран, дрон даярлап 
жат қанын білмей қалғаны таңғалдырады. 
Бірақ радикал топтың осы шабуылын 1973 
жылғы соғыспен салыстыратындар да бар. 
Сол жылдың қазанында Мысыр мен Си-
рия Израильге тұтқиылдан шабуыл жа-
саған. «Моссад» елдің премьер-министрі 
Голда Меирге араб елдерінің шабуыл 
жасамақ ниеті бар екенін кеш хабарлағаны 
ай тылады. Осы жолы Биньямин Не-
таньяху «Хамастың» шабуыл жасай тыны-
нан тым кеш хабардар болған деседі. 
Gс керилер де қателескен к"рінеді. Газа 
секторының бір тұсынан шабуыл бас-
талғанда барлық назарды сол бағытқа 
аударған. Ал шабуыл бірнеше бағытта 
"рбіді. 

Сонымен қатар дрон шабуылын ұйым-
дастырған операторлардың қайда кет кені 
де белгісіз. Олардың тұтқынға түс кені 
немесе к"зі жойылғаны жайлы мәлі мет 
жоқ. Gрі «Хамас» 2021 жылы түсірілген 
видео жариялады. Онда құбырлардан 
зымыран жасау технологиясы к"рсетілген. 
Мұның "зі Израиль барлау қызметінің 
салғырттығын немесе шабуылды ұйым-
дастыру жоспарынан мүлдем хабарсыз 
бол  ғанын айғақтайтын сияқты. Конс пи-
рологияға сенетіндер шабуылды из раиль-
дік арнайы қызмет "зі ұйымдас ты рып, 
әдейі арандатты деп бағалайды. С"й тіп, 
үкіметке қарсы шығып, Нета ньяху дың 
по зициясын әлсірете бастаған сайлау шы-
ларды жұмылдыруды к"здеді деседі. 

«ҚАЗАНЫ Б�ЛЕКТІҢ 
ҚАЙҒЫСЫ Б�ЛЕК» ПЕ?

Израиль-Палестина қақтығысы Қа-
зақстанға тікелей әсер етпегенімен, аймақ 
елдерімен арамызда сауда-саттық, эконо-
микалық байланыстар да бар. Израильде 
қазақстандықтар білім алып, емделіп жүр-
ген болуы мүмкін. Демалысқа баратындар 
да кездеседі. Демек, соғыстың алыста 
жат қан Қазақстанға да жанама түрде болса 
да әсері болады деген с"з. Сондықтан 
Қазақ стан соғысып жатқан тараптарды 
са бырға шақырды. Сыртқы істер министр-
лігінің ресми "кілі Айбек Смадияров ар-
найы бри финг "ткізіп еліміздің ұстанымын 
айтты.

«Қазақстан к"птеген бейбіт тұрғынның 
қаза болуына әкеп соққан Палестина-
Израиль қақтығысының "ршуіне терең 
алаң даушылық білдіреді. Тараптарды 
ахуал ды бейбіт жолмен шешу үшін саяси 
құралдар іздестіруге және тек екі мемлекет 
арасындағы ғана емес, жалпы Таяу Шы-
ғыстағы жағдайдың одан әрі ушығуына 
әкелуі ықтимал іс-әрекеттерге бармауға 
шақырамыз», – деді ресми "кіл. Gрі соғыс 
болып жатқан аймақтан азаматтарымызды 
эвакуациялау шаралары ұйымдастырыла-
тынын мәлімдеген еді. С"йтіп, 11 қазанда 
Тель-Авивтен Алматыға эвакуациялық 
рейс келді. Бортта болған 166 жолаушының 
124-і Қазақстан азаматы екен. Осылайша, 
мемлекет "з азаматтарын соғыс "рті шар-
пыған аймақтан алып шықты. 

Ал соғыстың Қазақстан экономика-
сына жанама түрде қалай әсер етуі мүмкін 
екеніне келсек, жанжал к"пке созылса, 
Израильге сататын тауарымыздың к"лемі 
т"мендеуі мүмкін. 2023 жылдың "зінде 
Қазақстан Израильге 300 млн доллардан 
астам соманың тауарын сатыпты. Gлбетте, 
к"бі мұнай екені даусыз. Ол импортымыз 
50 млн долларға жақындаған. Сол себепті 
Таяу Шығыстағы жанжалдың тез аяқтал-
ғаны керек бізге. Gйтпесе, «қазаны б"лек-
тің қайғысы б"лек» деп отыра беруге болар 
еді. Бірақ олай болмай тұр.

Ардақ СҰЛТАН

ТАЯУ ШЫҒЫС ТАЯУ ШЫҒЫС 

жатыржатыр

Артта �ал�ан, әбден деградация-
лан�ан армиядан заманауи, �уатты 
�арулы к�штер �1ру ж�нінен 2зер-
байжан �зге елдерге жар�ын �лгі к�р-
сетті. Оны� �негесін 4аза�стан да 
жан-жа�ты зерттеп жатыр. Екі ел �зара 
тә  жірибе алмасу�а келісіп, тиісті жос-
пар�а �ол �ойды. Осы аптада, 2 �азан-
нан бері Боюк Зире аралында ж�рген 
«Хазри-2023» �аза�-әзербайжан бір-
лес кен аралас о�у-жатты�улары ая�-
талды. 

Екі елдің арнайы мақсаттағы б"лімшелері 
мен әскери теңізшілері Каспийді лаңкестер 
мен диверсанттардан қорғап, сыртқы жауға 
тойтарыс беру, теңізді жүзіп "ту арқылы де-
санттық айдауыл жасау, террористік-ди-
версиялық топтар мен уақытша базаларды 
жою, аралдарды азат ету тапсырмаларын 
жүзеге асырды. Қазақстандық жауынгерлер 
Gзербайжанға «Сарыарқа», «Орал» зымыран-
ды-артиллериялық кемелерімен және 
«Жайық» гидрографиялық кемесімен жет-
кізілді. 

Жасыратыны жоқ, Қазақстан Каспий 
бойынша осы к"ршісінің әскери саланы 
реформалау тәжірибесіне мән бермей келді. 
Еліміз негізінен ҰҚШҰ аясымен шектелетін. 
К"зқарас 2020 жылдан соң "згерді. Сол жылғы 
27 қыркүйекте басталған Таулы Қара бақтағы 
жаңа қақтығыс («Екінші Қарабақ соғысы», 
«44 күндік соғыс» деп те аталады) барысында 
Gзербайжан Арменияның қа рулы күштерінің 
омыртқасын опыра жаз дады. Кеңестік қана 
емес, түркиялық, из раил ьдік озық қарулармен 
мұздай қаруланған әзербайжандық әскер 
армяндарды тықсыра отырып, тіпті Арме-
нияның "з террито рия сына кіріп тоқтады. 
Қаласа, астанасына же те тін еді. Ереван 
шырылдап, Ресейден к"мек сұрады.

Баку «Темір жұдырық» Demir yumruq 
атаған бұл операцияны сол кезде қуат-күші 
бойына сыймай тұрған Мәскеу тоқтатты. 
2020 жылғы 10 қарашада РФ басшысы 
В.Путиннің, Gзербайжан Президенті 
И.Gлиевтің және Армения премьер-ми-
нистрі Н.Пашинянның бірлескен мәлім-
демесі жарияланды. Онда үш мемлекет Таулы 
Қарабақ қақтығысы аймағында барлық 
әскери іс-қимыл тоқтатылғанын мә лімдеді. 
Осы келісімнің сақталуын кепілден діру үшін 
деген сылтаумен Қарабақ "ңіріне Ресейдің 
қосымша «бітімгершілік» күштері енгізілді. 

Баку құзырына Қарабақ "лкесінің және 
оның орнында құрылған заңсыз Таулы 

Қарабақ (Арцах) республикасы басып алған 
Gзербайжан аудандарының бір б"лігі ғана 
оралды. Олардың арасында Физули, Зан-
гелан, Губадлы, Шуша қалалары, Лашын 
ауданы бар. Бірақ Лашын қаласын, Қарабақ 
"ңірінің басым б"лігін қайтара алмады. 

Тараптар осымен тынғандай к"рінге-
німен, мұның бәрі к"збояушылық еді. Заң-
сыз республикадағы заңсыз әскери топтар 
контрабандалық жолмен қарулануын, әзер-
байжандық шекарашылар мен әскерлерге 
шабуыл жасауын, к"ршінің аумағын ми-
налауын жалғастырды. 

Gзербайжан да түптің түбінде бүкіл Қа-
рабақты және "зге аудандарын қайтарып 
алуға жан-жақты дайындық жүргізді, озық 
қаруларды сатып алып, армиясын жетілдіре 
берді. Қорғаныс министрлігі мен Қарулы 
күштерін реформалады, Бас штабқа Түркия-
ның білікті, отставкадағы генералдары тар-
тыл ды. Ал әзербайжан жауынгерлерін Сирия, 
Ливия, Ирак және басқа қақтығыс ошақта-
рындағы әскери операцияларда ысыл ған 
түркиялық инструкторлар мен кеңес шілер 
шабуылға әзірлеп, соғыс "неріне баулыды. 

Барлығын 2022 жылғы 24 ақпанында Ре-
сейдің Украинаға кең ауқымды шапқын-
шылығы "згертті. Украина тарапының 
дерегінше, былтыр басталған соғыстың 19 
айында РФ 4 931 танкінен, 9 313 бронды ма-
шинасынан, 6 807 артиллериялық жүйесінен, 
316 әскери ұшағынан және 316 тікұшағынан 
айрылған. Gскери шиеленісті бақылап 
отырған халықаралық ұйымдардың есебі де 
осы шамалас. Қалай болғанда, Мәскеу Таулы 
Қарабақтағы әскерлерінің және техника-
ларының үлкен б"лігін Украинаға алып кетті. 
Бұл Бакуге отыз жылдан астам уақыттан бері 
оккупацияланған аумақтарын азат етуге 
мүмкіндік "рісін ашты. 

2023 жылғы 19 қыркүйекте, сағат 13:22-де 
Gзербайжан Республикасының (GР) Қор-
ғаныс министрлігі шұғыл мәлімдеме жасады. 
Онда Қарабақта «антитеррорлық іс-ша-
ралардың» басталғаны жарияланды. Бұған 
армияндық заңсыз қарулы топтардың Агдам 
ауданында Gзербайжан бекінісін миномет-
тармен, басқасымен атқылауы түрткі бо-
лыпты. Салдарынан әзербайжандық екі 
солдат жараланған. 

Осыдан кейін Gзербайжан армиясы 
Таулы Қарабақтағы заңсыз армян қарулы 
құрылымдарының позицияларына, бекініс-
теріне, құпия қару қоймаларына, әскери 
базаларына жоғары дәлдікті зымырандармен 
үстемелете соққы берді. Gскери сарапшылар 
Gзербайжан тарапының бұл операцияға 
үлкен даярлықпен келгеніне, қарсыласын 
ұзақ уақыт бақылап, егжей-тегжейлі барлау 
деректерін жиғанына тәнті болды. 

Мысалы, ол заңсыз квазиреспубликаның 
сырт к"зден тасада, құпия жолдармен 
жеткізіп, қордалаған қару-жарақ пен оқ-
дәрілерінің жасырын қоймаларын тасталқан 
етіп, жарып жіберді. Осыдан кейін Армения-
ның "зінде «бұл құпия ақпаратты Бакуге 
Мәскеу берді» деген қауесет тарап, армян-
дардың Ресейге "шпенділігін "ршіте түсті. 

Қаруларынан айрылған Таулы Қарабақ-
тың заңсыз армиясы ту-талақай болды, 
тым-тырақай қашты. GР Қорғаныс минис-
трлігі қашып жатқан жауын т"бедегі дрондар 
арқылы к"рсетіп, телеарналарда трансляция 
жүргізді. Рухтанған әзербайжандар шат-
танып, к"шелерді толтырды. 

44 күндік соғыстан айырмашылығы сол, 
бұл жолы әлем мойындамаған Арцахқа Ар-
ме ния к"мекке келмеді. Gйтпесе, әзербайжан 
әскері Ереванды бейбітшілік пен бітімге 
мәжбүрлеу үшін Таулы Қарабақпен шектел-
мей, ары қарай Арменияның әлем таныған 
территориясына қайта кіруі мүмкін еді. 

19 қыркүйекте елдің Қауіпсіздік кеңе-
сінің отырысын шақырған Армения       
Премь ері Никол Пашинян Арцах рес пуб-
ликасын Арменияның мойындамағанын 
еске салды. Пашинян Арменияның Gзер-
байжанмен соғыспайтынын қадап айтты. 
«Таулы Қара бақта Арменияның армиясы 
жоқ және бол майды. Біз қазіргі уақытта 
ешқандай ағат қадамға бармаймыз», – деді 
Армения к"шбасшысы. 

Таулы Қарабақтағы армияндарға РФ 
к"мекке келмеді. Ресейдің Сыртқы істер 
ми нистрлігі Gзербайжан «халықаралық 
мойын далған "з территориясында қимылдап 
жатқанына» назар аудартты. 

Нәтижесінде, антитеррористік операция 
бір күн ішінде аяқталды. 20 қыркүйекте әлем 
мойындамаған, алайда Ресей мен Арме-
нияның қолдауы арқасында 30 жылдан астам 

уақыт бойы тіршілік еткен Таулы Қарабақ 
Республикасы капитуляция жасады.

20 қыркүйекте телеарналар арқылы хал-
қына үндеу жасаған Gзербайжан Президенті 
Ильхам Gлиев Таулы Қарабақтағы операция 
сәтті аяқталғанын, Gзербайжан Республи-
касы территориялық тұтастығы мен егемен-
ді гін қалпына келтіргенін жариялады. 

Сол күні квазиреспубликаның билігі то-
лық қарусыздануға, заңсыз армиясын та-
ратуға, Қарабақты Gзербайжан құрамына 
реинтеграциялауға келісті. 28 қыркүйекте 
Арцахтың соңғы президенті Самвел Шахра-
манян 2024 жылдың 1 қаңтарында Таулы 
Қарабақ республикасының тіршілігін тоқта-
та тыны туралы соңғы жарлығын жариялады. 
Gзербайжанның қауіпсіздікті кепілдендір-
геніне қарамастан, сонда тұратын 120 мың 
ар мянның к"бі (1 мыңдайы қалған) Арме-
нияға қоныс аударды.

Қарабақ "ңірін және "зге аудандарды 
толығымен "з қолына к"шірген Gзербайжан 
90-жылдардан бері осы "лкелерін окку па-
циялауға, оларды мекен еткен әзербайжан-
дарды қудалап, қырып, босқынға айналды-
руға атсалысқан ірі тұлғаларды тұтқындауға 
кірісті. 

Gзербайжан сотының үкімімен 3 қазанда 
Таулы Қарабақтың 3 президенті тұтқында лып, 
үстінен қылмыстық істер қозғалды. Ар кадий 
Гукасян Таулы Қарабақ республи касын (ТКР) 
1997-2007 жылдары, Бако Саакян 2007-2020 
жылдары басқарды. Араик Арутюнян 2020 
жылғы мамырдан 2023 жылғы 1 қыркүйекке 
дейін жетекшілік етті. Биылғы 9 қыркүйекте 
мойындалмаған ТКР Пар ламенті жаңа 
президенттік сайлау ұйым дастырды. Онда 
жеңген Самвел Шахраманян президенттік 
лауазымына толыққанды кірісе алмады. 

Бұған қоса, әлем мойындамаған респуб-
лика Парламентінің экс-т"рағасы Давид 

Ишханянның қолына кісен салынды. Бұдан 
бұрын, 30 қыркүйекте ТКР бұрынғы сыртқы 
істер министрі, президенттің кеңесшісі 
Давид Бабаян да ұсталып, абақтыға жабылды. 
Ұсталғандар және іздеу салынғандар соғысты 
жоспарлап, жүргізгені, жалдамалыларды 
жинап, даярлағаны, ұлтаралық араздықты 
қоздырғаны және басқа да қылмыстары үшін 
айыпталуда. GР Бас прокуроры Кямран 
Gлиев Баку Таулы Қарабақтың 300 сепа-
ратистіне қатысты халықаралық іздеу 
жариялағанын мәлім етті. 

Бүгінде Баку оралған аумақтарды да-
мытуға білек сыбана, шұғыл әрі қарқынды 
кірісті. Басқыншылар қолында болғандық-
тан, Gзербайжанның "зге "ңірлерінен даму 
ж"нінен қатты артта қалған аумақтарға ар-
нап, Қарабақ және Шығыс Зангезур эко-
номикалық аудандары құрылды. Азат етілген 
қалалардың барлығының Бас жоспары 
бекітілді. Олар кеңес кезінен қалған ескі 
жүйелерден ажыратылып, Gзербайжанның 
қуатпен, жылумен, газбен, сумен жабдықтау 
жүйелеріне қосылып жатыр. Таулы Қара-
баққа Gзербайжанның ұшқыр интернеті, 
ұялы байланысы келді. 

Заңсыз қарулы топтар белсенді мина-
лаған аумақтар залалсыздандырылуда. GР 
қорғаныс министрі генерал-полковник 
Закир Гасанов әскери техникаларды, оқ-дә-
рілерді тәркілеу, территорияларды минасыз-
дандыру кезінде қауіпсіздік ережелерін 
мүлтіксіз сақтауға бұйрық берді. 

Gзербайжан тарапының дерегінше, 
Қарабақ "ңірінде 31 беренді техника, 265 
әскери автотехника, 165 әуе қорғанысы 
жүйесі (ПВО), 58 танкке қарсы кешен, 60 
гаубица, 64 миномет, 235 гранатомет, 2 608 
автомат пен атыс қарулары, 1 700 зымыран, 
50 мыңдай түрлі снаряд, "зге де қару-жарақ 
тәркіленді. Алып қойылған қаруларды GР 
және РФ солдаттары бірлесіп күзетуде. Оны 
Мәскеу "зіне беруді сұраған деседі. 

Қарабақ Gзербайжан бақылауына 
к"шкен соң онда РФ бітімгершілерінің 
тұруының мәні қалмады. Мәскеу біртіндеп 
оларын әкетуде. РФ қорғаныс министрлігі 
"з бітімгершілерінің 21 бақылау бекеті жұ-
мы сын тоқтатқанын жариялады. РФ басшы-
сының Баспас"з хатшысы Д.Песков қалған 
контингенттің одан арғы іс-қимылын Мәс-
кеу мен Баку бірлесіп талқылайтынын 
жеткізді. 

Осылайша, ТМД аумағындағы «жазыл-
мас жарадай» к"рінген бір қақтығыс ошағы 
«с"нді». Алайда Арменияда реваншистік 
пиғылдағы күштердің наразылығы "шпей, 
"ршіп тұрғанын ескерсек, болашақта қақ-
тығыстар қайталануы мүмкін. Gзербайжан 
оған да дайындалуда. Ел басшылығы әуе 
ша буылынан қорғанысты күшейту, барлау 
және қарсыбарлау қызметтерін "рістету, 
ра  дио электронды күрес және басқа 
б"лімше лерді заманауи жабдықтау міндетін 
қойды.

Айхан ШӘРІП

ҚАП ТАУЫНДАҒЫ ТЫНЫШТЫҚ

КАНСЫ
РАП

КАНСЫ
РАП,
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АЛЫСТАҒЫ АҒАЙЫНАЛЫСТАҒЫ АҒАЙЫН

– Нұрбек, естуімізше, сіз әлемде сте-
нос копиялық тәсілмен ота жасаушы №2 
дә рігер екенсіз. Осы рас па?

– Жалпы, солай деп айтсам болады. 
Э н д о с к о п и я  ұ ғ ы м ы  м е д и ц и н а д а 
1973 жыл дан бастап мойындала бастады. 
Бірақ ота жасау тәсілі 2016 жылға дейін 
�те сәтсіз болды. К�п ота сәтсіз аяқталып 
жатты. Адамның бел омыртқасы мен 
мойын жоталары бір қарағанда жеңіл 

сырқат болып к�рінуі мүмкін. Адамның 
барлық қаңқасына тірек түрінде қызмет 
атқаратындықтан к�п жағдайда ота сәт-
сіздікке әкеліп соқты. Немесе қайта лама 
ота жасалу жолдары жүргізілді. 2016 жылы 
нейрохирургия саласында ота жасаудың 
жаңа технологиясы – стенос копия тәсілі 
пайда болды. Бұл ота түрін ойлап тауып, 

әлемдік медицинаға енгізген – оң-
түстіккореялық нейрохирург Контек Лим 
деген ғалым еді. Бақытыма орай, маған 
осы ғалымнан тәлім алу бұйырыпты. 
Кейін �зі мені тікелей шә кірті етіп алды. 
Қазір әлем бойынша сте нос копиялық 
тәсілмен ота жасауда Контек Лим ұста-
зымыздан кейін менің к�рсеткішім жо-
ғары болып тұрған себебі – осы.  

– Сонда сіздерден кейінгі бұл тәсілмен 
ота жасаған дәрігерлер жоқ па?

– Жоқ, менен кейін де ғалымның 
шәкірттері немесе салада ота жасап жат-
қан дәрігерлер к�п, әрине. Тек алғашқы 
болып біз қолдана бастадық. Мысалы, 
мен күніне кем дегенде 7-8 сағат тікемнен 
тік тұрып ота жасаймын. Ғылыми дәлел 
бойынша, дәрігердің рейтингісі ота жасау 
уақытының ұзақтығы мен пациенттердің 
аяққа тұрып кетуі арқылы есептеледі. 
Жасаған оталарымның сәтті болып жат-
қанын байқаған болуы керек, «Алтын 
қолды дәрігер» деген арнайы марапат 
берді. Бұл әлемдегі медицина саласы 
бойынша озық мамандарға берілетін 
марапат екен. Кейін білдім. Ал 2017 жылы 
Моңғолия үкіметі «Жас талант хирург»  
деген марапат ұсынды. 2018 жылы «Үздік 
эндохирург» марапатын алдым. Маған 
дейін бұл атақ Моңғолиядағы қазақ 
дәрігерлеріне берілмеген  екен. Отбасым 
үшін менің марапаттарым үлкен қуаныш 
болды. 

– Отбасым деп қалдыңыз. Білуімше, 
әкеңіз де дәрігер болған екен...

– Иә, менің әкем де дәрігер. Ал атам 
елге білікті сынықшы болған. Адамның 
үгітіліп кеткен сүйегін сипап отырып 
жинап береді екен. Кейін сол адамдардың 
к�бі келіп атама алғысын айтып жататын. 
Бір с�збен айтсам, шипагер болған. Бұл 
енді біздің әулетке қанмен сіңген қасиет 
шығар. Бала күнімде �зім де дәрігер 
болуды армандайтын едім. 

– Сізді арнайы шақырып, ота жасату 
жолында тәжірибе алмасатын елдер к$п 
шығар? 

– Осы күнге дейін 13 мемлекетте бо-
лыппын. Тәжірибе б�лісіп, стенос ко пия-
лық ота жасадым. АҚШ, Жапония, 
Еуропа елдерінен де шақырту келді. Озық 

технология болғандықтан к�птеген елдің 
мамандарына үйрету мақсатында шақыр-
ту келеді. Қазір  стеноскопия тәсілі ғылым 
ретінде дамып келеді. Бұл әдістің ерек-
шелігі – мойын, бел омыртқасының қоз-
ғалыс кезіндегі сырқатын  қимылға қарай 
анықтап, нақтылайды. Соған сай емдеу 
шарасы жүргізіледі. @зім келесі жылы 
докторлық диссертациямды осы стенос-
копиялық ота жасау тақырыбында қор-
ғамақпын. Қазір әлем бойынша нейро-
хирургиялық ота арқылы сырқатын 
емдеткісі келетін науқастардың саны к�-
бейіп кетті. Бұл, әрине, �те қиын жағдай. 
Сондықтан адамдар жас кезінен бастап �з 
денсаулықтарына жауапкер шілікпен 
қарағаны абзал. Біздің халық белім 
ауырады, мойыным қозғалтпай қалды деп 
жүре беретіні бар. Бұл сыр қаттың соңы 
ота жасауға дейін алып келеді. Сондықтан 
бастысы, сырқаттың алдын алу керек. Бір 
ғана бел ауруының 40 түрлі себебі бар. Бұл 
ғылыми дәлелденген. Сондықтан сырқат-
тың дәл қай түрі екенін де анықтап барып 
емдеген ж�н. 

– Ал форум туралы не айтасыз? Ата-
жұрт сізді қалай қарсы алды?

– Шынымды айтсам, алғашында ша-
қыру қолыма тиген кезде менің фо румға 
қандай қатысым бар деп ойладым. Ар-
тынша бәрін түсіндім. Қазақстанға бұған 
дейін де келдім, бірақ бұл келуімнің ж�ні 
б�лек болды. Қазақ жастарының жігерін 
байқадым. Cлемнің дамыған елдерінде 
жоғары жетістікке жеткен замандас та-
рымның бар екенін к�ріп қуандым. Талай 
жоспарлар мен мақсаттарға қол жеткізе 
алатынымды нақты сезініп тұр мын. 
Солардың қатарында қазақ жастарын 
тартып, ота жасаудың тың тәсілін үйрету 
болып тұр. Отанымның �рге озуы жо-
лында қолымнан келгенше үлесімді қос-
қым келеді. Ал, әрине бұл жолғы жиын 
мені ерекше мерейлендіріп жіберді. Ота 
үстелінен бір сәтке алыстатып, әлем 
қазақ тарының к�кжиегіне к�з тастадым. 
@те кең әрі заңғар екенін ұқтым.  Алғыстан 
басқа айтарым жоқ. Мұндай басқосулар 
тағы да болуы керек деп ойлаймын.

Бердібек ҚАБАЙ

Д�ниені� т�кпір-т�кпіріне 
тарыдай шашыл�ан �аза�ты� 
басы бір �осылып мәре-сәре 
болды. Б�л туралы газетімізді� 
�ткен санында да жаз�ан 
болатынбыз. «Отандастар» 
�орыны� �йыт�ы болуымен �ткен 
форумны� б�л жол�ысы 
б�рын�ылардан шын мәнінде 
�згерек ба�ытта �ткенін былай�ы 
ж�рт т�гел айтып жатты. 

К�біне, іскер жандарды� 
басын бір ша�ыра� астына 
жина�аннан кейін ә�гімені� 
ауаны да іскерлік саласынан 
б�лек білім мен �ылым 
ба�ытында �рбитіні бар. 
Заманында тарихты� т�рлі 
тол�ынымен әлемні� сан алуан 
еліне шашырай �оныстан�ан 
отандастарды� б�гінгі �рпа�ы – 
шынымен де білімді әрі білікті 
және елден ерек дарынды.

Б�гін сол білімді жандарды� 
бірнешеуімен бол�ан с�хбатты 
�сынып отырмыз. 

АТАЖҰРТПЕН ҚАУЫШТЫАТАЖҰРТПЕН ҚАУЫШТЫ

– Иешим, сіздің бұл Қазақстанға 
ал ғаш келуіңіз болар. Қандай әсер де-
сіз?

– Шынымды айтайын, бұл – ата-
жұртқа алғаш келуім. Мені мұнда  ғы-
лардың барлығы таниды екен. @зім 
таң ғалып жүрмін. Келесі жылы 
арнайы қы дырып, ел аралап қайтсам 
деген жоспар құрып үлгердім. Қазақ-
станды �зімше зерттеп, атажұрттағы 
халық тың, �з қазағымның тұрмыс-
тірші лігімен таныссам деймін. 
Астана да маған қатты ұнап қалды. 
Керемет. Зәулім ғимараттары мен 
ерекше мәде ниетін байқадым. За-
манауи қала екен. Мен Отанымның 
мұн дай әсем болғ а  нына қуанып 
тұрмын. Сыртта жүрсем де мұндағы 
кейбір жағдай    лармен таныспын. 

– Келесі жылы келем деп отырсыз, 
сонда қай жерлерге баруды нақты 
жос парладыңыз? 

– Дәл қазіргі сәтте менің ойыма 
ақ парат құралдарында к�п айты-
латын Алматы, К�кшетау, Түркістан 
қала  лары түсіп тұр. Алдағы уақытта 
тағы да зерделеп, зерттеп, жоспар 
жасайтын боламын. Анаммен де 
ақылдасамын. 

– Сіздің түрікше, ағылшынша 
және француз тілінде еркін с$йлей-
тініңізді білеміз. Жалпы, сіз тұратын 
Францияда қазақтілді орта бар ма? Ол 
жақта қа зақтар бар. Олармен бай-
ланыс  та рыңыз қалай?

– Дұрыс айтасыз, менің қазақшам 
�те нашар. Париж қаласында қазақ 
тілін үйрететін курстар бар. Сол 
жерге баруым керек. Міндетті түрде 
�зімнің қазақ тілімді жетілдіруді 
к�здеп отыр мын. Ке лесі жылы үй-
ренемін деп �з-�зіме уәде бердім. 
Анамның қазақ шасы жетік. Бірақ ол 
кісі, неге екенін білмеймін, ме німен 
түрік тілінде с�й ле  седі. Мен кейде 
қазақша с�йлес ейік деп ұсыныс 
айта мын. Анам менің қазақшамның 
на шарлығына қарап қина ғысы 
келмейтін болар. Енді анам мен тек 
қазақша с�йлесетін боламын. Мұн-
дағы барша қазақ жұрты мені жақын 

Иешим САВАШ,
Крей қаласы әкімінің орынбасары 
(Франция):

Нұрбек БАБАНҰЛЫ,
нейрохирург:

АРҚАСҮЙЕР 
ОТАНЫМНЫҢ 

БАРЫН 
СЕЗІНДІМ

ҚАЗАҚ ЖАСТАРЫНА 
ОТА ЖАСАУДЫҢ ТЫҢ ТCСІЛІН 
ҮЙРЕТКІМ КЕЛЕДІ

тартып, құшақ жая қарсы алға нына 
риза болдым. Үлкен отбасыммен 
қауышқандай сезімде жүр мін. Фран-
 цияға барған соң ондағы қа зақтарға, 
туыстарым мен достарыма «Қазақ-
станға ба рың дар! Шынымен к�п рет 
есті генше, бір рет барып к�ру керек 
екен!» деп айтып баратын болдым.

– Жалпы қазақ жұртына, Ота-
ныңызға және $зіңіз сынды қазақ ару-
ларына не айтасыз?

– Мен бүгін тағы да қазақ болып 
туға ныма мақтанып тұрмын. Со-
нымен бірге саясат сахнасында жүр-
ген қа зақтың қызы екеніме мақта-
намын. Қазақстан Үкіметі әйелдерге, 
жастарға к�п мүмкін дік беріп жат-
қанын естіп-біліп отыра мын. Сон-
дықтан атажұртта мен секілді сая-
сатқа араласып жүрген жауап  кер-
  шілігі жоғары қазақ әйелде рінің к�п 
екені к�ңіл қуантады.

Осыдан үш жыл бұрын «Түр-
кістан» басылымы менен сұхбат ал-
ды. Сол сұх батымнан кейін Қазақ-
станда мені іздеу шілер, қолдаушылар 
қатары к�бейді. Cлеу меттік желідегі 
жеке па рақшаларыма достық жол-

дап, хабар лама жіберетіндер саны 
күрт �сті. Ал ғашқыда мән бермедім. 
Тіпті, тікелей байланысқа шығып, 
он  лайн с�йлескісі келетіндердің 
саны арт ты. Журна листер де жиі 
хабарласа бас тады. Сол кезде барып 
мен �зімнің ті лек шілерім барын, 
шын мәнінде арқа  сүйер ұлы Ота-
нымның, іздеуші лерімнің барын 
сезіндім. Ал бүгін �здеріңізбен 
жүзбе-жүз кездесу бақытына кенеліп 
тұрмын.  

– Қазақстанға келуге дайындалып 
жатқан сәтте қандай сезімде болыңыз? 

– Шынымды айтсам, алғашқыда 
кә дімгі к�п іссапардың бірі сияқты 
сезін дім. Артынша ұшаққа мінген 
шақта бас қаша сезім билеп алды. 
Мені елде құшақ жая қарсы алады 
деп ойламадым. Cсіресе, журна-
листер қауы мы қаумалап алады деп 
күтпедім. Басқа елден келген қан-
дас тармен бай ланыс орнатып, визит 
карточкамды бердім. Алдағы уақытта 
мемлекеттік деңгейде жоба жасау 
туралы ойымды ортаға салдым. 
Жалпы, осы жолғы форумның маған 
бергені мол болды. Алда біздің 
тараптан маңызды қа дамдар мен 
кездесулер болады, кү тіңіздер.  
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Г�лмира Шорай�ызы – Amara Investment паллиативті медициналы� 
к�мек к�рсететін әлеуметтік орталы�ты� директоры. Ел ішінде м�ндай 
орталы�тарды хоспис деп атайды. 2019 жылды� тамызында ашыл"ан 

мекемені� к�мегіне сыр�атынан айы�пайтын, емделмейтін нау�астар ж�гінеді. 
Бір с�збен айт�анда, аурухана мен жанса�тау б�лімінде жат�андар �міріні� 
со�"ы к�нін осы жерде �ткізеді. «Кез келген жан �міріні� со�"ы к�нінде жайлы, 
к�тімі жа�сы әрі �згеге де салма� салмай, �зі де �иналмауды ойлайды. 
Біз сол сыр�ат жандарды� к��іліне медеу болу"а тырысамыз» деген мекеме 
басшысы м�ндай жоба 'аза�стан"а керек деп санайды.

СЫРҚАТ ЖАНДЫ 
ҮЙДЕ КҮТІП-БАҒУ ОҢАЙ ЕМЕС
Оның айтуынша, сырқат адамды үйде 

күтіп-бағу оңай емес. Біріншіден, бәрі 
қаражатқа тіреледі. Хал үстінде жатқан 
жан ға дәрігерден б�лек, медбике мен са-
ни тар жалдау керек. Тіпті, үйде оған қа -
рай тын адам болса да, дәрігерді уақы тылы 
шақыр тып тұруы қажет. «Егер қуық тай 
ғана пәтерде тұрса, бала-шағалы болса, 
т�сек тар тып жатқан адамды күту – екі есе 
ауыр. Баланың у-шуынан қарт та шар-
шайды, үйдегі ұсақтардың да мазасы кете-
ді. Оның үстіне, сырқат адам �те сезімтал, 
ашушаң келеді. Арасында қырсықтығы 
ұстап, еш кімді к�ргісі келмей, с�йлеспей 
қоятыны тағы бар. Міне, осының бәрі қол 
байлайды» деген Гүлмира Шорайқызы 
�здерінің мекемесіндегі пациенттерге кү-
тім ғана емес, олардың жақындарына пси-
холо гиялық тұрғыда к�мектесетінін жет-
кізді.

– Біз науқастарды емдемейміз, тек 
күтім к�рсетеміз. Бізге түскен пациент -
тердің басым к�пшілігінде бір ғана емес, 
қосымша бірнеше сырқаты болады. Мы-
салы, онкологиямен түскен жанның қан 
қысымы, жүрегі мен қант диабеті қосы-
лады. Сонымен қатар олардың к�ңілін 
табуға тырысамыз. Мәселен, пациенттің 
бірі «шайқалып отырсам, ауруым басы-
лады, маған кресло-каталка тауып бересіз 
бе?» десе, енді бірі «қайнаған ыстық сорпа 
ішкім кеп тұр» дейді. С�йтіп, түнгі үште 
тұрып тамақ істеп беріп, не болмаса түн 
ортасында қала ішінен ыстық нан іздеген 
кезіміз болды. 0мірінің соңғы сәтінде 
сұрағанын тауып, к�ңілін демеуге тырыса-
мыз, – дейді Гүлмира Шорайқызы. 

Бірде әлеуметтік қызметкер бір келін-
шекті орталыққа ертіп әкелген. Т�сек 
тартып жатқан анасын осында дұрыс кү-
тетінін к�рсетпек болыпты.

– Былтыр қалалық емханадан жақсы 
араласатын дәрігердің бірі хабарласып, 
«ке ліншектің т�сек тартып жатқан шеше-
сін күтіп отырғанына бесінші жылға кетті. 
0зінің қолында бес жасар қызы бар. Кү йе-
уі тастап кеткен, әрі жұмыссыз. Ана сы 
ин      сульт алған, онкологиясы тағы бар. Үйі-
не барған сайын жейтін тамағы да болмай-
ды» деп әлеуметтік жағдайы т�мен келін-
шектің анасын орталыққа алуды �тінеді. 
Бір-екі күн күттім, бірақ ешкім келмеді. 
Кейін «�зі қиналып тұр» деп әлеуметтік 
қызметкер әлгі келіншекті орталыққа ер-
тіп әкеліпті. Қазақтың әп-әдемі қызы, тек 
әбіржіп кеткен. Бей нежазбадан шешесінің 
жағ     дайын к�ріп: «Қазір әкелмесең, қолда 
�лті   ресің» десем, «Шешемді беріп қой -
маймын» деп тұрып алды. 0зін бір жарым 
сағаттай к�ндіріп, біздегі пациенттерді 
аралап к�рсеттім. «Қалаған уақытыңда 
әкете ала  сың, уақыт ша әкеліп к�р» деп 
әрең к�н     дір  дім. 0зі жақын маңда тұрады 
екен. Ал     ғаш қы күні екі сағат сайын, арты-
 нан кү нара, кейін екі аптада бір келіп жүр-
ді. Арада 4-5 ай �тті. Бірде пациенттерді 
ара   лап жүр ге  німде қасыма бір келіншек 
келді. 0зі әде мі ше келген. «Сәлеметсіз, 
сіз   ге кім ке рек, қан    дай к�мек керек» де-
сем, «Мен – Сал  танат пын (ред. �згертті) 
ғой. Анамды жат  қыз ғалы жұмысқа тұрып, 
баламды бала   бақ  шаға беріп, қарызымнан 
құтыла баста дым. 0зіме сүйеніш болатын 
адам жолы ғып, жағдайым жақсарды» деп 
жы    миып қояды. Сол кезде ғана оны таны-
дым, – деген орталық басшысы пациент-
тердің туған-туысы келмей кеткені бол    -
мағанын айтты. 

АДАМНЫҢ ОЙЛАҒАНЫ ЕМЕС, 
АЛЛАНЫҢ БҰЙЫРТҚАНЫ БОЛАДЫ

– Пациенттің халі нашарлай түскенде, 
бірден жақындарына хабарлап, «Мүмкін-
дігінше қасында болыңыздар, соңғы с�з-
деріңізді айтып қалыңыздар. Ештеңе 
демей, қолыңызды қысса да оның риза-
лығын білдіреді. Соңғы сапарына шыға-
рып салыңыздар» деп келуін �тінеміз. 
Сондай жағдайда кейбірі діни қызмет-
керлерді әкелуге тырысады. Себебі па-
циенттердің арасында католиктер де, пра-
вославтар да, мұсылмандар да бар. Тіпті, 
имам үлгермей жатқанда �зім Құранды 
оқып, шығардым, – деген Гүлмира Шо-
райқызы ондай тәжірибенің �зге мемле-
кеттерде барын айтты. Намазхан келін-
шектің күйеуін ақтық сапарға мекеме 
бас шысы �зі шығарып салған екен. 

Қалай десек де, менталитеттің де 
�зіндік әсері бар. =сіресе, қазақтың «елден 
ұят» дегені к�п нәрсеге тыйым болады. 

– Шыны керек, бастапқыда қазақтан 
г�рі орыс, татар, армян секілді �зге ұлттың 
�кілі к�бірек келді. Келсе де, «бұған бере 
алмаймын, үйден қайтады» деп шығады. 
Бір-екі күнге әкеліп к�рген соң сенім 
пайда болды. Олардың атын атап, түрін 
түстемей-ақ қояйын. Бірақ әлі күнге дейін 
920-ға жуық науқастың жақындарымен 
тығыз байланыстамын, – деді ол. 

Оның айтуынша, мекемеге түскен 
жан дардың арасында профессор да, ком-
позитор да, жазушы да, елге танымал жан-
 дар да болған. Тіпті, пациенттер дүниеден 
�тсе де, жақындары орталыққа келіп тұра-
ды екен. Соның арасында к�мегін беріп 
тұратын жандар да аз емес. «Ешкім к�мек 
бермейді деп айтсақ �тірік болар. Мәселен, 
ауқатты кісінің арқасында ғима   раттың 
ішін ж�ндеттік. Бірі памперс к�теріп 

келеді, мерекелерде ыстық тамақ таратады. 
Ротари клуб деген ешбір мемлекетке ба-
ғынбайтын ұйым бар. Солар 2022 жылы 
Роза Бағланованың картинасы, сырғасы, 
вазаларын аукционға қойып, бізге жедел-
жәрдем к�лігін әперген. =йтпесе, жеке-
меншік ұйым ретінде Үкіметтен, әкімдік 
тараптан к�мек жоқ, – деді Гүлмира 
Шорайқызы. 

�ЛЕУМЕТТІК ЖОБАҒА 
К�МЕК БЕРЕР КІМ БАР?

Бұған дейін орталық коммуналдық 
шы ғынды т�лемегендіктен, 137 миллионға 
қарызға кірген. Соттасып жүріп, қарыздан 
құтылған. Қазір қанатын кеңге жаю мүм-
кін болмай тұр. 

– 2019-2020 жылдары пандемия кезін де 
науқастарды қабылдамаған. Сол ара  лық    та 
коммуналдық шығын т�ленбей, ме  к е ме 
137 миллион теңге қарызға кірген. Осындай 
қысылтаяң кезеңінде қызметке келіп, бас -
тан бірнеше сотты �ткердік. Де ген мен 
әлеу меттік жобаның шығыны азаяр емес. 
Ал қарызымыз күннен-күнге к�беюде, сол 
қысып барады. Егер Үкімет бізге қол ұшын 
бермесе, жылдың соңына дейін жұмыс 
істеуіміз қиындай түспек. Жа былуы да 
мүмкін, – деген Гүлмира Шо рай           қызы елі-
мізде хоспистардың аз дығын айтты. Ашыл-
са да, жекеменшіктің к�пші  лігі Үкі меттің 
к�мегінсіз ұзаққа бар майты  нын с�з етті. – 
Бүгінде Аста на ның �зінде екі хоспис жа-
былып, сырқат жанда  рын біз ге жібермек 
болды. Бірақ бізде де орын шек теулі, бәрін 
бірдей ала алмадық, – дейді ол. 

Орталық басшысының айтуынша, олар 
мемлекеттен ғимараттың жалға алу жарна-
сын азайтуды сұрап отыр. «Егер мем лекет 
та  рапынан бұл ғимаратты азын-аулақ жар-
намен жалға берсе, қарызды да жабар едік. 
Жайлап құрал-жабдықты да алар едік. 
М=МС-тен б�лінген ақшаның басым к�п-
шілігі соған кетеді. Оның �зін биыл екі есеге 
қысқартты. Осы мәселені к�теріп Прези -
дентке де хат жаздық. Бос қалған медици -
налық орталықтың бірін беруін де сұрадық» 
деген Гүлмира Шорай қызы бұл мәселе 
шешілмек түгілі қа ралмағанын қозғады. 

– Жекеменшік болған соң ғимаратты 
�зіміз табуымыз керек. Қолыңда ақшаң 
болмаса, кім тегін береді? 0з қалтасынан 
шығындалып кім әпереді дейсіз? Оның 
үстіне, бұл – әлеуметтік бағдарлама. Жан-
жақтан түсіп жатқан табыс к�зі жоқ қой. 
Негізі, бұған дейін Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев Жолдауында еліміздегі 
паллиативті медициналық к�мек к�рсетуді 
дамыту керегін к�терген. Бірақ Үкімет 
тарапынан әлі күнге дейін қолға алынба-
ғанына қарның ашады. Сол себепті Пре-
зиденттің қабылдауында болсам, мәсе-
ленің мән-жайын айтар едім, – деді 
Гүлмира Шорайқызы. 

Орталық басшысының орынбасары 
Анатолий Парлабекұлы қазір бос тұрған, 
бұрын туберку лездің жабық формасын 
емдеу орталығы орналасқан ғима ратты 
сұрағанын айтты. Тіпті, қала әкім дігіне хат 
та жазған. Олар бұл �тінішті Денсаулық 
министрлігіне жолдаған. Нәти жесінде, 
қалалық Денсаулық басқармасы мен қала 
әкімдігі онлайн кездесу �ткізген. 

– «Сіздер жекеменшік мекемесіздер, 
сондықтан мемлекет сіздерге ғимарат бе-
руге міндетті емес», – деді. Тым болмағанда 
жал ға алу жарнасын азайтып беруін �тін дік. 
Сол кездегі әкім Алтай К�лгінов «к� мек  -
тесеміз» деп с�з бергенімен, ештеңе істе-
меді. Сонымен, жабулы қазан жабулы күй -
де қалды. Тіпті, сұрап жүрген ғимарат тың 
бос тұрғанына 5 жыл �тті. Астана қа -
ласының Қоғамдық денсаулық сақтау бас -
қармасының бұрынғы басшысы Тимур 
Мұратов әуелі «ол жер мемлекетке тиесілі, 
�зімізге керек, сол жаққа әлеуметтік ор та-
лық ашамыз» деп шықты. Кейін «жо балық 
сметасын дайындап жатырмыз» деген, енді 
«оны жүзеге асыру үшін демеу шіні күтіп 

отырмыз, – деді Amara Investment пал  -
лиативті медициналық к�мек к�рсететін 
әлеуметтік орталық басшы сының орын-
басары Анатолий Пар лабекұлы. 

М�МС-ТЕН Б�ЛІНЕТІН ҚАРЖЫ 
ЕКІ ЕСЕ ҚЫСҚАРТЫЛДЫ

Оның айтуынша, тіпті осы жолы 
М=МС-тен б�лінетін ақша к�лемі де екі 
есеге азайған. 

– Мемлекеттің саяси бағдарламасына 
сай былтыр қараша айында осындай әлеу-
меттік орталық ашатын болды. Ква зи-
сектор тарапынан 30 адамдық жерді 150-ге 
к�терді. С�йтіп, мемлекеттік тап сы рыспен 
М=МС-ті екіге б�лді.  Бірақ оларда 
40 адамнан аспаса, бізде жүзден асты. Иге-
  рілмей жатыр деп 104 миллионды қыс-
қартты. Тым болмағанда 70 миллион берсе 
деп ойлағанбыз. Адам санын қысқартыңдар 
деп жатыр. Тамыз айында есеп-қисабын 
�ткізіп, 36 миллионға жапсам, «бүгінгі 
жоспармен 29 миллион» шықты деп тағы 
7 миллион теңгені ұстап қалды. Сал да-
рынан қызметкерлерге жалақы уақы тылы 
беріл меді. Қызметкердің кейбірі жұмыстан 
кетіп жатыр. Кадр жетіс пеу шілігінен кей-
бірі екі-үш ауысымда жұмыс істеуде. Олар-
ға да ештеңе бұйыра алмаймыз, тек �тіні-
шімізді орындап отыр. Сондықтан бізде 
ешқандай табыс жоқ, тек шығынмен 
отырмыз, – деді ол. 

Айтуынша, елордалық Денсаулық бас-
  қармасы онкологиямен ауыратындарды 
қарамайсыздар деген сылтау тапқан. С�й-
тіп, Денсаулық сақтау министрлігінің бе-
кіткен ережесі бойынша қатты сырқатқа 
шал дыққандарға медициналық к�мек 
к�р сететініне сендіре алмаған. Ал оның 
ішіне бүкіл сырқат кіретінін естен шы-
ғарған сыңайлы. 

– Дефектісі бар деп бір айдай жатып, 
дүниеден �тті. Сонда олар бізден 300 мың 
ұстап қалды. Пациенттің асты-үстіне түсіп 
күтеміз, соңында т�лем де аударылмайды. 
Біз адамды емдемейміз, тек күтеміз дегенді 
түсінбейді. Ауруын басатын ине салып, 
тыныштандырамыз. Оның үстіне, «па-
циент терді 10-15 күннен кейін шығарып 
жіберіңдер. Неге кейбірі ұзақ жатады?» деп 
талап ете бастады. «Хал үстінде жатқан 
адамды қалай шығарамын. Ит екеш итке 
ақша б�лініп жатқанда тірі жанды қалай 
далаға тастаймын» деп ұрыстым, – деген 
Анатолий Парлабекұлы Денсаулық бас-
қармасының комиссия құрып, мекемені 
келіп к�рмегенін с�з етті. 

Оның айтуынша, кейде пациенттердің 
жақындары бүкіл ем-домын к�теріп, жағ-
дайының жақсаруына барын салады. 
Бірде бауыр циррозымен комаға түскен 
ер-аза матты достары әкелген. 0зі – 
подпол ков ник, ұзақ жылдар әскери 
қызмет істе ген. «Біз тек күтім к�рсеттік. 
Жо  л       дастары оны жақсы деген дәрі-дәр-
мегімен қамта  масыз етті. К�рер жарығы 
бар болар, аяғына тұрып кетті. Қазір 
жұмыс істеп жүр. Үмітің �шіп, күдерің 
үзілген шақта осындай жағдай бәріміздің 
к�ңілімізді к�теріп жібереді» деген Ана-
толий Парлабекұлы оның бірді-екілі 
жағдай екенін айтты. 

– Бірде орталықтан шығып келе жат-
сам, бір азамат қолымды алып, ризашы-
лығын жаудырып жатыр. =уелде түсін-
бедім. Пациенттердің емін бақылайтын 
дәрігер емеспін, қаржыгермін. С�йтсем, 
комаға түскен келіншегін осында әкеліпті. 
Оған дейін 6 айдай қаланың біраз ауру  -
ханасында емделіп, осында жіберіліпті. 
Жасы – 48-де. Күйеуі бүкіл дәрігерді әкеп, 
дәрісін шетелден алып, массажистке дейін 
әкелді. 20 күндей жатып, әлгі келіншек 
комадан шықты. Ақырында дуалды жаға -
лап жүре бастады. Содан күйеуі шығарып 
алды. Негізі, біздің пациенттерге дәрі-
дәрмек алып, ем жүргізуге құқығымыз 
жоқ. Тек дәрігердің к�рсеткен күтімін жа-
сап, тазалықта ұстап, уақытылы тамақ-

тандырамыз. Дегенмен жақындарының 
к�мегіне атсалыс қаны мызда не тұр? =кеп 
тұрған дәрісін сал масақ, адамдықтан без-
геніміз емес пе? – деді ол.

ХАЛ ҮСТІНДЕ ЖАТҚАН ЖАС ТА, 
СПОРТ ШЕБЕРІ ДЕ БАР

Орталықтың бас дәрігері Ренат Тас-
тамбекұлы «мекемеге түскен әрбір па -
циентке жаныңды бересің.  =уелде 
кейбірі хал-жағдайы жақсарғандай бо-
лады, ке   нет тен айырылып қаламыз. 
Міне, сон  дайда сағың сынады, к�ңілің 
босайды», – дейді. 

Қазір паллиативті медициналық к�мек 
к�рсететін әлеуметтік орталықта жүзден 
аса науқас бар, оның 90-ға жуығы т�секке 
таңылған. К�біне бұған қалалық емханалар 
мен ауруханалардың жолдауымен түседі. 
Онда да Денсаулық басқармасының бекі-
тілген нормасына сай тексеріледі. Мұнда 
тек қарттар емес, жастар да бар. 24 жастағы 
жап-жас жігіт отадан кейін түсіпті. «Сә-
лем» деп ауырсынса да, жымиып қояды. 
Дәрігердің айтуынша, ми ісігінің соңғы 
кезеңі екен. 

– Біздегінің бәрі – ауыр жағдайдағы 
жандар. Ешқандай жас шектеуі де жоқ. 
18 жастан бастап хал үстінде жатқандарды 
қабылдаймыз. Мысалы, Гүлнар (ред. – 
�згертілді) деген қызымыз бар. 0зі спорт 
шебері. Бірақ оқыс жағдайдың салдарынан 
т�секке танылды. Жаяу жүргінші жолағы-
нан �тіп бара жатқан жерінен к�лік қағып, 
мойнынан екі рет жүріп �ткен. Мойын 
омыртқасының бәрі сынған. Аяқ-қолы 
істемейді, үлкен де, кіші де дәреті жүр-
мейді. Оның бәрін қолмен шығарамыз. 
Т�секте жата бергеннен жарасы да жазыл-
майды. 0зі ботқаны жегенді ұнатпайды. 
Бірақ оны жемесе, жарасының жазылуы да 
қиын. «Ботқа жегеніңіз, қан айналымы 
жақсарып, тері де тезірек жазылады» деп 
түсіндіремін. Алайда бір жағы жазылса, 
басқа жері тесіліп шығады. Оның қи мыл-
сыз жатқанына екі жарым жыл бол ды, – 
деген бас дәрігер бұл пациентті арасында 
мереке күндері қаладағы ағалары алып 
кетіп тұратынын айтты. Ал Гүл нардың �зі 
бізбен с�йлескісі де келмеді.

Оның айтуынша, пациенттің к�п ші-
лігінде жүрек талмасы, инсульт, онко ло-
гия, жүрек жетіспеушілігі, �кпе мен бауыр 
сырқаты, бүйрек және сүйек қаң қасының 
сынуымен қатар қосалқы аурулары тағы 
бар. Мәселен, пациенттің қанты жоғары 
болса, оған наркоз берілмейді. Салдарынан 
ота да жасалмайды. Тіпті, арасында наркоз 
к�тере алмайтыны тағы бар. 

– =р пациенттің мүмкіндігі де әртүрлі. 
Бірі отыра алмайды, енді біреуі тамақ іше 
алмайды. Аяғына тұрып жүрген па циент-
тің �зін ауруы шыдатпайды. Дәрігер ре-
тінде ауруды басатын дәріні м�лшермен 
беруді қадағалаймыз. Т�секке таңыл ған-
ның бірінің жамбасы тесіліп, денесі жа-
радан к�рінбейді. Оның бірі 1-2 ай жатса, 
енді біреуі 5-6 ай жатуы мүмкін. Арасында 
тамақ іше алмай, �здігінен тыныстай ал-
майды. Дәретін тазалап, кейбіріне клизма 
жасауға тура келеді. 0кпесіне ірің толса, 
оны сорып отыру керек. Біреуін әр 
15 минутта тазаласаң, ендігісін 8 минут 
сайын алу қажет. Кейбірінің жанынан кет-
пейсің. Олардың құ рылғысын уақыты лы 
тазалап, қарап отыру керек. Қай-қай сысы 
болсын ал дымызға келген әр пациент ті 
жақы ның дай күтесің. Беті бері қарап, жағ-
дайы жақ сарса, біз де балаша қуанамыз. 
Кейде кенеттен жағдайы нашарлап, одан 
қол үзіп қаламыз. Сондайда к�ңіліміз кә-
дімгідей құлазиды. Біз де депрессияға тү-
семіз, – деді Ренат Тастамбекұлы. 

Негізі, кез келген жанға жақынын 
әкеліп тастау оңай емес. Дегенмен хал 
үстінде жат қан жанға күтім керегін олар да 
түсі неді. «Мәселен, жыл бойына 3 мыңнан 

аса пациент келіп кетеді. Арасында бірді-
екілі жанның к�ңілі толмауы да мүмкін. 
Оның �зі – жұмыс істеп жатқанның 
белгісі. Қа зақта «к�ш жүре түзеледі» 
дегендей, кем шілігімізді түзеп, әрдайым 
дамып, жақ саруға тырысамыз» деген Гүл-
мира Шо        рай    қызы биыл қыркүйектен 
бастап мамырға дейін медбикелер, дәрі-
герлер мен санитардың бәрін Шотлан дия-
ның хос писімен бірлесіп, тәжірибе алма-
судан �ткізіп жатқанын айтты. Жал пы, 
па циенттің кү тіміне медбике мен сани -
тарлар жауап береді. Олар дәрігер берген 
нұсқауды сақтайды, қадағалайды. =рбір 
санитар жұмысқа қабылданарда алдымен 
екі ай тәжірибелік оқудан �теді. 

– К�шеден келген адамды жұмысқа 
ала бермейміз. Ең алдымен �зімен с�й  -
лесіп, кімнің қандай екенін білуге тыры -
самын. Күтімдегі жандарды аралап, к�рсе-
темін. Олардың қалай қарап, қалай 
қа   был дайтынын байқаймын. Жиіркенсе, 
жұмысқа алмаймын. Негізі, мұндайға �зі-

нің басынан �ткергендер ғана келеді. Біз -
дегінің бәрі – сондай, олар �з жұмысын 
жақсы түсінеді. Олар біздің – қол-аяғы-
мыз, – дейді ол. 

Д�М-ТҰЗЫҢ ТАУСЫЛСА, ЖИҒАН-
ТЕРГЕН ДҮНИЕҢ ҚАЛАДЫ

Гүлмира Шорайқызының бұл салаға 
келуіне марқұм анасы түрткі болыпты. 
Себебі анасының к�зі тірісінде келешекте 
қарттар мен балалар үйін бір аулада салып, 
бір-біріне демеу болса деген арманы барын 
айтыпты. 

– Жақсы қызметте болып, ісім д�ңге  -
леп тұрған шағым. Сол уақытта дүниең 
болса бәрін сатып алуға болады деген пі-
кірде едім. Адамдарға да жоғарыдан 
қарадым, пендешілік қой. С�йтіп, күйбең 
тірлікпен жүріп, ойдағы дүниені кейінге 
ысырып, бәрі ұмытылды. 

2017 жылы анам аяқасты жүрек талма-
сынан к�з жұмды. Негізі, �зінің қатерлі ісігі 
болатын, бірақ ол жайында ешкімге тіс 
жарып айтпаған. Анамның �лім мен 
�мірдің арасындағы арпалысын, жедел 
жәрдем к�мегін сіңлім шалған видео қоңы-
рауынан к�рдім. Негізі, қиындықты к�р-
мей �стім. 41 жасында әкеміз �мірден қайт-
   қанда қиналдық. Марқұм анам ұлын ұяға, 
қызын қияға қондырды. Екеуміз 35 жылдай 
бірге тұрдық. 0мірдегі сүйені шімнен 
айырылу – маған үлкен соққы болды. 

Депрессияға түсіп, үш жыл үйден шыға 
алмадым. Теледидар қоспадым, телефонды 
мүлдем �шіріп тастадым. Жолдас қызда-
рым жұбатпақ болып, психологке дейін 
апарды. Күйзелістен шыға алмай жүрге-
нім де осы жұмысты ұсынды. Онда да ма -
ған хоспис деп айтпады. Тек медици налық 
орталық, 137 миллион теңгеге қа рызға 
кірген екен. Ол кезде орталық Тәуел сіздік 
9 мекенжайында, Данияр қонақүйінде 
орналасқан. =уелде келіспей жүріп, барып 
к�рмек болдым. Ішіне кіріп, 5-6 палатаны 
к�рген соң шошып кеттім. Орталықтың 
жағдайы мүлдем нашар. Қонақүйдің т�сек 
орындары медициналық талапқа мүлдем 
келмейді. Науқастар «кетпеңізші, к�мек  -
тесіңізші» деп етегімнен жармасты. «Бұл 
қандай жер?» десем, «дәм-тұзы таусылып, 
�мірінің соңғы күндерін осында �ткізеді» 
дегенде «мұндай жерде істемеймін» деп 
т�ртінші қабаттан 15 секундта ұшып шық-
тым. Үйге барған соң д�ңбекшіп, түнімен 
ұйықтай алмадым. Алла мені мұн да бекер 
әкелмеді. Анаңнан басқа да қиналып жат-
қан талай жан бар, соларға шарапа тыңды 
тигізуге әкелген шығар деп ойладым. Ор-
та лықтың жағдайын жақсартамын деп екі 
айда депрессиядан шығып, оның не екенін 
де ұмыттым, – деді ол. 

Оның айтуынша, ұжым бір жарым 
жылдай жалақы алмаған. 24 пациенті ғана 
болған. Қызметкерлеріне бір жыл уақыт 
сұ рап, тығырықтан шығатынына с�з 
берген. «Жасырмаймын, таныстарымды 
қостым. Содан қаладағы барлық компания 
басшысына кіріп, үш ай уақыт сұрап, адам 
жіберуін �тіндім» деген басшы к�пшілігі 
сол кезде бұл хосписті менсінбегенін айтты. 

– «Бір жағадан бас, бір жеңнен қол» 
шы ғара білдік. Сондай қым-қуыт тірші-
лікте жүргенде бүгінгі отырған ғимараты-
мыз шыға қалды. Негізі, депутаттарға са-
лынған, бірақ бос қалған. Ішіндегі 
жи    һаз          дың бәрі �зінікі. Басында тоздырып 
жібереміз ғой деп қорықтым. Ойлана келе 
бәрібір қолайлы жер керек деген шешімге 
келдім. «К�ш жүре түзеледі» демекші, осы 
күнге жеттік. Қазір республика бойынша 
ең жақсы хоспистің біріміз. Бізде мынадай 
күшті хоспис бар екен деп қала басшылары, 
депутаттар келе бастады. Түсінгенім, мақ -
сат етсең – к�здегеніңе жетеді екенсің. Бұл 
жұмыста �зімді, отбасымды ұмыттым. Бұ -
рынғыдай құрбылармен демалу да қалды. 
Шынын айтсам, сұлулық салонын к�рме -

геніме үшінші жыл болды. Бос, қарап 
отырғым келмейді. Жиналыс, кездесу, уа-
қыт жетпейді. Күніне бар-жоғы 2-2 жарым 
сағат қана ұйықтаймын. Үш жылда шар -
ша  дым, демалыс к�рмедім. Күштің қайдан 
келіп жатқанын білмеймін. Ішімде бата-
рейка �шпей отыр. Осы істі д�ңгелетіп 
әке тетін мықты дәрігер болса, жаным 
тынышталар еді. Алда жоспар к�п, бәрі 
у а қ ы т  е н ш і с і н д е ,  –  д е д і  Г ү л м и р а 
Шорайқызы. 

Бү гінде екі бала: ұл мен қыз тәрбиелеп 
отырған ол «�мірде ең маңыздысы – 
отбасы. Бір күнде бәрін жоғалтуға болады. 
Мейлі, бай болсын, жарлы болсын, 
бәріміздің барар жеріміз бір», – дейді.

P.S.
Бүгінде хоспис 

Дулыға 21/2 мекенжайында 
орналасқан. �кініштісі, мекеме жабылу 

алдында тұр.

ТОРЫҚҚАНДАР ТҰРАҒЫТОРЫҚҚАНДАР ТҰРАҒЫ

ШАҚЫРЫП ТҰРАДЫШАҚЫРЫП ТҰРАДЫ

МҰҢМҰҢ



апта
№115 (4363)

14 ҚАЗАН 2023 СЕНБІ 13МӘСЕЛЕ

Болон – жоғары білімнің еуропалық 
кеңістігін құру процесі. Ол жүйеге 

қо сылудағы мақсатымыз – қатарынан оза 
шапқан оқу орындарының қолданысын-
да жүр ген озық тәжірибелерді "з елімізге 
ен гізу. Болон арқылы білім саласына үш 
са тылы жоғары білім енгізу, академиялық 
кре диттер жүйесін қабылдау, еуропалық 
бі лім нің бәсекелестікке қабілетін арттыру 
к"з делді. Студенттердің білім деңгейін 
баға лау кредиттік жүйе арқылы іске аса 
бас тады. Болон процесінің идеясы сту-
дент тер үшін тиімді. Себебі елімізде еуро-
па лық жүйеде оқытатын оқу орындары-
ның  студенттері үшін білімін шыңдау 
мақ са тында бір семестр бойы Еуропа 
универ си  теттерінде оқу мүмкіндігі 
қарасты рыл ған. Бұл Академиялық ұтқы-
рлық бағдар ла масы негізінде жүзеге 
асырылады. Бо лон процесі аясында 
оқуын тәмамдаған бі тірушілердің дипло-
мы Еуропа елдері мен оқу орындары 
арасында мойын да ла ды. Яғни, шетелде 
жұмыс істеп немесе бі лі мін әрмен қарай 
жалғастыруға мүм кін дік бар деген с"з.

Болон процесінің тағы бір артық шы-
лы ғы – студенттер "здері таңдаған кур-
стар бойынша білім алады. Модульдік 
жүйе, электронды курстар, қашықтан 
оқыту – Бо лон жүйесінде к"рсетілген 
басты тетік тер. Студенттердің білімі ECTS 
кредиттік жүйесі арқылы бағаланады. 
Кредиттік оқу жүйесі қазір Еуропаның 
біршама жоғары оқу орнында қолданысқа 
еніп үлгерген. Со нымен қатар міндетті 
пәндер мен таң дау пәндеріне арнайы 
кредит б"лінеді. 0р кредиттің белгіленген 
құны бар. Бұл тәсіл студенттің "здігінен 
ізденіп, қабілеттерін да мытуға жол аша-
ды. Оқыту жүйесінде к"р сетілген тағы бір 
маңызды тетік – сту дентке оқытушыны 
таңдау еркіндігінің бе рілуі. Білім алушы 
пәндер мен оқы ту шы ны таңдау арқылы 
болашағына қажетті бі лімді бойына сіңіре 
алады. Аталған әдіс сту денттің қажеттілі-
гі үшін ғана емес, оқы тушының біліктілі-
гін арттыруда да тиім ді. Себебі студентке 
қажет ресурс тар ды беру үшін оқытушы-
лардың бір-бірімен бә секелестігі артып, 
тәжірибесі заман ағы мына қарай жаңа-
рып отырады.

Ресми деректерге сүйенсек, Болон 
процесінің атауы алғашқы еу ропа-

лық университеттің отаны атанған Ита-
лия дағы Болонья қаласының құрметіне 
орай қойылған. К"птің талқылауына са-
лын ған оқыту жүйесін алғаш осы қалада 
қа былдаған. 1999 жылы 19 маусымда Бо-
ло нья қаласында жиырма тоғыз еуро па-
лық министрдің бірінші конференциясы 
"тті. Осы жиында «Болон декларациясы» 
қабылданды. Болон жүйесінің негізгі түп 
бастауы да осы декларациядан шыққан. 
Дек ларация қабылданған соң білім са-
ласының "кілдері әр екі жыл сайын тұ-
рақ ты түрде Білім министрлерінің бас қо-
суын "ткізуді  негізгі жоспар ретінде бе-
кітті. Олардың алғашқысы 2001 жылы 
Пра гада, 2003 жылы Берлинде, 2005 жылы 
Нор вегияның Берген қаласында, 2007 
жы лы Лондонда, 2009 жылы Лувен-ла-
Не вада, 2010 жылы Будапештте, 2012 
жы лы Бухарестте, 2015 жылы Ереванда 
"тті. Жыл сайын Болон жүйесіне қо-
сылуға ниет білдірген мемлекеттердің 
қатары ар та түсті. 0сіресе, 2003 жылы 
Берлинде "т кен Білім министрлерінің 
басқосуында Бо лон декларациясына қол 
қойған ел дер дің саны қырыққа жетті. 

Ал еліміз еуропалық білім жүйесін 
2010 жылы 11 наурызда Будапешт қала-
сында "ткен жиында қабылдады. Дәл сол 
жылдан бас тап еліміз жоғары білім беру 
жүйесіне Бо лон процесінің параметрлерін 
белсенді түрде енгізе бастады. Айта ке-
тетін маңыз ды жайт, Қазақстан Болон 
жүйесін қабыл да ған Орталық Азиядағы 
алғашқы мемле кет болып саналады. Біз-
ден кейін к"р ші лес Қырғызстан, Bзбек-
стан мемлекеттері қатарға қосылды.

Еуропалық білім жүйесінің идеясы 
ұтым ды болғанымен, оған қарсы шыққан 
білім және ғылым саласының "кілдері де 
та былды. 0сіресе, Ресейдің белгілі ғалы-
мы, М.Ломоносов атындағы Мәскеу 
Мемлекеттік университетін басқарған 
В.Садовничийдің к"зқарасы к"птің тал-
қысына салынып, Болон процесіне қа-
тыс ты мәселені ушықтыра түсті. Ғалым-
ның айтуынша, Лиссабонда "ткен Еуропа 
рек торларының конференциясында Бо-
лон процесі талқыға түскен. Барлық рек-
тор еуропалық оқыту жүйесін ешбір 

жағ дайда қабылдауға болмайтынын, 
уни верситетті біріздендіру мүмкін еместі-
гін ашық айтты. «Болон процесі еңбек 
интег ра циясы үшін қажет болды және са-
яси се бептердің басымдылығымен енгізіл-
ді», – дейді ол.

Болон процесі елімізге жеткенде, пі-
кір лер ағыны екіге б"лінді. Бірі  жүйені 
қол дап, оның білім беру саласында озық 
тә жірибе екенін айтып ағынан жарылса, 
екіншісі Болонның ұлттық ерекшелік те-
рімізге сай келе бермейтінін, білім алушы-
ның оқу үлгеріміне кері әсер ететінін 
ай тып дабыл қаққан еді. 

0йгерім Кариева – Алматы Менедж-
мент университетінің үздік түлегі. Ол 
ба     калавриатты менеджмент, кәсіпкерлік 
және маркетинг білім беру бағдарламала-
ры бойынша тәмамдаған. Қазір аталған 
оқу орнынның «Жобаларды басқару» 
маман ды ғы бойынша 2-курс магистран-
ты. Ба ка лавриатта үш бірдей мамандықты 
иге ріп шыққан 0йгерім Болон процесінің 
та лаптары студент үшін тиімді екенін ай-
тады. Оның с"зінше, қазіргі білім беру 
жүйесі Болон процесіне негізделген прин-
циптерге сәйкес келеді:

– Бірден үш мамандықты меңгеру – 
"зім нің жеке қалауым. Мүмкіндік берілсе 
қол дану керек қой деген ой болды. Осын-
дай мақсатпен үш мамандықты меңгеріп 
шық тым. Алғашқы мамандықты еліміз 
жыл сайын б"летін мемлекеттік грант 
ар   қасында игерсем, екіншісін Ержан Тә-
тішев атындағы қордан ұтып алған грант 
не гізінде, ал үшінші мамандығымды уни-
верситеттің ішкі грантын ұтып алып оқы-
д ым. Иә, университетте оқу барысында 

осын дай мүмкіндіктер беріледі. Ал оқы-
тушылар мен деканат студенттерге білге-
ні мен б"лісіп, қуана к"мектеседі, – дейді.

СТУДЕНТКЕ БЕРІЛЕТІН 
ЕРКІНДІК – 

БАҒА ЖЕТПЕС МҮМКІНДІК

0йгерім әңгіме барысында "зі білім 
ал  ған университеттің тәжіри бе ле-

рін мысалға алды. Кейіпкеріміздің ай туы-
на қарағанда, Алматы Менеджмент уни-
верситеті АҚШ-тың үздік универ си тет-
терінің бірі – Arizona State University-мен 
серіктестік құрып, Cintana Education 
альян сының "кілі атанған. Осының арқа-
сын да студенттер жаңа білім беру бағдар-
ла маларына оқуға түсе алады. Үш жылда 
АҚШ және Қазақстандық қос дипломның 
иесі атанып қана қоймай, Arizona State 
University репозиторийындағы баға жет-
пес материалдарға қол жеткізе алатын 
к"   рінеді. 

еңбектері мен емес, ақша т"леп, ағылшын 
тілді жур    налға жарияланған мақалалар-
мен ба ғаланатыны "кінішті. Сәйкесінше, 
ма қаласы ағылшын тілінде жарық к"рген 
ма манның рейтингі «айқайлап тұр». 

К�БІНЕ П�НДІ СТУДЕНТТІҢ 
�ЗІ ТАҢДАМАЙДЫ

Жоғары білім беруді дамыту ұлт-
тық орталығының дерегіне 

сүйе    нер болсақ, бүгінде еліміздегі жоғары 
оқу орындарының саны – 117, оның ішін-
де ұлттық университтер саны – 11, мем ле-
кеттік – 27, халықаралық – 2, акцио нер лік 
уни верситтер – 15, жекеменшік – 47, ав-
то номиялық университтер – 1 (На зарбаев 
уни верситеті), азаматтық емес – 14 уни-
вер ситетті құрайды. QAZBILIM GROUP 
ком паниясының басқарма т"рағасы Аят-
жан Ахметжанұлы отындық білім беру 
жүйе сі Болон процесінің талаптарына 
то лыққанды жауап бере алмайтынын, 
тіп ті университет деп атауға келмейтін оқу 
орын дарының барын айтып ашынады. 
Бі лім саласы т"ңірегінде маңызды сауал-
да рымызға жауап алу үшін сарапшы Аят-
жан Ахметжанұлымен байланысқа шық-
тық. Ол әлі күнге дейін күрмеуі шешіл ме-
ген мәселелерді шегелеп атап "тті:

– Қазақстандағы білім жүйесі Болон 
про цесінің параметрлеріне толыққанды 
жауап береді деуге келмейді. К"рсет-
кішпен ба ғамдасақ, шамамен 50-60 пайыз 
беруге бо латын шығар. Оның "зінде ұлт-
тық, мем  лекеттік санаттағы санаулы 
универ си  теттер ғана. Еліміздің жоғары 
оқу орын дарында к"п жағдайда пәнді 
сту дент тің "зі таңдамайды. Оқыту пән-
дерін ка федра бекітеді. Тіпті, ұлттық 
универ сит тердің "зінде кафедраның 
мүмкін дік те ріне қарай студенттерге оқы-
ту пәнін "з дері таңдап береді. Бірақ фор-
малды түр де құжаттарында пәнді студент-
тер "зі таңдағандай етіп к"рсетеді. Сту-
денттер "з ер кімен оқытушы мен пәнді 
таңдай алады деп айтып жатады. Бәлкім, 
кейбір уни вер ситтердің оқыту жүйесінде 
қалып тас қан шығар. Егер студентке ер-
кіндік бе ріл се, басқа әңгіме. Мәселен, бір 
мамандыққа дәрісті кафедрадан қай 
мұғалім "те алады де ген сұрақ туындайды. 
Егер оқытушы мен пәнді кафедра ше-
шетін болса, бұл жер де қандай еркіндік 
бар? Болон проце сі нің талаптары қай-
да? – дейді ол.

Аятжан Ахметжанұлы Болон про це сі-
нің отандық ғылымды дамытуда р"лі 
ора  сан екенін қоса айтты.

– Ғылымға қанша қаражат салсаң, сон-
ша қайтарымын аласың. Ғылым кеңіс тікте 
жасалмайды. Зертханада, ғы лыми ор та-
ларда жүзеге асады. Егер еліміздің бі лім 
жүйе сінде Болон процесінің ме ха низмдері 
дұрыс қолданылмаса, студент тер дің сапалы 
білім алуы үшін тиімді деп ай та алмаймын. 
0лемге мақтанышпен к"р   сете алатын қан-
дай ғылыми жаңа лық та  рымыз бар деген 
сұрақты "зімізге қойып к"руіміз тиіс. 
Ғылыми мақала ла ры  мыз "ндіріске ай-
налған кезде ғана пай дасын береді.  Bкініш-
ке қарай, бізде "н діріске айналған ғылыми 
жетістігіміз әзір ге жоқ, – дейді ол.

К�ПСАЛАЛЫҚ ДЕГЕН ҰҒЫМНАН 
АРЫЛУЫМЫЗ ТИІС

Осы тұста сарапшыдан отандық бі-
лім жүйесіне қатысты айтар ұсы     -

нысын сұрап к"рдік. Аятжан Ахмет жан ұлы 
материалдық базалардың жетіс пеу шілігі 
мен диплом сататын «жалған уни верси-
теттерден» арылу, салалық уни верси-
теттерді к"бейту туралы шерін тар қатты:

ЖЕТІСТІГІМІЗ

Кредиттік о�у ж�-
йесі, академиялы� 
�т�ырлы�, шетел-

дік о�у орындарымен 
байланыс және та�ысын 
та�ы... Отанды� білім 
ж�йемізге дәл осы 
��ымдарды� сі�іп 
кеткеніне он �ш жылдан 
аса уа�ыт "тті. Аз да 
емес, к"п те емес. Біра� 
шындап келгенде негізгі 
нысана санында емес, 
білім ж�йесіне әкелген 
сапасында. Кейде 
елімізді� жо�ары о�у 
орындарында Болон 
процесі жайлы аз-кем 
а�паратты ��ла�ымыз 
шалып жатады. Тіпті, 
университет �абыр�а-
сында Болон процесіне 
байланысты ��рыл�ан 
арнайы �йымдар да 
ж�мыс істейді. Біра� 
оларды� к"здегені не? 
Болон процесіні� "зі 
несімен ерекшеленеді? 

– Қазақстандық білім беру жүйесі 
күн нен-күнге жақсарып келе жатыр. Тә-
лім герлер шетелдік оқу орындарынан 
тә  жірибе алады. Ал университеттер әлем-
нің үздік оқу орындарымен серіктестік 
құру мүмкіндігіне ие болу арқылы бәсе-
ке ге қабілетті, инновацияларға толы, за-
ман талабына сай білім беру бағдарла ма-
рын ұсынады. Кейбір жұмыс берушілер 
тек бакалавриат дипломын аяқталмаған 
жо ғары білім ретінде қабылдауы мүмкін. 
Бұл, әрине, ыңғайсыз. Алайда әр ма ман-
ның кәсіби дағдыларына байланысты 
жа  лақыдағы айырмашылықты жоюға 
бо  лады. Оған қоса, мұндай жұмыс беру-
ші лердің саны күннен-күнге азаюда. 

Сон   дықтан студентке берілетін бостан-
дық – баға жетпес мүмкіндік деп санай-
мын, – дейді Алматы Менеджмент 
универ си те тінің студенті 0.Кариева. 

Бүгінде жылына мыңдаған студент 
Ака демиялық ұтқырлық бағ дар ла-

ма сы ның арқасында шетел асып, Еуро па-
ның бе делді университеттерінде оқу мүм-
кін ді гіне ие болды. Қазақстанда Ака-
демиялық ұт қырлық бағдарламасының 
жү зеге асы рылуы 2011 жылдан бастау ал ды. 
Ресми ста тистикаға сүйенсек, 2011-2020 
жылдар ара лығында жалпы бюд жеттік 
және бюд жет тік емес қаражат есе  бінен 
Академия лық ұтқырлық бағдар ла масы 
бойынша бі лім алуға кеткен сту дент тер 
саны 17 007 адам ды құ райды. Bр ке   ниетті 
мемлекет тер дің оң тұстарынан біз дің де 
үлгі алуы мыз – даму бас пал дағы мызды 
ілгерілетуде маңызды қадам. 

Дегенмен кейбір білім саласы ма ман-
дарының айтуынша, Болон процесінің 

ол қылықтары да жоқ емес. Себептерін 
атап "тейік. Олардың с"зінше, бірінші-
ден, Болон процесін сол күйінде қабыл-
дап алуы мыз білім сапасына айтарлықтай 
әсер еткен. Мысалы, қатарға бізден кейін 
қо сылған Орта Азия елдері Болон про це-
сінің елге қажет деп саналған тұстарын, 
әсі ресе, тіл мәселесі тұрғысынан ұлттық 
ерек шеліктерін ескерді. Қоғамдық пән-
дер дің барлығы "з ана тілінде "тілетін 
болды. 2012 жылдан бастап  жоғары оқу 
орын дары үш тілде оқытуды (к"птілділік) 
және ағылшын тілінде білім беру бағ дар-
ламаларын жүзеге асырды. ЖОО оқы ту-
дың бұл  әдісі – халықаралық білім кеңіс-
ті гінде, еңбек нарығында мобильді, ағыл-
шын тілін жетік меңгерген бәсекеге қа бі-
лет ті мамандарды даярлау еді. Елімізде 
бұрын қазақ тілінде "тілетін пәндер 
ағыл шын тіліне к"шіп, оқу бағдарлама-
сы ның үш тілде жасалуы талап етілді. 
Екін шіден, сарапшылар студенттер мен 
оқы тушылардың, университеттің деңгейі 
бал мен, одан қалса рейтингімен "лше не-
тінін алға тартады. Үшіншіден, ұлттың 
бі лімі мен ғылымы "з  тілінде «с"йлемеуі». 
Университетте PhD докторанттары үшін 
Thomson Reuters, Scopus рейтингтеріне 
кіретін ағылшын тіліндегі журналдарға 
ма қала жариялаудың міндеттелуі с"зіміз-
ге дәйек болмақ. Мұндай мәселе тек 
докто рант тарға ғана емес, жоғары оқу 
орнының ұстаздарына да тән. Ұстаздар-
дың еңбегі "здері жазған ғылыми зерттеу 

– Химик ретінде айтар ұсынысым, 
жа ратылыстану салаларының мате риал-
дық базасын жақсартып, зертханалардың 
дең гейін арттыру керек. Екіншіден, дип-
лом сататын жалған университеттерден 
арыл уымыз тиіс. Мұндай қитұрқы әрекет-
тер ден тек нақты заңдық талаптар арқылы 
арыла аламыз. Сондай-ақ университ-
тердің к"псалалығы деген ұғымды жою 
керек деп ой лаймын. Мысалы, әлемдегі 
білім дең гейі мықты, алдыңғы саптағы 
оқу оры н да ры 30-ға жуық мамандық 
бойынша ма ман дайындайды. Ал бізде бір 
ғана ұлт тық немесе "ңірлік университ-
тердің "зі 130-140-қа жуық маман әзір-
лейді. Бір уни вер ситеттен 140 сала бой-
ынша сапалы ма ман дайындау мүмкін 
емес дүние. Сон дықтан салалық универ-
ситеттер құрылуы тиіс, – дейді А.Ахмет-
жанұлы.

Кел келген ұлттық болашағы алдымен 
бі лім ресурстарынан бастау алады. Bрке-
ниет ті қоғам құру да, зияткер ұрпақ тәр-
бие леп, ғылыми әлеуетті арттыру да 
түп теп келгенде ғылым мен білімге келіп 
тіре леді. Болон процесінің механизмдері 
елі мізде қанатын кеңге жайып, келешек-
те "з жемісін береді деп сенеміз. Ең ба-
стысы, ұлттық болмысымыз шырайын 
жоғалт пай, түп қайнарымыз боямасыз "з 
қал пын да ертеңгі буынға жетсе екен...

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Еліміз еуропалық білім жүйесін 2010 жылы 11 наурызда 
Будапешт қаласында �ткен жиында қабылдады. Дәл сол жылдан 

бас тап еліміз жоғары білім беру жүйесіне Бо лон процесінің параметр-
лерін белсенді түрде енгізе бастады. Айта кететін маңыз ды жайт, 
Қазақстан Болон жүйесін қабыл да ған Орталық Азиядағы алғашқы 

мемле кет болып саналады.
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ЖАҢА ЗАУЫТТЫҢ ЖАҢА ЗАУЫТТЫҢ 
ҚҰРЫЛЫСЫ ҚҰРЫЛЫСЫ 
БАСТАЛДЫБАСТАЛДЫ

Т�ркістанда жаа �ндіріс оша�тарын салу ж�мысына аса мән 
берілуде. Айталы�, киелі ша�арда ��рылыс материалдарын 
шы�аратын ірі торапты� зауыт ��рылысыны капсула салу 
рәсімі �тті. Атал�ан зауыт Т�ркістан �аласында�ы TURKISTAN 
арнайы экономикалы� айма�ында салынып жатыр. Жаа 
жобаны іске �осылуы облысты әлеуметтік-экономикалы� 
дамуына ты серпін бермек.

Айта кетейік, іргетасы қаланған ком-
па нияның құрылысы келер жылы аяқ-
талады деп күтілуде.

Жалпы құны 2,5 млрд теңгені құ -
райтын �ндіріс орнында пайдалануға 
берілгенде жылына 15 000 тонна поли-
мерлі құбырлар мен пластмассадан 
жасалған бұйымдар және тамшылатып 
суаруға арналған таспа  лар жасалатын 
болады. Жаңа зауыт ісін BAS POLIMER 
компаниясы қолға алған. 

Зауыттың іргетасын қалау рәсімінде 
Түркістан облысының әкімі Дархан Са -
тыбалды бұл жобаның әлеуметтік маңыз   -
дылығына тоқтады. Облыс әкімінің ай -
туын ша, жаңа кәсіпорын іске қо  сылғанда 
импорт    қа тәуелділік азайып, отандық 
�нім нің үлесі артатынын атап �тті. Дархан 
Сатыбалды облыста ин весторларға қолай-
 лы жағдай жасал ғанына тоқталып, �н-
дірісті дамытуға, жұмыссыздықты азайтуға 
бағытталған жобаларды бірлесіп атқаруға 
дайын екенін жеткізді.

– *ңдеу �неркәсібін дамыту – біздің 
басты бағыттарымыздың бірі. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тап   сырмасына сәйкес, облысымыздың 
�ңдеу �неркәсібін дамыту үшін және 
қала тұрғын  дарына жаңа жұмыс орын-
д а р ы н  а ш у ғ а  ү л е с і н  қ о с а т ы н 
TURKISTAN арнайы экономикалық 

аймағында жаңа зауыт құрылысы бас-
талғалы тұр. Түркістан облысында кә -
сіпкерлікті, �ндірісті дамытуға зор 
мүмкіндік бар. Жұмыс күші де, инвес-
торларға арналған қолдау да жеткілікті. 
Жаңа кәсіпорын отандық �німдермен 
қамтамасыз ету к�лемін арттыруға және 
халықтың әл-ауқатын к�теруге �з сеп-
тігін тигізеді деп сенемін, – деді облыс 
әкімі Дархан Сатыбалды.

Нысан пайдалануға берілгенде, ком-
па    нияда бастапқыда 100-ге жуық түр    -
кістан дық тұрақты жұмыс жасайтын 
болады. *ндіріс толықтай автоматтан -
дырылған. Жобаны жүзеге асыру ке -
зеңінде қауіпсіздік шаралары қатаң 
бақылауға алынып, жұмыс барысында 
қоршаған ортаға шаң-тозаң, зиянды 
қалдықтар б�лінбейді. Ерекшелігі сол, 
зауытта шаңды фильтрлеу жүйесі орна-
тылады. Жалпы, алдағы уақытта зауыт 
жұмысы жанданғанда сұраныс пен 
�ндіріс қуаттылығына сай жұмысшылар 
саны артуы мүмкін.

Тағы бір белгілі болғаны, зауыттан 
�нді   рілген �німдер еліміздің аумағынан 
б�лек, к�ршілес мемлекеттерге де экс  -
порт     талады деп жоспарланып отыр.

Тельман БЕЙСЕНОВ,
Түркістан облысы

ТҮРКІСТАНДЫҚТАР ТҮРКІСТАНДЫҚТАР 
ҚЫТАЙДА ЖҮРҚЫТАЙДА ЖҮР

Т�ркістанды� бір топ делегация облыс�а инвестиция тарту, 
екіжа�ты сауда мен экономикалы� ынтыма�тасты�ты арттыру 
және жергілікті кәсіпкерлермен тәжірибе алмасу ма�сатында 
(ытай�а барды. Б�л туралы Т�ркістан облысы әкіміні баспас�з 
�ызметі хабарлады.

Тарқатып айтсақ, Түркістан облы-
сының Кәсіпкерлік және �неркәсіп бас-
қармасы �кілдері бастаған, құрамында 
Сайрам, Сауран, Отырар, Қазығұрт, Ор-
дабасы аудандары және Кентау қала-
сының әкімдері, сонымен қатар кәсіп-
керлерден құралған делегация құрамы 
Қы  тай Халық Республикасының Линь-
цин қаласына іссапармен жүр.

Іссапардың басты мақсаты – Түр-
кістан �ңірінің дамуына серпін бере тін-
дей жобаларды жүзеге асыру. Яғни, 
�ңірге инвестиция тарту, екіжақты сауда 
мен экономикалық ынтымақтастықты 
арттыру және жергілікті кәсіпкерлермен 
тәжірибе алмасу.

Делегация алғашқы күні Қытай Ха-
лық Республикасының Шандонг про-
вин циясының Линьцин қаласының 
әкім шілігі және бизнес �кілдерімен кез-
десті. Жиналыста Линьцин қаласының 
басшылығы қаланың тарихын, бизнес 

климатын, ауыл шаруашылығы, �ндіріс, 
қайта �ңдеу салаларында жеткен жетіс-
тіктерімен таныстырды.

Түркістан облысының Кәсіпкерлік 
және �неркәсіп басқарма басшысының 
орынбасары С.К�шкінбай Түркістан 
облысы делегация құрамын та ныс-
тырып, облыстың инвестициялық 
тартымды   лы ғы бойынша әзірленген 
арнайы видео материалды к�рсетті. Со-
нымен қатар облысқа инвестиция 
салудың тиімділігі бойынша арнайы 
презентация жасалды.

Түркістандық делегацияның ісса-
пары Қытай Халық Республикасының 
ірі �ндірістік кәсіпорындарын аралаумен 
жалғасуда және соның аясында к�рші 
елдің компанияларымен келісс�здер 
жүргізіліп, келісімдер жасалады.

Тельман �БДІБЕКҰЛЫ,
Түркістан облысы

«АНАЛАР ҮЙІН» «АНАЛАР ҮЙІН» 
ПАНАЛАП...ПАНАЛАП...

Орал �аласында�ы «Аналар �йі» – к�п әйелге пана бол�ан орталы�. (азір орталы�та 
т�рт әйел мен бес бала т�рып жатыр. Орталы� жетекшісі Зәмзаг�л Шканова ана �йіне 
к�мекке м��таж әйелдерді к�п келетінін айтады. Біз орталы��а барып, ж�мысымен 
танысып к�рдік. 

Орал қаласындағы «Аналар 
үйі» осыдан 10 жыл бұрын ашыл    ғ-
ан. Идея авторы – белгілі кә сіп-
кер, ме ценат Айдын Ра хым баев. 
Жалпы, «Аналар үйі» рес    публика 
бойынша әр қалада жұмыс істейді. 
«Аналар үйін» ашудағы мақсат – 
жетім ба ла лардың санын к�-
бейтпеу. Бұл ізгі мақсат орын-
далып та келеді. Орал қа  ла  сындағы 
«Ана лар үйі нің» же текшісі Зәм -
загүл Шка   нованың ай туынша, 
рес    публика бойынша 7 мың  дай 
бала жетімдер үйіне тап сы рыл-
май, �з анала  рының құша ғында 
қалған. 

Жесірін жатқа бермеген, жеті-
мін жылатпаған қазақы қасиет бү-
гін гідей қатыгездігі басымдау қо-
ғамда керек-ақ. Осындай адам            -
гер шілік қадамға жергілікті кә-
сіп керлердің барып отырғаны 
қуантады. 

Оралдық кәсіпкерлер тағдыр 
ауыртпалығын арқалаған осындай 
аналарға қолдау к�рсетуде. Атап 
айт сақ, қаладағы «Ана үйіне» бел-
гілі меценаттар Самат Дауымов 
пен Болат Каримов қол ұшын 
беріп отыр екен. Осындай кәсіпкер 
аза маттардың арқасында басына іс 
түс кен әйелдер жылы жерде сәби-
лерін бағып, �мір сүруде. 

Gкесі  баладан бас тартып, 
алданып қалған қыздарды к�біне 
туыстары қабылдамайды. Қиын 
жағдайға душар болған қыз бо  -
санған соң баласын тастап кетудің 
амалын іздеуі мүмкін. Осындай 
күр  делі тағдыр иелері туралы 
«Аналар үйіне» емханалар мен пер-
зентханалар хабар береді екен. 
«Аналар үйінің» қызметкерлері 
дереу әйелге к�мек қолын созады. 
Жататын жылы орын, тегін тамақ 
сәбиге керектің бәрі осы жерден 
табылады. Орталық әйел адам 
толықтай аяққа тұрып кеткенше 
қолдау білдіреді.

Орталық жетекшісінің с�зінше, 
«Аналар үйіне» келуші әйелдер 
к�п. Биыл 23 әйел балаларымен 
келіп, паналапты. 

– Қазір орталықта т�рт ана мен 
бес бала тұрып жатыр. Негізі, ор-
талық 12 адамға арналған. Біздің 
мақсатымыз – жетімдіктің алдын 
алу. *мірдің қиын жағдайында 
қалған әйелдер баласынан бас 
тартпасын дейміз. Айналасынан, 
туыстарынан қолдау таппаған әйел-
дер кішкентай сәбилерімен келіп 
тұрады. Біздің орталықта аналар 
алты айға дейін тұра алады. Пси-
хологиялық, ме ди циналық к�мек 
к�рсетеміз. Құ жаттарын түген-
дейміз, к�п әйел  дер құжатсыз ке-
леді. Gйелдер бұл орта лықта тегін 
тұрады. Та мағы бәрі тегін. Бізге ол 
жағынан меце  наттар  к�  мек-
теседі, – дейді Зәм загүл Шканова. 

О р т а л ы қ т ы ң  а ш ы л ғ а н ы н а 
10 жыл болған. Осы жыл ішінде 
300-ге жуық ана орталық қызметін 
алған. Соның ішінде баласынан 
бас тартуды к�здеген 120 ана бо -
лыпты. Ана үйінің психологтері 
к� мегімен олар �з балаларынан 
бас тартпай, ол ойларынан айны-
ған. Яғни, 120 бала жетімдіктен 
аман қалған. 

Орталық ішінде арнайы ма   -
мандар жұмыс істейді. Ең негізгі 
адам – психолог. Себебі тағдырдан 
теперіш к�ріп, басын тауға да, 
тасқа да соғып есеңгіреп қалған 
әйелге бірінші орында қолдау 
керек. Ана лар үйінде әйелдерге 
медициналық, психологиялық 
к�мек к�рсетіледі. Балаларын ба-
бақшаға орналас тырады, �зде ріне 
жұмыс тауып береді. 

 – Біздің орталық – ресурстық 
орталық. Біз әйелдерге жол сіл-
тейміз. *кінішке қарай, бізге ке-
летін к�п әйел сауатсыз. Ең қара-
пайымы құжатын да рәсімдемей 
жүре береді. Айналып келгенде 
�зінде құ жаты жоқ әйелдің бала-
сына құ жат жасата алмай тағы 
қи наламыз. Жо ғалтып алса, қайда 
барып кері рәсімдеу керек, ол 
үшін не істеу керек, жұ мыссыз ре-
тінде қайда, қалай тір келу керек-
тігін де біл мейді. Меди циналық 
тексе рістен де �тпей жүре береді. 
Алды мен емханаға жіберіп, тек-
серістен �туін сұраймыз. «Ба лаң-
ды дәрі герге к�рсет» дейміз. Бы-
лай қара саң қарапайым дү ниелер 
ғой, бірақ осыны �здері жа сауға 
сауат тары жетпейді, жүре береді. 
Біз осындай қарапайым қағи да-
ларды айтамыз, жол к�рсе теміз, – 
деп қынжылады орталық жетек-
шісі Зәм загүл апай. 

Жасыратыны жоқ, «Аналар 
үйін» паналап к�біне жетімдер үйі-
нің түлектері келеді. Себебі олар 
�здері жетім �скен. Қолдайтын, 
қор  ғайтын ешкімі жоқ. Одан б�-
лек, материалдық к�мек сұрай тын 
жал  ғызбасты аналар мен туы сынан 
пана таппаған жас әйелдер де 
келеді екен. 

– Қазір к�біне әйелдер мате -
риал дық жағдайын айтып шағым-
данады. Үкіметтің балаға беретін 
ақшасы мардымсыз, баланың ж�р-
гегінен ауыспайды деп ренжиді 
әйел  дер. Тағы бір басты проблема – 
ауылдан қалаға келетін әйелдер дің 
мәселесі. Үйі жоқ, күйі жоқ әйел-
дер негізі сол ауылдық жерден қол-
дау табуы керек қой. Қалаға келіп, 
олар одан сайын қиналады, – дейді 
Зәмзагүл Заитқызы. 

Білім басқармасының мәлі -
метінше, БҚО-да бүгінде ата-ана-
ның қамқорлығынсыз қалған 

745 бала бар. Облыста ата-анасыз 
қалған жетім балалар «Мейірім» 
б�бектер үйі мен «Отбасы үлгісін-
дегі балалар ауылында» тәрбие-
ленеді. 

– Біз орталыққа кейде баланы 
перзентханадан алып келеміз. Бұл 
жерде бауырсақ пісіріп, шілдехана 
жасап, баланы бесікке саламыз. 
Ұлттық салт-дәстүрдің бәрін жа-
саймыз. Ондағы мақсатымыз – 
жас аналардың бойына ұлттық 
құнды   лықтарды сіңіру, бала мен 
әйел арасына байланыс орнату. 
*кінішке қарай, бізге келетін 
әйел дер ең қарапайымы баласын 
дұрыс емізуді де, жуындыруды да 
білмейді. Олар ға ешкім үйретпейді. 
Қазір тұрып жатқан әйелдердің 
бәрі – жетімдер үйінің тәрбие-
ленушілері,  – дейді  орталық 
жетекшісі. 

Біз  барған күні  орталықта 
4-5 әйел бар екен. Олардың бірінің 
егіз б�песі бар. Біз аз-маз әңгімеге 
тарттық. 

– Мені осында алып келді. Бо-
санғаныма бір айдан асты. Негізі, 
үйім, күйеуім бар. Тек үй балалар 
үшін тұруға қолайсыз деп бізді 
осында әкелді. Қазір б�пелеріме 
қарасатын апайлар бар. Олар ты-
ныш ұйықтайды. Жолдасым үйді 
жылытып, ыңғайлағасын �з үйі-
мізге кетеміз, – дейді орталықтағы 
жас аналардың бірі. 

Ал екінші келіншектің �зі же-
тімдер үйінің түлегі екен. Қазір 
аналар үйінде үш баласымен тұрып 
жатыр. 

– Маған мұндағы қыз  мет-
керлер жұмыс тауып берді. Ба-
ламды бала бақшаға орна лас-
тырды. Қазір жағ дайым жақсы. 
Емханаға барып, қа ралып жүрмін. 
Аналар үйінің бар екені қандай 
жақсы, мына суықта баламен қай-
да барар едік, – деді ол. 

Аналар үйінің жетекшісі Зәм-
загүл Шканова осы орталық тағы 
әр әйелдің анасындай, ал бала  -
лардың әжесіндей болып кеткен. 
Айналып, толғанып. бала бағып 
жүргені. Жү ректе мейірім болса �з 
балаң да, �з генің баласы да сыяды 
екен-ау деп қайттық орталықтан. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы
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Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Елдің ауыл шаруашылығы сала сы-
ның басты драйвері – теріскей об лыс-
тарда астық к�лемі мен сапасының 
тым аз болатыны туралы болжамды 
күні бұрын облыс әкімдіктері де, Ауыл 
шаруашылығы министрлігі де айтқан. 
Жаздың соңы толассыз ақ жауынға 
ілігіп, әбден сыз тартқан би дайдың 
басы тұтастай к�ктеп кетіп, мал ға жем 
ретінде пайдаланбаса, нан пі сіруге 
мүлде жарамсыз болып шыға кел ді. 
Жария болған жағымсыз жайтты де реу 
бас пайдасына жаратпақ болған пы-
сықайлар, биылғы астық әлі түс пес тен 
бағаны дереу қымбаттатып, �ңір дің 
барлық азық-түлік сауда орын дарында 
бағаның қымбаттауына не гіз болған. 

Астықты аймақтардың бірі – Ақ-
мола облысында да нан бағасы күрт 
ша рықтап кеткені тұрғындардың 
ашуын туғызды. Диірмендерден 
шық қан ұн бағасы к�теріліп, оның 
соңы дү кен с�релеріндегі нанның 
бағасы ның шарықтап кетуіне негіз 
болыпты-мыс. &ңірдің барлық ай-
мағында нан ба ғасының қымбаттап 
кеткеніне на лыған жұрт әлеуметтік 
желілер арқылы да жергілікті билік 
органдарына нара зылықтарын біл-
діріп жатыр.

&ңірде нан бағасы бұған дейін де 
бір неше мәрте к�терілген. Мәселен, 
тек �ткен жылдың соңында ғана К�к-
ше тау қаласындағы тұтас қаланың 
10 пайыз дан астамын ас атасымен 
қам та ма сыз етіп тұрған «К�кшетау 
нан зауы ты» желтоқсанның соңында 
жа бы лып тынған. Зауытта жұмыс 
істеген 59 бірдей адам бір-ақ сәтте 
ж ұ м ы с с ы з  қ а л  ғ а н  е д і .  С о н а у 
1952 жылдан бері он даған нан �нім-
дері мен тоқаш түр лерін әзірлеп, 
келген зауыттың жа был ғанынан 
кейін баға бірден 30 тең геге к�теріл-
ген. Жүгенсіз кеткен нан бағасы бұ-
дан кейін де тағы басқа да бірнеше 
себептермен к�терілгені рас. 

Ал жоғарыда аталған соңғы жағ-
дайдан кейінгі жаңа бидай қолға ти-
мегенімен баға қымбаттап, шыға 
кел гені тұрғындардың да ащы жанай-
қайын туғызды. &йткені әлі пайдала-
нып к�рмеген, тек «Астық шығымы 
биыл аз болады екен» деген желеуді 
пай даланып к�тергені тұрғындарға 
жы ғылған үстіне жұдырық болып ти-
ген дей әсер еткен. 

– К�кшетауда нан мәселесі к�птен 
бері аса күрделі жағдайда екенін халық 
к�зімен к�ріп келеді. Кешкі 5-6-ға 
дейін нан алып үлгермесең кез келген 
дүкенде нан таусылып қалады. Тіпті, 
қым бат нанды да қаланы шарқ ұрып 
шырақ алып іздесең де таппайсың. Ал 
онымен қоса бағасы да күрт қымбат-
тап кетті. Былтырғы жылдың соңында 
ға на нан б�лкесінің орташа құны 
120 теңге еді. Тұтас зауыт жабылып, 
бірден 30 теңгеге қымбаттады. Енді 
міне, осы ған дейін 150 теңгеден ала-
тын б�л ке нанымыздың құны «Орта-
лық ба зар дың» �зінде 165-170 теңге-
ден са тылып жатыр. Бірақ соны 
бақылауға ал ған, яғни бағаны тізгін-
деп ұстауға ұм тылған ешбір билік ор-
ганы жоқ. Қа рапайым халық қалтасын 
қақса да үнсіз қымбат нанды алуға 
мәжбүр бо лып отыр, – дейді К�кшетау 
қаласы ның тұрғыны Анар Асқарова.

Біз баға к�терілген базар сауда гер-
ле рінен нан бағасының қымбаттау 
се бебін анықтамақ болып к�рдік. 
Алай да дүкеншілер �здеріне жеткізу-
ші лердің бағаны к�тергенінен нан 
ба ғасын к�тергенін айтып ақталмақ 
бол ды. 

– Иә, нан бағасының күрт к�теріл-
ге ні рас. Баға 20 теңгеге қымбаттады. 
Біз ге нан жеткізетін жеткізушілер де 
нан бағасын қымбаттатқан. Олардан 
сұ расақ, ұнның бағасы к�терілгеніне 
бай ланысты бағаны к�тергенін айта-
ды. Сондықтан нан бағасы к�теруге 
мәж бүр болдық, – дейді дүкен сату-
шы сы Ольга Иванова. 

Нан бағасының �ңірде күрт ша-
рық тап кеткенін жергілікті құзырлы 
ор гандар да мойындады. Алайда баға-
ны реттеуге тиіс органдардың �зі биз-
нес тің мораторийдің болуына кәсіп-
кер лерді егер қандай да бір домалақ 

арыз түспесе тексерудің мүмкін емес-
ті гін айтады. 

– Нан бағасының қымбаттап жат-
қанын байқап отырмыз. Дегенмен бұл 
қымбаттағаны – негізінен жоғары 
сұ    рыпты ұннан жасалған нан. Тек-
серу ге тек бірінші сұрыпты ұннан 
пісіріл ген нан жатады. Қазір монито-
ринг жүр гізіліп жатыр. Бұл нанға дү-
кен с� ре лерінде қосылатын үстеме 
баға 15 пайыз дан аспауы тиіс. Нан 
бағасының тұ рақ тылығын қамтамасыз 
ету мақса тын да облысқа Ауыл шаруа-
шылығы бас  қармасымен «Азық-түлік 
к е л і с і м  ш а р т  к о р п о р а ц и я с ы н а 
5 300 тонна жеңіл дікпен берілетін ұнға 
тапсырыс бер ді. Жақын арада ол ұн 
облыс аума ғын да меморандум арқылы 
шарт жа сал ған 11 диірменге беріледі. 
@рине, ар зан бағадағы ұнның келісі 
90 тең ге ден аспайды. Бұл ұн қаланы 
56 пайыз және ауылды жерлерді 
43,6 пайызға дейін қамтамасыз ете 
алады. Қазір облыс диірмендерінде екі 
айға же тер лік ұн қоры бар. Ал жоға-
рыда айтылған ұн жеткізілгеннен 
кейін ұн келер жыл дың сәуір айына 
дейін жет кілікті болмақ. Бағаны ж�н-
сіз �сі ріп жатқан дүкендерді тұрғын-
дар �з дері бақылауға алып арыз берсе, 
біз тек сере аламыз. Кәсіпкерлік 
субъек ті  леріне мораторий болған-
дықтан арыз сыз тексеруге мүмкінді-
гіміз жоқ, – дейді Ақмола облысы 
Сауда және тұ тынушылардың құ-
қықтарын қорғау де партаментінің 
басшысы Ермек @убәкіров. 

К�пшілік жұрт нан бағасының 
күрт к�терілу себебін егін түсімінің 
азды ғы мен сапасыздығы салда-
рынан деп бағаласа, облыстың Кә-
сіпкерлік және туризм басқармасы 
керісінше баға құнының шарықта-
уының бірнеше экономикалық се-
бептерін атады. Аталған басқарма 
басшылығы да �ңірде нан бағасының 
күрт �скені бақылан ға нын мойын-
дады. Басқарма басшы сы ның ай-
туынша басты тағамның ба ғасының 
күрт аспандауына ауыл ша руа шы-
лығы факторлары емес электр энер-
гиясына тарифтің �суі, к� лік шығын-
дарының ұлғаюы, шикі зат шығын-
дары себепкер болған. 

– Басқарма сауда және интеграция 
ми нистрінің бұйрығымен бекітілген 
әлеу меттік маңызы бар 19 азық-түлік 
тауар ларына мониторинг жүргізеді. 
Солардың бірі 1 сұрыпты нан болып 
та былады. Біздің байқауымызша, ай-
дың соңына дейін нан бағасы шама-
мен 20 теңгеге дейін қымбаттаған. 
Біздің нау байханалар бірінші кезекте 
нан ба ғасының қымбаттауына электр 
энер гиясы тарифінің �суін, биылғы 
егін орағы науқанымен байланыс ты-
ра ды. @рине, әзірге жаңа бидай нан 
пі сіруге әлі түскен жоқ. К�лік шығын-
да ры к�бейген. Мәселен, электр шы-
ғын дары 30 теңгеден 34,33 теңгеге 
дейін қымбаттады. Кәсіпорындар 
сонымен қатар нан пісіруге қосымша 
қа жет болатын қант, тұз басқа да қо-
сымша тауарлардың да бағасының 
арт қаны бағаны к�теруге себепкер 
бол ғанын айтады. Бізде ең арзан нан-
ды «Ақсай нан» кәсіпорны шығара-
тын. Нан олардың павильондарында 
100 теңгеден сатылды. Қазір «Ақсай 
нан» компаниясы да нан бағасын 
115 теңгеге дейін к�теретінін айтып 
отыр. Басқа кәсіпорындар да 140 тең-
геден 160 теңгеге дейін к�термек. 
Мәселен, ұнды бір кәсіпорыннан ар-
зан бағада алып ол бірнеше тонна 
қалса, ол аяқ талғаннан кейін жаңадан 
сатып алады. Осыған байланысты нан 
бағасы да қым баттайды, – дейді Ақ-
мола облы сы ның Кәсіпкерлік және 
туризм бас қар масының басшысы 
Ербол Оспа нов. 

Құзырлы органдар �ңірдегі нан 
ба ғасы қымбаттауының осындай бір-
неше себептерін атады. Дегенмен жұрт 
арасын да әлі де болса ас атасының 
құ  ны  на қатысты наразылық басылар 
емес. Бұл орайда әлі түсіп үлгермеген 
би дай үшін тек жасалған болжам үшін 
бағаның шарықтауын тудыруына тос-
қа уыл болмай ма деген тұжырым бар. 
Басқасы басқа, ас атасы – нанның 
баға сына тұрақтылықты қамтамасыз 
ету қажет-ақ... 

Ақмола облысы 

АҚМОЛАДА НАН БАҒАСЫ 
АСПАНДАП ТҰР

Елді� асты�ты айма�тары ала жаздай �уа�шылы�тан бір, киіктерді� 
шабуылынан екі, содан к�згі жиын-терім кезінде сібірлей жау�ан жа�-
бырдан та�ы да о�бай жапа шеккені рас. Егістік ал�аптарында биыл 
би дайды� сапасыз әрі тым аз екені айтылып та, жазылып та жатыр. 
Ди �ан �ауымын дабыл �а�тыр�ан жа�дайдан кейін а�молалы�тар да 
нан ба�асыны� к�рт �скенін ай�ын сезінді. Д�кен с�релерінде нан бір-
ден 15-20 те�геге дейін �ымбаттап шы�а келген. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

«ШҰБАРК�Л К�МІР» 
БАСШЫЛЫҒЫ НЕ ДЕЙДІ?

Қазіргі күні «Шұбарк�л к�мір» дәу-
рені жү ріп тұр. Халықтың назары да, 
алары да осы к�мір. Алайда оларға деген 
елдің ай тары к�п. &йткені «қара алтын» 
қымбат. Шал ғай ауылдарға жеткенше 
баға мың құ былады. «Неге бұлай?» деген 
сұрақпен ме кемеге шықтық. Жаяу не-
месе к�лікпен емес, ұялы телефонмен. 

– 2023 жылы биржалық – сауда-сат-
тық қо рытындысы бойынша комму-
налдық-тұр мыстық к�мірді к�терме са-
тып алушы бо лып, «К�мір гарант» ЖШС 
анықталды. Биыл біз тұтынушылар үшін 
алып кету пунк тін ашқан жоқ  пыз, «К�мір 
гарант» ЖШС-мен мынадай елді мекен-
дердің отын базаларында к�мір сату ту-
ралы ше шім қабылданды: Ол – Жезқазған 
қаласы (Ұлытау облысы); Жаңаарқа кенті 
(Ұлытау облысы); Осакаровка кенті (Қа-
рағанды облысы); Арқалық қаласы, 
Аманқарағай стан сасы, Қостанай қаласы 
(Қостанай об лысы). К�мір аталған отын 
базаларына те мір жол арқылы үздіксіз 
жеткізілетін бо  лады. Осылайша, осы 
�ңірлердің сатып алу шылары Шұбарк�л 
разрезіне бармай-ақ және бірнеше күн 
бойы к�мір үшін ке  з екте тұрмай-ақ, 
к�мірді �з елді ме кен дерінде сатып алуға 
қау  қарлы», – дейді Да мира Қожахметова. 

Оның айтуынша, «Шұбарк�л к�мір» 
АҚ биыл тек Қарағанды облысы Нұра 
ау да ны мен Ұлытау облысы Ұлытау 
ауданы ның тұрғындары үшін к�мір алып 
кету алаңын ашты. @кімдіктен машина-
лар ті зімі алынды. Ұлытау облысының 
басқа ау    дандары үшін Жаңаарқа станса-
сының тұйық темір жолында отын база-
сы жұмыс іс тейді. К�мірдің сату баға-
сы – 13 мың 500 тең ге. 

Қорғалжын кентінің тұрғындары 
к�  мірді Астана қаласында сатып ала 
алады. Мұн да, Шұбарк�л к�мірі үш 
б�лшек сауда нүк тесінде сатылады. 
Жылыту кезеңінде Ас танаға күн сайын 
10-15 вагон к�мір жет кізіледі.

«Қарағанды облысы Нұра ауданы-
ның те міржол стансаларынан (Баршын, 
Бес та мақ, Жанб�бек, Қарақаска, Құлан-
�тпес, Тал дысай, Тікенекті, Соналы 
және Нығ ман) алыс орналасқан кент-
терінің тұр ғын дары үшін олардың елді 
мекендеріне ба рын ша жақын қашық -
тықта қосымша отын ба залары ашыла-
тын болады. Бүгінде Шұ барк�л к�мір 
алаңындағы к�мірдің сату бағасы �згеріс-
сіз қалды, тоннасына 8 790 тең   ге, – деп 
жауап берді «Шұбарк�л к� мір» АҚ бас-
пас�з хатшысы Дамира Қо жах метова.

АУЫЛДАҒЫ АҒАЙЫННЫҢ ДА 
АЙТАР У�ЖІ БАР

«Ауылда к�мір қымбат» дегенді естіп, 
елге хабарластық. «Шұбарк�л к�мірін» 
жа ға мыз жылда. Биыл да тапсырыс беріп 
ал    дырдық. Бір тоннасын 21 мың теңгеге 
ал дық және 2 500 теңге жеткізуі бар. Бұ-
рын ғы алып жүргендей емес, қызуы бар 
бол ға нымен, жаман к�мірді араластырып 
жі береді-ау деймін. Ірісінен ұсағы к�п», 
– дейді Сәкен кентінің тұрғыны Алмас 
Жұ ма нов. 

Ал Шет ауданына қарасты Бұрма 
ауы лын да тұратын Қарлығаш Шәтекова 
болса, олар ға да осы бағамен жететінін 
айтады.

– Бізге бір тоннасын 21 мың теңге-
ден әкелу де. Ал жеткізу бағасы – 5 мың. 
Тұм сық ауылында тұратын туыстарым 
к�мірді са  тып алудан басқа 20 мың 
теңгені әкеліп бер гені үшін қолдарына 
ұстатқан. Қармыс ауы лына 15 мың 
теңгеге жеткізеді. Ауыл ара сы небәрі 
– 10-15 шақырым ғана. Ерік сіз ден ала-
мыз. Қыстан шығуымыз керек қой, – 
дейді ол.

Шұбарк�л 8 790 теңгеге «К� мір га-
рант» ЖШС-ға сатса, олар ха лық қа 
13 500 теңгеден �ткізсе, 21 мың теңге 
қай дан шықты? Делдал ұтып, жұрт 
ұтылып тұр ған заман емей не?

Жеткізумен бір, 8 мың теңгедей қо-
сып, екі жұтқан алыпсатардың қалтасы 
қамписа бол ды, ал елдің халің кім ой-
лайды? 

ЕЛДІ АЛЫПСАТАР 
ЕЛЕҢДЕТЕДІ

Шілде айында Қарағанды облысы-
ның �ңір лік коммуникациялар қыз-

метінде �т кізілген брифингте к�мірмен 
қамтамасыз ету жұмыстары ж�нінде 
айтылған болатын. ИИДМ Индустрия-
лық  даму комитетінің т�ра ғасы Азамат 
Панбаев: «Қарағанды об лы сының 
к�мірге деген қажеттілігі – 1 млн 
156 мың тонна. Министрлік жүйелі 
шара лар ды қабылдап жатыр. Бірінші-
ден, рес пуб  лика деңгейінде тиісті іс-ша-
ралар жос  пары әзірленіп, бұл ж�нінде 
барлық әкім  дікке жеткізілді. Екіншіден, 
к�мірді ав  то к�лікпен республика ау-
мағынан әке туге толық тыйым салынды. 
Бұл шешімнің не гізгі мақсаты – алыпса-
тарлар санын азай ту және болдыр-
мау», – деген еді.

Сол уақытта облыста қатты отын 
саты ла тын 52 орын белгіленгені, олар-
дың 20-сы Қарағандыда орналасқаны да 
айтылды. «Мамандардың бағалауы 
бойын ша �ңірді то лығымен қамтамасыз 
ету үшін к�мір қо ры жеткілікті» деп те 
жазылды баспас�з беттерінде.

Алайда республика аумағынан әкет-
кен дер мен шектелгендер ел ішінде 
алып са тар лықпен айналысқан делдал-
дармен «шай қас» туралы «ләм-мим» 
демеді. «Бұ лай бо ла рын білмеді-ау. 
@йтпесе, алдын алар еді ғой» дегеннен 
басқа не айтамыз? 

Шалғай ауыл ғана емес теміржол 
бойын  дағы станция тұрғындары да к�-
мірді қым батқа сатып алуда. Халық 
«Шұбар к�л ге» наразы, «к�мірінің баға-
сы удай» деп, олар болса, «біздің баға 
арзан» деп шырыл дай ды. Кім кінәлі? 
Бар айыпты алыпсатарға үйіп апарып 
т�ге саламыз ба? @лде, билік тегілер 
биылғы жіберген қателігін келесі жылы 
түзер ме?

ҚАЛТАНЫ ҚАҚҚАН ДЕЛДАЛ: 
«КӨМІР АЛАТЫН ЕЛ БАР»

Биыл �ткен жылдар�а �ара�анда 
к�мір сататын орындарда ажиотаж 
жо�. Ол арнайы орындарды белгі-
леп, к�п теп �ыс�ы отынды әзірле-
геннен бо лып отыр. Б#л – билікті� 
#т�аны. Бір а� #тылатын  т#сы –  «К�-
мір  ге м#� таж, біз апар �а  нымызды 
бәрі   бір ала тын ел бар» деп халы�ты� 
�алтасын �а �атын дел дал дар�а жол 
ашып бер гені. Алыпсатар байып, ха-
лы� ала�ан жай масын десек не істе-
уге болады?

МАҚАЛАНЫҢ ТОҚЕТЕРІ:

Қазір қысқа дайындық аяқталды. Қаладағы үйлерге жылу да берілді. Былтыр «Ар-
селорМиттал Теміртау» 4зіне қарасты ЖЭО-на арзан к4мір сатып алып, онысы жанбай, 
Теміртау халқын қыста бүрсең қақтырған болатын. «Биыл олай болмайды, қымбатын 
алдық, қала тұрғындары тоңбайды» деп басшылығы уәде берді. Мақаланың нүктесін 
«Маған керегі сапалы да қызуы бар к4мір, жылдар бойы жатып қалған немесе піспеген 
арзан к4мір аламын деп, қыстан қылқиып шығып жүрмейін» деген ауылдықтардың 
жанайқайымен қойғымыз келеді. Нүкте қойсақ та, алақанын ысқылаған делдал к4з 
алдымнан кетер емес...

ҚАЗАНДЫҚСЫЗ ҚАЛСА ДА, 
ЖЫЛУСЫЗ ҚАЛМАЙДЫ

'лытау облысы (абанбай батыр ауылында�ы жал�ыз жылу �азанды�ы 
50 жылдан аса ж#мыс істеп, әбден тозы�ы жеткендіктен, былтыр ж#мысын 
то�тат�ан еді. Сонды�тан да, биыл�ы �ыс�ы жылу беру маусымын ауыл 
т#р�ындарыны� к�пшілігі ала� к�йде �арсы алды. *йткені б#рын�ыдай орта-
лы�тандырыл�ан жылу ж�йесі жо�, ал от жа�ып, к�л шы�ару�а кейбіріні� 
�алтасы ж#�а, кейбіріні� денсаулы�ы жарамайды. 

Бір тәуірі, ауыл іргесінде газ тарату 
торабы бар. К�гілдір отынның қызығын 
пай далануға мүмкіндігі бар тұрғындар 
үй леріне газ құбырын тартып,  қызығын 
к�  ріп те жатыр. Дегенмен әлеуметтік жа-
ғы нан мемлекеттен жәрдем, к�мек тілей-
тін жандар да баршылық. Олар қайтпек? 
Үйлеріне газ тартуға �здерінің шамасы 
жет песе, не істейді? Бұл мәселе Жезқазған 
қа ласының әкімдігінде кеңінен талқы-
лан ды. Ақырында, қосымша шығын ке л-
ті ретініне қарамастан, қалалық бюджет-

тен ауылдағы осал топтарға жататын 
тұрғын дар дың үйлеріне газ тартып беруді, 
қар жы ландыруды ж�н санады. С�йтіп, 
ауыл дан к�мекке зәру деген 133 отбасы 
анық тал ды. Олардың әрқайсына 250 АЕК 
к� ле мінде к�мек к�рсетілу ұйғарылды. 

– @рине, әрбір тұрғынның жағдайы 
жан-жақты тексерілетін болады. Арнайы 
құрыл ған комиссия  құжаттарды қарап, 
тиісті шешім қабылдайды. Егер талапқа 
сай келсе, міндетті түрде к�мек к�рсе ті-
леді. Қазірдің �зінде 80 отбасы комис сия-

ның оң бағасын алды. Бұл үйлерге газ құ-
бырлары тартылып, қосылып та жатыр, – 
дейді Жезқазған қаласы Жұмыспен қамту 
және әлеуметтік бағдарламалар б�лімінің 
басшысы Б.@бенов.

Қабанбай ауылының байырғы  тұр-
ғын дарының бірі, жасы 90-ға тақаған 
жал   ғызбасты Любовь Губа әжей үшін 
к� мір түсіру, от жағу мүмкін емес еді. 
Жылу қа зандығының жұмысын тоқтатқа-
нын да естіген. «Қыстыгүні қайтер екен-
мін?» деп жүргенде «бізді әкімдіктегілер 
жіберді» деген екі-үш жігіт келіп, үйге газ 
жүйесін жүргізіп берді. 

– Мұндай қуанбаспын. Жағдайымды 
ай тып ешқайда да барған емеспін.  Біз 
ке шегі кездері сан қиындықты бастан 
�т   кердік қой. Сондықтан �з басым  «анау 
ке рек, мынау керек» деп биліктегілердің 
ма засын алуды артық санайтын адаммын.  
Бұдан жаманымызда да тойға барғанбыз, 
елмен бірге к�рермін деп жүргенмін. К�р-
мейсіз бе, Құдай қалай жеткергенін, – де-
ген әжей бізбен әңгімесінде қала, облыс 
бас шылығының атына алғыс, рахметін 
жау дырды. Қабанбай ауылындағы 25 от-
ба сы әзірге  к�гілдір отынның қыз метінен 
ба с тартып отырған к�рінеді. 

– &йткені біздің аймаққа к�гілдір 
отын енді ғана келіп жатыр. Сондықтан 
оның келешегіне күмәнмен қарайтындар 
да, газға қосылу құнын қымбат санай тын-
дар да, үйлерін бұрынғы үйреншікті жол-
мен, яғни к�мірмен жылытуды қош к�ре-
тін дер де баршылық. Біз �з тарапымыздан 
тү сіндіру жұмыстарын одан әрі жүргізе 
бере тін боламыз, – дейді Жезқазған газ 
шаруашылығының директоры Ғани Күл-
шімбаев.

Ең бастысы, Қабанбай ауылы қазан-
дық сыз қалса да, алдағы қыста жылусыз 
қал майды. 

Майлыбай КЕТЕ,
Жезқазған қаласы
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МАҒЖАН МҰРАСЫ

Алматыда Т
ркі Академиясы мен М.�уезов атында�ы 
�дебиет және �нер институтыны� бірлесіп !йымдас  -
тыруымен к�рнекті а#ын, педагог, Алаш #оз�алысыны� 
#айраткері Ма�жан Ж!мабаевты� 130 жылды# мерей-
тойына арнал�ан «Ма�жан Ж!мабаев м!расы: т
ркі 
д
ниесіні� рухани т!тасты�ы мен тарихи саба#тасты�ы» 
атты халы#аралы# �ылыми-тәжірибелік конференция 
�тті.

Жиынға әдебиеттану, тілтану, �нертану, педагогика саласы 
бойынша отандық және шетелдік ғалымдар, халықаралық ұйым 
�кілдері, қоғам қайраткерлері және институттың ғылыми 
қызметкерлері қатысты.

Алқалы жиынды М.#уезов атындағы #дебиет және �нер 
институтының Бас директоры, ҰҒА корреспондент мүшесі, 
филология ғылымдарының докторы Кенжехан Матыжанов 
жүргізді.

Конференцияның ашылу салтанатында Түркі академиясының 
вице-президенті Асхат Кесікбаев с�з с�йлеп, академия басшысы 
Шаһин Мұстафаевтың құттықтауын жеткізді. Сонымен қатар 
жиында Қазақстан Ғылым және жоғары білім министрі Саясат 
Нұрбектің, Алматы қаласы әкімі Ерболат Досаевтың және 
Қазақстан Жазушылар одағының т�рағасы Мереке Құлкеновтың 
құттықтау хаттары оқылды.

Конференция Мағжанның ақындық әлемі, Мағжан Жұмабаев 
және ХХ-ХХІ ғасырдағы әдеби-мәдени байланыстар, мағжантану 
және түркология саласы, к�ркем әдебиеттегі Мағжанның ақындық 
дәстүрі, Мағжан Жұмабаевтың ағартушылық қызметі, Мағжан 
Жұмабаевтың қайраткерлік тұлғасы және Алаш қозғалысы, 
мағжантанудың қазіргі заманғы �зекті мәселелері және архив, 
музей және сирек қолжазба деректеріндегі Мағжан мұрасы 
сынды зерттеу бағыттары бойынша �рбіді.

Басқосуда Ұлықбек атындағы :збекстан ұлттық университетінің 
профессоры, филология ғылымдарының докторы Насимхон 
Рахманов, ҰҒА академигі, тарих ғылымдарының докторы Мәмбет 
Қойгелді, әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің 
профессоры Дандай Ысқақұлы, Еуразия ғылыми-зерттеу 
институтының директоры Суат Бейлур, Түркі академиясының 
ғылыми қызметкері, фольклортанушы Ақеділ Тойшанұлы, 
Қазақстан Жазушылар одағы т�рағасының орынбасары Бауыржан 
Жақып, Қырғыз Республикасының ұлттық ғылым академиясы 
Ч.Айтматов атындағы Тіл және әдебиет институтының Қырғыз 
әдебиеті б�лімінің жетекшісі, филология ғылымдарының докторы 
Келдібек Қойлубаев, М.#уезов атындағы #дебиет және �нер 
институты «Қолжазба және текстология» ғылыми-инновациялық 
орталығының директоры Жұмашай Рақыш зерттеу тақырыптары 
бойынша баяндама жасады.

Сонымен қатар жиында М.Жұмабев шығармаларының үш 
томдық академиялық толық жинағының тұсаукесері �тті. Түркі 
академиясының қолдауымен баспаға әзірленген жинақтың 
бірінші томына ақынның �леңдері топтастырылса, екінші томға 
поэмалары мен әңгімесі, аудармалары енгізілген. М.Жұмабаев 
әзірлеген оқу құралдары мен мақалалары үшінші томға 
топтастырылған. Барлық шығармаларына ғылыми түсініктемелер 
берілген.

Конференция аясында Ғылым ордасы РМК Орталық ғылыми 
кітапханасы Мағжан Жұмабаевтың шығармашылығына арналған 
кітап к�рмесін ұйымдастырды. Ғылыми отырыстан кейін қонақтар 
М.#уезов мұражай-үйінде кинорежиссер, документалист Халила 
Омаров түсірген «Мағжан Жұмабаев» деректі фильмін тамашалады. 

Бұл қалалар – Орталық Азия халықтарының, 
оның ішінде қазақ, �збек, тәжік, қырғыз, 
түркімен, қарақалпақ және әзербайжан және 
басқа ұлттар мен ұлыстардың талай тарихын 
топырағына тұндырған. 

Түрлі таңбалары мен тастары да с�йлеген. 
Азия елдерінің кейбір стильдік �нерлері мен 
салт-дәстүрлері де ұқсап кететіндері тағы бар. 
Осы тұрғыда бұл атаулы елдердің бейнелеу 
�нері жағынан да, оның ішінде  архитектуралық 
декор, металдағы, керамикадағы, тоқыма бұ-
йым дарындағы кескіндер, кітап миниатюрасы 
да әлемдегі танымал �нерлер қатарында. 

#сіресе, Гераттағы Сұлтан Хусейн кітап-
ханасындағы атақты суретшілер мен калли-
графтар, миниатюристер. Мәуеренахр мен 
Хорасан жеріндегі әйгілі Мырза Ұлықбек, 
#ли Құсшы, #бдірахман Жәми, #лішер 

Науаи, Кемалиддин Бекзат және т.б. тұлғалар 
к�п із қалдырған тіпті, негізін де қалап кеткен 
десек, дұрысы. 

Мәселен, Бекзат Кемалиддин (1455-1537) 
ирандықтардың, ауғандықтардың, �збектердің, 
тәжіктердің, арабтардың, әзербайжандардың, 
түріктердің және басқа Шығыс халықтарының 
мақтанышы, Герат пен Тебризде XV ғасырдың 
екінші жартысы мен XVI ғасырдың бірінші 
жартысында �мір сүріп, к�п тарихты жасап 
кеткен. :зінің тамаша туындыларымен әлемдік 
мәдениеттің қазынасына орасан зор үлес 
қосты. Сондай-ақ Гераттың миниатюралық 
мектебін дәріптеу арқылы ұрпақтарына баға 
жетпес мұра қалдырды. 1480-1507 жылдары 
Сұлтан Хусейн Байкараның кітапханасын 
басқарады және бұл �з заманынада кітап 
�нерінің дамуына едәуір к�п ықпал етті. 
Суретші ретінде ғаламның ерекше сұлулығын 
тереңінен түсініп, к�п дүниелер қалдырған. 
Қасым ханның  б�лесі Мұхаммед Шайбани 
мен Хусейн Байқараның портреті де Бекзаттын 
туындысы. 

ХХ ғасырдағы Анри Матисс – шығыстың 
ең ұлы суретшілерінің бірі. Себебі ол үшін 
күтпеген жаңалықтар әрқашан Шығыстан 
келетінін айтып, Бекзатты �зінің ұстазы деп 
санаған. «#рбір миниатюралары шынайы 
кейіпте секілді к�рінеді» – деген пікірінен 
танбастан, «Қарапайымдылығы мен күрделілігі 

шығыстықтардың ерекшілігі» деп бағалайды. 
Осылайша, ХХ ғасырдың басында әйгілі 
суретші Анри Матисс �з жұмыстарында және 
басқа еуропалық суретшілер де �здерінің 
кескіндемелі суреттерінде Кемалиддин 
Бекзаттың миниатюраларының жұқа сызықтары 
мен түстерін және ерекшеліктерін қолдана 
бастайды. XIX-XX ғасырлардағы к�птеген 
еуропалық суретші шығыстың бейнелеу 

�нерінің жұмбақ ерекшеліктерін қолдана 
отырып, «еліктеу» �нер дағдысынан «қиял» 
�нер дағдысына  к�шкен. Мәселен, Модильяни, 
Брак, Пикассо, Дерен, Вламинк сияқты 
кескіндеме шеберлерінің шығармашылығындағы 
түбегейлі �згерістер Шығыс бейнелеу �нерінің, 
оның ішінде Бекзаттың �нер стилінің әсерінен 
болғанын да атап �ткен ж�н.

Осылайша, ХХ ғасырдың басында Еуропада 
Бекзаттың жұмысы кең танымал болды. 
Лондонда 1912 жылы шыққан Ф.Мартиннің 
«Иран, Үндістан және Түркияның миниатюра-
лық кескіндемесі және суретшілері», Арнольдтың 
Оксфордта 1928 жылы шыққан «Ислам 
кескіндемесі», И.Щукиннің Парижде 1954 

жылы шыққан «Темір әулеті қолжазба ларындағы 
кескіндеме», Робинсонның 1957 жылы Лондонда 
шыққан «Иранның миниатюралары» сияқты 
туындылары к�птеп пайда болады. 

Осылайша, В.Бартольд, А.Якубовский, 
Е.Бертельс, Б.Гафуров, В.Захидов, И.Сұлтанов, 
А.Хайитметов сияқты ғалымдар XV ғасырдың 
екінші жартысында әдебиеттің, тарихнаманың, 
философияның, логиканың, этиканың және 
мәдениеттің басқа да салаларының бұрын-
соңды болмаған ерекше �згерістерге ұшырап, 
кең сұранысқа ие бола бастағанын дәделдеп 
кетеді. Ғылыми айналымға түсіп, сұранысқа 
ие болған бұл �нер түрінің елімізде сұранысы 
күрт т�мендеп, тіпті қызығу шылық тұрмақ 
ізденіс пен сұранысқа да түспей тұрғаны к�п 
к�ңілге күдік пен күмән тудырып отырғандығы 
және бар. 

Науайдың «Орта ғасырлардағы ең үздік 
�нері – миниатюралар мен каллигафия үлігісі» 
дегені әсте тегін емес-ті.  

:кінішке қарай, �тпелі кезеңнен кейін, 
яғни ХVII-ХІХ ғғ. миниатюраның алғашқы 
үлгілері және олардың суретшілері туралы 
мәліметтерге деген сұрыныс та, ізденістер де 
күрт азайған. Орталық Азия елдері экономикалық 
және саяси тұрғыда күрт әлсіреп, Еуропа елдері 
�нерлерінен к�п қалыс қалғандай. 

«Алтын ғасыр» деген айдарлы с�з лексикадан 
шығып, к�нергендей. Миниатюра �нерін 
меңгергендер – муссавир, наккаш, оюшыларды 
– лаввах және каллиграф мамандары да жылдар 
�ткен сайын сиреп барады. 

:з заманының тыныс-тіршілігі, салт-
дәстүрлері мен тарихы сайрап жатқан бұл �нер 
түрін қайта зерттеп, жаңғыртып, заман талабына 
сай кескіндеу �нерін дамытатын мамандардың 
аздығы тіпті оны дайындайтын ЖОО-ның 
арнайы мамандықтарының болмауы, к�не 
түрік, к�не парсы және шағатай тілі мен арнайы 
лингвист мамандықтарының даярланбауы, 
түпкілікті рухани әлемнен алыстатып бара 
жатқандай. :зекті де күпті мәселе. 

:ткен қоғамның тыныс-тіршілігі мен ой-
санасының �рісін кітаптардан оқимыз. Сол 
кітаптардағы таңбалар мен кескіндемелерден 
аңғарамыз, танысамыз. Дәуірлер жасаған 
игілікті істермен тарихтан, аманаттардан қол 
үзіп қалмастан астарына үңілейік, жаңашалайық.

Ескіні еске алмай, жаңаның жарқын бей-
несін тану қиын. #р миниатюралы кескіндемелі 
суреттерде ұмытылмас ұлы кезеңдер сайрап 
жатыр. :нердің қай түрі болса да даму процесінде 
бірімен-бірі тығыз байланыста �рістейді, 
біріне-бірінің игілікті әсерін тигізбей қоймайды. 
Барымызды бағалап, тарихымызға тағы да 
терең үңіле түсейік...

М)лдір Т/ЛЕПБАЙ,
Ұлттық академиялық 

кітапхана қызметкері

ìèíèàòþðàñ Øƒûñ 
немесе 

ҰМЫТ ҚАЛҒАН 

КЕСКІНДЕМЕЛЕР

Өткенді қалпына келтіру әсте 
қиын. Көп қажырлы энергияны 
талап ететін құбылыс. Әсіресе, 
тарихты болса. Уақытты тіпті 
қайтару мүмкін емес. Таяу 
Шығыста Шираз, Тебриз, Бағдат, 
Герат, Йезд, Казвин, Исфахан. 
Орталық Азияда Отырар, 
Самарқанд, Пенжікент, Мерв 
(Мары), Бұхар, Тараз (Жамбыл), 
Нисе, Сарай, Астрахань және 
Хиуа қалаларының болғанын 
тарихтан білеміз. Бұл 
мекендерден табылған бай 
мұралар кезінде обсерватория, 
медресе, қағаз жасайтын 
шеберханалардың болғанын 
аңғартады.  
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